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روزنامه صبح ایران

معاون اول قوه قضائیه تاکید کرد

برخورد قاطعانه دستگاه قضا با اخلال گران اقتصادی 

در دیدار مدیرکل سیاسی وزارت خارجه آلمان؛ 

عراقچی:  خویشتندارى ایران پایان یافته است 

فرماندار قم: 

وضعیت بدحجابی در قم 
بحرانی نیست 
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یکی از راویان قرارگاه خاتم الانبیا در دوران جنگ 8 ساله معتقد 
است که نتیجه ترورهای بی رحمانه منافقین رشد گونه ای افراط گرایی 
مذهبی است و نتیجه افت روحیه ایثارگری هزینه های فوق العاده ای 
است که سنگینی آن را جامعه باید متحمل شود. زمانی ما با کمترین 
هزینه بیشترین دستاوردها را داشتیم اما امروز بیشترین هزینه را باید 
تقبل کنیم تا به چیزی کمتر از آن دستاوردها برسیم. محسن رشید 

از سرداران بازنشسته سپاه که یکی از راویان قرارگاه خاتم الانبیا ...

وزیر امور خارجه در واکنش به اظهارات سخیف رئیس جمهور 
آمریکا درباره ملت ایران با بیان اینکه لقب «تروریست« برازنده 
خود ترامپ است، گفت: ایران پایان ترامپ را خواهد دید ولی ایشان 
هیچ وقت پایان ایران را نخواهد دید. محمدجواد ظریف وزیر خارجه 
کشورمان پس از دیدارها با مقامات پاکستان در جمع خبرنگاران به 
تشریح گفتگوهای انجام شده پرداخت و گفت: درباره اقدامات آمریکا 

علیه ایران و جنگ اقتصادی و تلاش آمریکا برای ایجاد ...

سردارمحسن رشید: 

مسئولان باید بی اعتمادی 
موجود را جبران کنند

واکنش ظریف به اظهارات سخیف رئیس جمهور آمریکا :

لقب »تروریست« 
برازنده خود ترامپ است 
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خطیب نماز جمعه قم گفت: ملت ایران جنگ طلب نیست اما برای قطع دست متجاوزان 
آمادگی کامل دارد. آیت الله سید محمد سعیدی درخطبه های نماز جمعه قم در مصلای قدس، 
افزود: ما ملت مسلمان و صلح طلب ایران، هیچ گاه جنگ طلب نبوده و نیستیم، اما امروز 
مصمم تر و دشمن شناس تر از گذشته آماده ایم رسالت تاریخی خود را به انجام رسانیم و دست 
هر متجاوزی که قصد ماجراجویی در منطقه را دارد، قطع کنیم.وی در ادامه با گرامیداشت سالروز 
حماسه آزاد سازی خرمشهر، بیان کرد: فتح خرمشهر در عملیات بیت المقدس در سال ۶1، نقطه 
عطف جنگ تحمیلی بود که در جریان آن مستکبران و همراهان آنان در منطقه سیلی سختی 
از نظام اسلامی و ملت ایران خوردند که نباید آن را فراموش کنند.وی گفت: جنگ تحمیلی علیه 

ملت ایران استثنایی ترین جنگ در عصر جهان دوقطبی معاصر بود...

فرمانده انتظامی استان قم خود  از دستگیری باند 11 نفره ای که اقدام به ارتکاب جرایم سایبری 
می شدند،خبر داد.  سردار " عبدالرضا آقاخانی" اظهار داشت: متاسفانه جرایم در فضای مجازی 
رو به افزایش است ،بنابراین پلیس فتای این فرماندهی فعالیت ویژه ای را در سال 98 شروع کرده 
و توفیقات خوبی را نیز کسب کرده است.وی با اشاره به اینکه مبارزه با مفاسد اخلاقی در فضای 
مجازی یکی از ماموریت های اصلی نیروی انتظامی است،گفت: باند 11 نفره ای که با نشر آگهی 
دعوت به اعمال منافی عفت ،هتک حرمت اشخاص، ایجاد مزاحمت برای نوامیس وکلاهبرداری  در 
فضای سایبر می کردند، توسط ماموران پلیس فتای استان قم در یکی از استان های شرقی کشور 
شناسایی و در یک اقدام ضربتی دستگیر شدند.فرمانده انتظامی استان قم افزود: اعضای این باند 

بیش از 2 سال به صورت شبکه ای در موضوعات پیش گفته  فعالیت داشتند و ...

آیت الله سعیدی درخطبه های نماز جمعه قم: 

ملت ایران آماده قطع 
دست هر متجاوزی است 

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

دستگیری باند 11 نفره
 جرایم سایبری در قم
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صدای ذلت و تسلیم 
از ایران و ملت 
بلند نخواهد شد 

رئیس جمهوری در کنگره ملی تجلیل از ایثارگران؛ 

ملت ایران دشمنان را در جنگ اقتصادی 
پشیمان خواهد کرد

سایه سنگین اموال مازاد بانک ها بر سر اقتصاد کشور

چگونه دست بانک ها 
برای ارائه تسهیلات باز می شود؟ 

علی ربیعی سخنگوی دولت شد
2

اموال و املاک مازاد بانکی از جمله مواردی است که 
می تواند در بسیاری از فاکتور های اقتصادی مانند تورم و 
افزایش ارائه تسهیلات تاثیر گذار باشد.دارایی های مازاد 
بانک ها از جمله معضلاتی است که منجر می شود سیستم 
و نظام بانکی در تخصیص منابع به متقاضیان تسهیلات 

بانکی به کندی  عمل کند، همین موضوع جامعه کارآفرین و 
تولید کننده کشور را نسبت به همکاری بانک ها در پیشبرد 
اهدافشان دلسرد کرده است.بررسی ها نشان می دهد که 
21 بانک کشور در سهام 325 شرکت شریک هستند؛ 

مسکن، صنعت سیمان، صرافی، لیزینگ...

 فرماندار قم گفت: وضعیت روزه خواری و عفاف و حجاب در قم بحرانی نیست، باید به یک جمع بندی در این رابطه برسیم 
تا نوع مواجه با چالش های موجود را با تدبیر حل کنیم.مرتضی حیدری ظهر روز  پنجشنبه در نشست راهکارهای توسعه و 
ترویج عفاف و حجاب به ویژه در ماه مبارک رمضان که در سالن جلسات فرمانداری برگزار شد، اظهار داشت: این جلسه پیرو 
تذکر جدی امام جمعه قم آیت الله حسینی بوشهری مبنی بر حرمت شکنی ماه مبارک رمضان توسط برخی کسبه در سطح 
شهر قم که سبب خدشه دار شدن وجهه  ام القرای جهان اسلام شده و به منظور پیگیری موضوع و برخورد با حرمت شکنان 

این ماه تشکیل شده است...

* عزم جدی مسئولان قم توسعه حجاب و عفاف است



	

اخبار شنبه - 4 خردادماه 1398 - سال بیست و دوم - شماره 24809

ترامپ و حرکت بر لبه تیغ
شواهد	و	روند	تحولات	اخیر	در	منطقه	خلیج	فارس	
نشان	می	دهد	که	جریان	تندرو	آمریکا	دونالد	ترامپ	رئیس	
جمهور	آمریکا	را	وادار	کرده	تا	بر	لبه	تیغ	حرکت	کند	و	
تصمیمات	زنجیره	ای	خطرناکی	اتخاذ	کند	که	کارشناسان	

بین	المللی	و	حتی	متحدان	آمریکا	نسبت	به	آن	ابراز	نگرانی	و	اعلام	خطر	کرده	اند.	آرایش	
نیروهای	آمریکایی	درمنطقه	به	گونه	ای	صورت	گرفته	که	سطح	تنش	را	بسیار	بالا	برده	
است،بطوری	که	تجمع	این	تعدادنیرو	وادوات	در	منطقه،	حساسیت	ها	را	افزایش	داده	
است	و	وضعیت	به	شکلی	تغییر	یافته	که	گویی	ترامپ	را	به	دنبال	خود	به	سمت	برخورد	
نظامی	می	کشند	واین	حاصل	کار	مشاورانی	است	که	دور	او	را	گرفته	اند	و	او	را	بر	لبه	تیغ	
به	حرکت	در	آورده	اند.	چرا	لبه	تیغ	؟	اولا،	او	خواهان	جنگ	نیست،	اما	دورادور	او	تیمی	
شناخته	شده	حلقه	زده	است	که	در	تمام	دوران	زندگی	سیاسی	شان	یا	بر	شیپور	جنگ	

دمیده	اند	یا	بر	طبل	جنگ	کوبیده	اند	؛	جان	بولتون	و	مایک	پمپئو!
*بولتون:	میخائیل	دون	هاورز	گزارشگر	خبرگزاری	آلمان	در	واشنگتن	درباره	او	می	
نویسد:بولتون	مردی	است	که	در	تمام	زندگی	سیاسی	خود	استفاده	از	قدرت	نظامی	را	
ابزاری	کاملأ	قانونی	برای	تغییررژیم	دیده	است.	او	زمان	جورج	بوش	قرار	بود	نماینده	آمریکا	
در	سازمان	ملل	متحد	شود،	اما	مجلس	سنا	که	اکثریت	آن	در	اختیار	جمهوری	خواهان	
بود	با	پیشنهاد	بوش	برای	دادن	چنین	پستی	به	بولتون	مخالفت	کرد.هاورز	سپس	اضافه	
می	کند،	'نفوذ	این	سیاست	مدار	تندرو	در	سیاست	خارجی	آمریکا	اما	رو	به	افزایش	است،	
او	که	پیشتر	به	عنوان	تحلیلگر	نظامی	در	مصاحبه	با	شبکه	فاکس	نیوز	خواستار	تغییر	رژیم	
کره	شمالی	و	حمله	نظامی	به	ایران	شده	بود،	حال	می	گوید	وظیفه	او	اجرای	سیاست	های	
رئیس		جمهور	است.	اما	از	قرار	معلوم	او	تلاش	می	کند	این	سمت	و	سوی	سیاست	های	
ترامپ	را	تغییر	دهد.	اینکه	رئیس	جمهور	آمریکا	ناگهان	می	گوید	اطلاعات	محرمانه	ای	در	
اختیار	دارد	که	نشان	می	دهد	ایران	برنامه	های	خطرناکی	برای	حمله	به	مواضع	آمریکا	یا	
متحدان	آمریکا	دارد،	چنین	برداشتی	را	تقویت	می	کند.	بولتون	در	دوران	ریاست	جمهوری	
جورج	بوش	متهم	شده	بود	که	گزارش	های	محرمانه	را	آنطور	که	می	خواهد	تفسیر	
می	کند.	حالا	هم	برخی	معتقدند	که	جان	بولتون	اطلاعات	گزارش	های	محرمانه	را	با	اغراق	

تفسیر	کرده	و	به	این	نتیجه	رسیده	که	ایران	چنین	برنامه	های	خطرناکی	دارد.
*پمپئو:	مایک	پمپئو	که	از	13	مارس	2018	به	عنوان	وزیر	خارجه	آمریکا	شروع	بکار	
کرده	است،	پیش	از	این	اداره		کننده	سازمان	اطلاعات	مرکزی	ایالات	متحده	آمریکا)سیا(	
بود	و	پیشتر	نماینده	حوزه	انتخابیه	چهارم	از	ایالت	کانزاس	از	حزب	جمهوری		خواه	در	
مجلس	نمایندگان	ایالات	متحده	آمریکا	بود	و	برای	نخستین		بار	در	3	ژانویه	2011میلادی	
به	عضویت	این	مجلس	درآمد.پمپئو،	عضو	جنبش	تی	پارتی	در	حزب	جمهوری		خواهان	
آمریکا	و	در	منتهی	الیه	راست	طیف	سیاسی	جمهوری		خواهان	قرار	می	گیرد.او	همچنین	
عضو	انجمن	ملی	اسلحه،گروه	لابی	گسترش	استفاده	از	سلاح	گرم	در	آمریکا،	از	مخالفان	
سرسخت	تعطیلی	بازداشتگاه	گوانتانامو	وازطرفداران	سرسخت	مداخله	آمریکابرای	
برکناری	رهبرکره	شمالی	بوده	است	وبه	همین	دلیل	کیم	جونگ	اون	اخیرا	برای	دیدار	
بعدی	با	ترامپ	شرط	گذاشت	که	در	نشست	بعد	پمپئو	حضور	نداشته	باشد.البته	ترامپ	از	
سال	دوم	ریاستش	برکاخ	سفید،	بسیاری	از	مدیران	منتسب	به	اوباما	یا	دمکرات	ها	و	حتی	
جمهوری	خواهان	معتدل	را	کنار	گذاشته	و	جای	آنان	را	به	تندروها	داده	است،	اما	فعلا	
نماد	جنگ	سالارانی	که	ترامپ	را	به	سمت	پرتگاه	جنگ	می	برند،	بولتون	و	پمپئو	هستند.	
*ویژگی	های	منطقه:	دومین	نکته	بعد	از	اطرافیان	ترامپ	که	او	را	بر	حرکت	بر	لبه	
تیغ	واداشته،	مساله	ویژگی	های	منطقه	خلیج	فارس	است.	برای	تحلیل	این	بخش	بهتر	
است	کمی	تاریخ	منطقه	رابویژه	دردهه	های	اخیر	مروری	کنیم؛	منطقه	ای	که	در	40	
سال	گذشته	شاهد	دست	کم	3	جنگ	بزرگ	وطولانی	بوده	است	و	جالب	اینکه	تامین	
کنندگان	مالی	هزینه	های	این	جنگ	ها،	دولت	های	ثروتمند	عرب	خلیج	فارس	بوده	اند.
هر	بار	هم	که	جنگی	در	این	منطقه	شروع	شده،	دامنه	های	آن	سال	ها	ادامه	یافته	است؛	
جنگ	تحمیلی	صدام	علیه	ایران	که	8	سال	طول	کشید	و	بعثی	ها	به	کمک	دلارهای	
نفتی	دولت	های	یاد	شده	در	منطقه	و	کمک	های	تسلیحاتی	ابرقدرت	ها	اعم	از	شوروی	
سابق	و	آمریکا	و	فرانسه	،	کاری	از	پیش	نبردند.بعد	نوبت	به	حمله	عراق	به	کویت	رسید	و	
سپس	لشکرکشی	و	حمله	آمریکایی	ها	در	دو	نوبت	به	عراق	که	یک	تنش	12	-	13	ساله	
را	کلید	زد	و	در	نهایت	در	2003	و	اشغال	عراق	و	در	ادامه	هجوم	تروریست	های	تکفیری	
که	هنوز	پرونده	این	آخری	بسته	نشده	است.	از	آن	هنگام،	امنیت	منطقه	وامنیت	جهانی	به	
شدت	آسیب	پذیر	شده	است،	اروپایی	ها	اگرچه	سلاح	فروختند	و	نفت	ارزان	خریدند،	اما	
در	نهایت	از	این	جنگ	ها	سودی	نبردندوالبته	آمریکایی	ها	نیز	میلیاردها	دلار	هزینه	کرده	
اندوهنوز	نه	درافغانستان	و	نه	در	عراق	به	آنچه	می	خواستند،	نرسیدند.	این	درحالی	است	
که	به	اذعان	سرشناس	ترین	تحلیلگران	بین	المللی،	ایران،	نه	عراق	است	و	نه	افغانستان	
و	نه	قابل	مقایسه	با	شیخ	نشین	های	خلیج	فارس	وعلاوه	بر	اینکه	ملتی	مصمم	در	مسیر	
استقلال	است،	در	سطح	منطقه	ای	وسیع	در	غرب	آسیا	و	سایر	نقاط،	دارای	پایگاه	های	

قدرتمند	مردمی	است.	
*	نگرانی	از	تحرکات	تیم	ترامپ:	ازسوی	دیگر،	تبدیل	تنش	های	سیاسی	و	تبلیغاتی	
به	تنش	نظامی،	بخش	وسیعی	ازمنطقه	را	در	ناامنی	فرو	می	برد	ودامنه	های	آن	نه	تنها	
منطقه	که	به	اروپا	نیز	رسیده	و	شاید	به	همین	دلیل	است	که	رگه	های	نگرانی	را	بیش	
از	همه	جا	در	اروپا	می	توان	شاهد	بود.اروپایی	ها	هفته	گذشته،	با	بالا	گرفتن	تنش	ها،	از	
آمریکایی	ها	درخواست	کردند	بر	شدت	تنش	در	منطقه	در	ارتباط	با	توافق	هسته	ای	دامن	
نزند،	بطوری	که	'فدریکا	موگرینی'	مسئول	سیاست	خارجی	اتحادیه	اروپا	بر	لزوم	مذاکره	
به	عنوان	تنها	و	بهترین	راه	برای	پرداختن	به	اختلافات	و	دوری	از	متشنج	شدن	اوضاع	در	
منطقه	تاکید	کرد	و	گفت:	به	حمایت	کامل	از	توافق	هسته	ای	با	ایران	و	اجرای	کامل	آن	
ادامه	می	دهیم.وزیر	امور	خارجه	آلمان	هم	هشدار	داد	که	اقدامات	تنش	زای	واشنگتن	در	
خاورمیانه	ممکن	است	باعث	بروز	درگیری	در	این	منطقه	شود.در	نهایت	آنگلا	مرکل	در	
گفت	وگو	با	روزنامه	آلمانی'زود	دویچه	سایتونگ'،	از	رویکرد	آلمان،	فرانسه	و	بریتانیا	درباره	
توافق	)هسته	ای(	با	ایران	که	-	در	مقابل	آمریکا	رویکردی	متفاوت	اتخاذ	کرده	اند-	دفاع	کرد	
و	گفت،	'با	وجود	تمام	تفاوت	ها،	در	این	زمینه	با	چین	و	روسیه	منافع	مشترکی	داریم.'اما	
رهبران	اسپانیا	گویا	بهتر	از	سایرین	خطر	را	احساس	کردند،	بطوری	که	هفته	گذشته	به	ناو	
متعلق	به	نیروی	دریایی	خود	دستور	ترک	همراهی	ناو	آبراهام	لینکلن	را	به	مقصد	خلیج	
فارس	دادند،	چرا	که	معتقدند	ترامپ	آدم	غیر	منتظره	ای	است.	مقامات	اسپانیایی	این	
تصمیم	را	موقتی	خواندند	و	گقته	اند	به	محض	این	که	ناو	'آبراهام	لینکلن'	آب	های	نزدیک	

ایران	را	ترک	کند	ناوچه	درادامه	ماموریت	این	ناو	را	همراهی	خواهد	کرد.
*بهترین	نسخه:	در	کمتر	از	یک	هفته	از	شروع	ژست	نظامی	آمریکا	درمنطقه،	روزنامه	
واشنگتن	پست	به	نقل	از	چند	مقام	آمریکایی	گزارش	داده	دونالد	ترامپ	از	مشاوران	
ارشدی	که	به	نظر	وی	ایالات	متحده	را	به	سوی	تقابل	با	ایران	می	برند،	ناراضی	است،	حال	
آنکه	او	به	دنبال	گفت	وگو	با	ایران	است.اگر	این	خبرها	صحت	داشته	باشد،	نشان	می	دهد	
که	ترامپ	در	حال	بازگشت	به	مسیر	عقلانیت	است،	چرا	که	برای	خروج	از	وضعیتی	که	
برایش	دامن	زده	اند،	ابتدا	نیاز	دارد،	در	تیم	اطرافش	تجدید	نظر	کند.گزارش	ها	و	اطلاعات	
بولتون	از	قدیم	هم	اعتباری	نداشته	وپمپئو	هم	که	باید	یک	دیپلمات	باشد	و	به	آداب	و	
قواعد	دیپلماسی	پایبند،مانند	فرماندهان	نظامی	سخن	می	گوید	و	بیش	از	بکارگیری	از	
عقل	از	احساسش	پیروی	می	کند.	آنها	هر	رئیس	جمهوری	را	به	سمت	پرتگاه	جنگ	و	
فاجعه	هول	می	دهند.	اما	در	مرحله	بعد	برای	خروج	از	وضعیتی	که	برایش	ایجاد	کرده	اند،	
باید	به	دنبال	سازوکارهایی	باشد	تا	شرایط	گفت	وگو	و	مذاکره	فراهم	شود	و	در	عین	حال	
برای	پایین	آوردن	ریسک	برخورد،	بهتر	است،کانال	های	ارتباطی	بی	واسطه	و	فوری	تری	
را	پیش	بینی	کرده	و	از	حجم	نیروهایش	در	منطقه	بکاهد؛	این	به	نفع	همه	است	که	ترامپ	

از	حرکت	بر	لبه	تیغ	بازایستد.

مذاکره ای در کار نخواهد بود
سفر	مقامات	مسئول	کشورهای	مختلف	به	ایران	افزایش	
یافته	است،	عمدتا	از	آمریکا	نمایندگی	دارند.	برخی	رسانه	ای	
می	شود	و	پاره	ای	از	سفرها	نیز	محرمانه	می	ماند.بر	اساس	
سیاست	اصولی	جمهوری	اسلامی	ایران،	بدون	استثناء،	پیام	

اقتدار،	منطق،	مقاومت	و	ایستادگی	ملت	ایران	به	آنان	ابلاغ	شده	است.به	صراحت	گفته	ایم	
تا	رفتارها	عوض	نشود،	تا	حقوق	کشور	تامین	نشود،	تا	از	لفاظی	به	اقدام	عملی	تغییر	مسیر	

ندهند،	راه	همین	است.به	هیچ	وجه	مذاکره	ای	در	کار	نخواهد	بود.
*سخنگوی شورای عالی امنیت ملی

رییس کل بانک مرکزی: 

ارز نیمایی حذف نمی شود 
رییس	کل	بانک	مرکزی،	گفت:	سامانه	نیما	محور	تبادل	تجارت	ارزی	کشور	است	و	

به	هیچ	وجه	حذف	نمی	شود.
عبدالناصر	همتی	رییس	کل	بانک	مرکزی،	در	خصوص	اعلام	خبری	مبنی	بر	حذف	
ارز	نیمایی،	گفت:	حذف	سامانه	نیما	از	مبادلات	ارزی	به	هیچ	وجه	صحت	ندارد	و	حتی	
تاکید	شده	که	صادرکنندگان	50	تا	60	درصد	ارز	حاصل	از	صادرات	خود	را	در	سامانه	

نیما	عرضه	کنند.
رییس	کل	بانک	مرکزی،	افزود:	در	حال	حاضر	سامانه	نیما	محور	تبادل	ارزی	تجارت	

ارزی	کشور	است	و	به	هیچ	وجه	حذف	نمی	شود.
همتی	درباره	تشکیل	بازار	متشکل	ارزی،	تصریح	کرد:	در	این	راستا	شرکتی	ایجاد	و	
مدیرعامل	آن	نیز	انتخاب	شده	است	و	در	حال	حاضر	فعالیت	های	این	بازار	در	مرحله	

پایلوت	قرار	دارد	که	پس	از	اتمام	این	مرحله	فعالیت	رسمی	بازار	آغاز	می	شود.

امام جمعه موقت تهران :

مسئولان مردمی باشند
امام	جمعه	موقت	تهران	با	تأکید	بر	اینکه	مسئولان	باید	مردمی	باشند،	گفت:	به	داد	

مردم	برسید	و	مشکلات	آن	ها	را	حل	کنید.
آیت	الله	محمدعلی	موحدی	کرمانی	در	خطبه	های		نماز	عبادی	-	سیاسی	جمعه	
تهران	افزود:	زمانی	پیشنهاد	کردم	همه	نهاد	ها	نماینده	خودشان	را	به	مردم	معرفی	کنند	تا	
در	زمان	مشخصی	در	دسترس	مردم	باشند	و	به	مشکلات	آن	ها	رسیدگی	کنند.	وی	گفت:	
سؤال	این	است	که	چرا	در	نهاد	های	کشور	این	کار	انجام	نمی	شود	و	مسئولان	در	دسترس	
مردم	نیستند؟	جرم	ما	این	است	که	در	نمازجمعه	می	گوییم،	اما	گوش	شنوایی	نیست.	

امام	جمعه	موقت	تهران	تأکید	کرد:	مسئولان	از	مقام	معظم	رهبری	یاد	بگیرند،	
آقایان	مسئولان،	رئیس	جمهور،	وزراء،	نمایندگان	مجلس،	قوه	قضائیه	و	مجمع	تشخیص	
مصلحت	نظام	به	همه	شما	می	گویم	یک	نفر	را	معرفی	و	به	مردم	اعلام	کنید	که	نماینده	
شما	برای	رسیدگی	به	مشکلات	مردم	در	میان	آنهاست.	چرا	به	داد	مردم	نمی	رسید؟	
نگذارید	که	مشکلات	در	دل	مردم	عقده	ایجاد	کند.	وی	ادامه	داد:	حضرت	علی	)ع(		به	
ما	می	گوید	که	باید	به	داد	مردم	برسیم	و	همواره	به	کارگزارانش	توصیه	می	کرد	مشکلات	
مردم	را	حل	کنند	در	جامعه	ما	هم	بدیهی	است	که	همه	مردم	یک	جور	نیستند	و	
واقعاً	این	سؤال	باقی	است	که	چه	کسی	و	کجا	باید	این	عقده	را	از	دل	مردم	بردارد؟		راه	
حل	درددل	کردن	مردم	با	یک	وزیر	چیست؟	به	من	می	گویند	نامه	می	نویسیم	و	جواب	
نمی	گیریم	که	این	رویه	غلط	است.آیت	الله	موحدی	کرمانی	تأکید	کرد:	مسئولان	باید	از	
دل	مردم	باخبر	شوند	و	مشکلات	آن	ها	را	بدانند.	وی	در	ادامه	به	موضوع	فضای	مجازی	و	
مشکلاتی	که	در	جامعه	ایجاد	می	کند	اشاره	و	تصریح	کرد:	فضای	مجازی	و	مشکلات	آن	
این	سؤال	را	ایجاد	می	کند	که	چقدر	با	دشمنان	در	حوزه	فرهنگی	می	جنگیم؟	نه	فقط	
نمی	جنگیم	بلکه	فرش	قرمز	هم	برای	آن	ها	پهن	می	کنیم،	واقعاً	ما	جهاد	فرهنگی	داریم؟	
من	نمی	دانم	چه	کسی	باید	در	این	شرایط	پاسخ	بدهد؟	فضای	مجازی	غذای	مسمومی	
است	که	در	دسترس	مردم	قرار	دارد.	امام	جمعه	موقت	تهران	در	ادامه	گریزی	هم	به	برخی	
کتاب	های	نامتناسب	با	فرهنگ	ایران	اسلامی	در	نمایشگاه	بین	المللی	کتاب	تهران	زد	و	
افزود:	در	نمایشگاه	کتاب	به	من	گفتند	کتاب	هایی	ضدّ	دین،	الحادی	و	ضد	انقلاب	عرضه	
شده	مگر	می	شود	این	کتاب	ها	را	راحت	دراختیار	همه	بگذاریم؟	مراجع	می	گویند	حفظ	
کتاب	ضالّه	حرام	است	باید	دقت	کنند	که	چه	کتابی	وارد	نمایشگاه	می	شود.	وی	گفت:	
من	در	اینجا	پیشنهاد	می	کنم	به	وزیر	ارشاد	که	اگر	می	خواهید	در	نمایشگاه	کتاب	خارجی	
عرضه	کنید	از	همین	حالا	به	ناشران	خارجی	اعلام	کنید	مثلًا	تا	آخر	خرداد	فرصت	دارند	
کتاب	هایی	را	که	می	خواهند	در	ایران	عرضه	کنند،	به	دست	شما	برسانند	آن	وقت	کتاب	ها	
را	مطالعه	کنید	و	اگر	نقطه	ای	انحرافی	داشته	باشد	آن	ها	را	مکتوب	و	پیوست	کتاب	
قرار	دهید	و	بعد	به	ناشران	خارجی	بگویید	کتاب	شما	را	با	این	پیوست	عرضه	می	کنیم.	
آیت	الله	موحدی	کرمانی	تأکید	کرد:	مسئولان	فرهنگی	کشور	اگر	می	خواهند	نمایشگاه	
خدا	پسندانه	ای	داشته	باشند	راهش	این	است	که	اجازه	ندهند	هر	کتابی	از	هر	کشور	و	
فرهنگی	در	نمایشگاه	بین	المللی	کتاب	عرضه	شود.	آیت	الله	موحدی	کرمانی	از	رییس	
قوه	قضاییه	خواست	تا	با	زمین	خواران،	رانت	خواران،	عوامل	تولید	و	توزیع	مواد	مخدر،	
غارتگران	جنگل	ها،	غارتگران	محیط	زیست،	عوامل	قاچاق	کالا	به	داخل	کشور	به	ویژه	
مشروبات	الکلی،	غارتگران	آب	های	زیرزمینی	و	زمین	خوارانی	که	زمین	های	کشاورزی	و	
منابع	طبیعی	را	به	غارت	می	برند	برخورد	قاطع	و	انقلابی	شود.آیت	الله	موحدی	کرمانی	
با	بیان	اینکه	روز	قدس	متعلق	به	یک	ملت	و	مخصوص	یک	قطعه	از	جغرافیای	این	کره	
خاکی	نیست	افزود:	روز	قدس	روز	تقابل	حق	و	باطل،	روز	ایستادگی	مظلومان	عالم	در	برابر	

ظالمان	و	روز	ستیز	با	مستکبران	است.

 آیت الله جنتی: 

آمریکا وارد جنگ با ایران نمی شود 
دبیر	شورای	نگهبان	با	تاکید	براینکه	آمریکا	آمادگی	بالای	دفاعی	ما	را	می	شناسد	و	

دست	به	حماقت	جنگ	با	ایران	نمی	
آیت	الله	احمد	جنتی	عصر	روز	پنجشنبه	در	جلسه	این	شورا	و	در	نطق	پیش	از	دستور	
خود	با	تسلیت	به	مناسبت	فرا	رسیدن	ایام	شهادت	حضرت	علی	)ع(،	لیالی	قدر	را	بهترین	
فرصت	برای	استجابت	دعا	و	استفاده	معنوی	انسان	ها	دانست	و	ابراز	امیدواری	کرد:	خدای	
متعال	به	برکت	این	شب	های	متبرکه،	مشکلات	مسلمانان	به	ویژه	شیعیان	را	حل	کند.

وی	با	توصیه	به	مسئولان	کشور	برای	حل	مشکلات	اقتصادی	و	معیشتی	مردم،	گفت:	
خداوند	بر	درجات	امام	راحل	بیافزاید	که	با	تاسیس	کمیته	امداد	به	فکر	مستضعفان	بود،	
البته	این	نهاد	به	وظایف	خود	عمل	می	کند	اما	انتظار	از	مسئولان	به	ویژه	مقامات	اجرایی	
کشور	این	است	که	توجه	هرچه	بیشتری	به	مشکلات	اقتصادی	مردم	و	طبقه	محروم	
جامعه	داشته	باشند.دبیر	شورای	نگهبان	در	بخش	دیگری	از	سخنان	خود	با	اشاره	به	
تهدیدات	آمریکایی	ها	درباره	جنگ	نظامی	با	ایران،	خاطرنشان	کرد:	آمریکا	آمادگی	بالای	
دفاعی	ما	را	می	شناسد	و	دست	به	حماقت	جنگ	با	ایران	نمی	زند	چراکه	می	داند	در	

صورت	بروز	جنگ،	چه	دردسری	برایش	در	منطقه	و	جهان	ایجاد	می	شود.
آیت	الله	جنتی	در	خاتمه	از	مسئولان	کشور	خواست	تا	بر	تحقق	اقتصاد	مقاومتی	و	

تکیه	بر	توان	داخلی	برای	رفع	مشکلات،	تمرکز	و	توجه	ویژه	داشته	باشند.

علاالدین بروجردی :

سیاست ما جنگ افروزی نیست 
یک	عضو	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	گفت:	ما	به	دنبال	جنگ	
نیستیم	اما	هرگونه	تعرض	به	منافع	ما	در	منطقه	پاسخ	دندانشکنی	دریافت	خواهد	کرد.	

علاالدین	بروجردی	درباره	این	که	گفته	می	شود	ایران	و	آمریکا	به	طور	مستقیم	وارد	
جنگ	نمی	شوند	اما	احتمال	درگیری	در	جنگ	های	نیابتی	در	منطقه	وجود	دارد،	گفت:	
سیاست	ما	در	منطقه	جنگ	افروزی	نیست	ما	به	دنبال	اقدامات	صلح	طلبانه	و	دفاعی	
هستیم.	این	عضو	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	شورای	اسلامی	تاکید	
کرد:	حتما	در	مقابل	هرگونه	تعرض	به	منافع	ما	در	منطقه	پاسخ	دندان	شکنی	خواهیم	داد.
وی	درباره	این	که	دشمنان	ایران	تلاش	کردند	بروز	حادثه	برای	کشتی	های	نفتکش	
خلیج	فارس	را	به	ایران	نسبت	دهند،	گفت:	بیان	کردن	چنین	صحبت	هایی	یک	دروغ	
بزرگ	است،		این	ها	با	شبکه	های	عظیم	ماهواره	ای	مدعی	هستند	که	حرکات	یک	مورچه	
را	رصد	می	کنند	مگر	می	شود	در	این	باره	چیزی	ندانند.	بروجردی	تاکید	کرد:	این	حرکات	
یک	توطئه	طراحی	شده	شیطانی	با	هدف	فرافکنی	و	تحت	تاثیر	قرار	دادن	افکار	عمومی	
منطقه	یعنی	عربستان	و	سایر	کشورهایی	که	درگیر	جنگ	اند،	علیه	ایران	مطرح	شده	است	

و	می	خواهند	آنها	را	علیه	ایران	بشورانند.	قصدشان	فضاسازی	برای	فریب	است.

یک عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی:

نباید افراد غیرمسئول در 
حوزه سیاست خارجی اظهار نظر کنند

یک	عضو	شورای	مرکزی	حزب	کارگزاران	سازندگی	با	بیان	این	که	»مواضع	رسمی	
کشور	از	طریق	رسانه	های	منتسب	به	حکوت	یا	مقامات	رسمی	اعلام	می	شود«،	گفت:	باید	
به	افراد	غیرمسئول	در	حوزه	سیاست	خارجی	گوشزد	و	تذکر	داده	شود	که	اظهارات	آن	ها	

تا	چه	اندازه	می	تواند	منافع	ملی	را	به	خطر	اندازد.
سیدافضل	موسوی	در	گفت	وگو	با	ایسنا	با	انتقاد	از	اظهارنظر	افراد	غیرمسئول	در	حوزه	
سیاست	خارجی،	بیان	کرد:	موضع	جمهوری	اسلامی	ایران	درباره	مسائل	منطقه	ای	و	
سیاست	خارجی	باید	از	زبان	مقامات	رسمی	کشور	بیان	شود	نه	برخی	افراد	و	گروه	های	
بعضاً	تندرو.وی	در	ادامه	چنین	ابراز	عقیده	کرد:	البته	آمریکا	کاری	کرده	که	هرجا	منافعش	
به	خطر	افتد،	مردم	ستم	دیده	و	آسیب	دیده	از	اقدامات	آمریکا،	خوشحال	می	شوند،	اما	
صاحبان	تریبون	نباید	در	این	مسائل	به	گونه	ای	موضع	گیری	کنند	که	موجب	سوء	استفاده	
دشمن	شود.این	نماینده	پیشین	مجلس	شورای	اسلامی	با	بیان	این	که	»هم	در	آمریکا	و	
هم	در	ایران	گروه	های	افراطی	وجود	دارند	که	بابت	پیش	آمدن	تنش	خوشحال	هستند«،	
بیان	کرد:	مواضع	رسمی	از	طریق	رسانه	های	منتسب	به	حکوت	یا	مقامات	رسمی	اعلام	
می	شود	نه	بوسیله	گروه	های	تندرو.وی	با	اشاره	به	این	که	»افرادی	که	بی	توجه	به	تبعات	
حرف	های	خود	درباره	مسائل	منطقه	ای	اظهارنظر	می	کنند،	بعضاً	به	اندازه	کافی	سیاسی	
نبوده	و	تحلیل	درستی	از	مسائل	سیاست	خارجی	ندارند«،	گفت:	باید	به	این	افراد	گوشزد	

و	تذکر	داده	شود	که	اظهارات	آن	ها	تا	چه	اندازه	می	تواند	منافع	ملی	را	به	خطر	اندازد.

در دیدار مدیرکل سیاسی وزارت خارجه آلمان؛ 

عراقچی: خویشتندارى ایران پایان یافته است 
معاون	وزیر	امور	خارجه	با	تاکید	بر	پایان	خویشتنداری	جمهوری	اسلامی	ایران،	
تعهدات	کشورهای	باقی	مانده	در	برجام	پس	از	خروج	آمریکا	از	این	توافق	را	یادآوری	و	بر	
ضرورت	اجرای	این	تعهدات	بر	اساس	چهار	بیانیه	کمیسیون	مشترک	برجام	تاکید	کرد.	
در		ملاقات	ینس	پلوتنر	مدیرکل	سیاسی	وزارت	خارجه	آلمان	و	با	سید	عباس	عراقچی	
معاون	وزیر	امور	خارجه	آخرین	تحولات	برجام	و	تلاش	های	آلمان	برای	حفظ	آن	مورد	

بحث	و	بررسی	قرار	گرفت.
عراقچی	در	این	دیدار	با	تاکید	بر	پایان	خویشتنداری	جمهوری	اسلامی	ایران،	تعهدات	
کشورهای	باقی	مانده	در	برجام	پس	از	خروج	آمریکا	از	این	توافق	را	یادآوری	و	بر	ضرورت	

اجرای	این	تعهدات	بر	اساس	چهار	بیانیه	کمیسیون	مشترک	برجام	تاکید	کرد.
پلوتنر	نیز	بر	ادامه	تعهد	کشورش	به	برجام	تاکید	کرد	و	گفت:	کشورهای	اروپایی	
به	تلاش	ها	و	مشورت	های	خود	برای	تامین	خواسته	های	ایران	و	حفظ	برجام	ادامه	

خواهند	داد.

وزیر	امور	خارجه	در	واکنش	به	اظهارات	
سخیف	رئیس	جمهور	آمریکا	درباره	ملت	
ایران	با	بیان	اینکه	لقب	«تروریست«	برازنده	
خود	ترامپ	است،	گفت:	ایران	پایان	ترامپ	
را	خواهد	دید	ولی	ایشان	هیچ	وقت	پایان	

ایران	را	نخواهد	دید.	
خارجه	 وزیر	 ظریف	 محمدجواد	
کشورمان	پس	از	دیدارها	با	مقامات	پاکستان	
در	جمع	خبرنگاران	به	تشریح	گفتگوهای	
انجام	شده	پرداخت	و	گفت:	درباره	اقدامات	
و	 اقتصادی	 و	جنگ	 ایران	 علیه	 آمریکا	
تلاش	آمریکا	برای	ایجاد	فشار	اقتصادی	بر	

ایران	که	تروریسم	اقتصادی	است	و	اینکه	
چگونه	کشورها	باید	در	مقابل	زیاده	طلبی	
ها	و	قلدری	های	آمریکا	ایستادگی	کنند،	
صحبت	کردیم.وی	افزود:	درباره	ضرورت	
همکاری	کشورهای	اسلامی	در	مقابله	با	
طرح	هایی	که	آمریکا	و	رژیم	صهیونیستی	
برای	منطقه	و	فلسطین	دارند	به	خصوص	
طرح	معامله	قرن	که	تلاشی	است	برای	نابود	
کردن	آرمان	فلسطین،	نیز	گفت	وگو	کردیم	

و	مواضع	مشترکی	داریم.
مقامات	 مواضع	 درباره	 خارجه	 وزیر	
منطقه	 تحولات	 خصوص	 در	 پاکستان	

نیز	بیان	کرد:	پاکستان	دوست	و	همسایه	
ماست	و	ملاحظاتی	هم	در	رابطه	با	روابطش	
با	سایر	کشورها	در	منطقه	وجود	دارد،	ولی	
بسیار	خوشحالیم	که	دولت	پاکستان	دیدگاه	
های	ایران	را	کاملا	درک	می	کند	و	فشار	

آمریکا	بر	ایران	را	غیرقابل	قبول	می	داند.
درباره	 دیپلماسی	 دستگاه	 رئیس	
اظهارات	سخیف	اخیر	ترامپ	علیه	ملت	
ایران	نیز	گفت:	آقای	ترامپ	با	اظهاراتش	
نشان	داد	اولا	تاریخ	نمی	داند	و	ثانیا	مردم	
ایران	را	نمی	شناسد	و	ثالثا	دارد	ثابت	می	
کند	آن	ادعاهایی	که	ایشان	و	همکارانشان	

در	حمایت	از	مردم	ایران	مطرح	می	کنند	تا	
چه	حد	دروغ	است.وی	افزود:	ایشان	چند	
روز	قبل	گفت	که	پایان	ایران	خواهد	بود،	
ایران	پایان	ایشان	را	خواهد	دید،	ولی	ایشان	
هیچ	وقت	پایان	ایران	را	نخواهد	دید،	ایران	
هزاره	ها	بوده	و	خواهد	بود	و	یک	کشور	تازه	
به	دوران	رسیده	نمی	تواند	این	چنین	درباره	
ایران	صحبت	کند.	اینها	نشانگر	آن	است	که	
آقای	ترامپ	حتی	در	ظاهرسازی	که	دیگران	
می	کنند	نمی	تواند	کاملا	ادامه	دهد	و	نیات	
واقعی	و	درونی	خودش	را	درباره	مردم	ایران	

بروز	می	دهد.

واکنش ظریف به اظهارات سخیف رئیس جمهور آمریکا :

لقب »تروریست« برازنده خود ترامپ است 

رئیس	جمهوری	با	بیان	اینکه	شهیدان	
تاریخ	عزت،	 و	جانبازان،	گواهان	صادق	
سربلندی	و	ایستادگی	ملت	هستند،	تاکید	
کرد:	دفاع	مقدس	تنها	تاریخ	پر	فراز	و	
نشیب	8	ساله	نیست	بلکه	فرهنگ	ایثار،	
و	 است	 مقاومت	 و	 ایستادگی	 رشادت،	
ملت	ایران	باردیگر	دشمنان	را	در	جنگ	

اقتصادی	پشیمان	خواهد	کرد.	
حسن	 والمسلمین	 حجت	الاسلام	
روحانی	شامگاه	پنجشنبه	در	دوازدهمین	
ایثارگران،	 از	 تجلیل	 ملی	 کنگره	
شعار	 و	 سخن	 به	 تنها	 ما	 اظهارداشت:	
با	عزت	 برابر	دشمن	 نمی	گوئیم	که	در	
ایستاده	ایم،	بلکه	شهدا	گواهان	ما	در	این	
مهم	هستند.	رئیس	جمهوری	با	تاکید	بر	
اینکه	خرمشهر	نماد	بزرگ	در	دفاع	مقدس	
و	گواه	تاریخ	و	عزت	ملی	ماست،	گفت:	روز	
اشغال	خرمشهر	و	عقب	نشینی	سنگربانان	
و	اشغال		این	شهر،	سخت	ترین	روزها	و	
زیباترین	 اما	 بود،	 ساعات	 غم	انگیزترین	
روزهای	دفاع	مقدس،	آزاد	سازی	و	فتح	
خرمشهر	بود	که	لبخند	بر	لبان	همه	ملت	

نشاند.
روحانی	با	اشاره	به	اینکه	فتح	خرمشهر	
تنها	یک	پیروزی	ساده	نبود،	بلکه	توانستیم	
بازپس	 اشغالگران	 همه	 با	 را	 شهر	 یک	
بگیریم،	گفت:	خرمشهر	به	گونه	ای	فتح	
شد	که	19	هزار	سرباز	و	افسر	عراقی	اسیر	
شدند	و	تمام	بسیجیان	و	رزمندگان	و	
حتی	جوانان	و	نوجوانان،	صدها	عراقی	را	
اسیر	کردند	و	به	پشت	جبهه	ها	می	آوردند	

و	آن	روزها،	عزت	و	سربلندی	ما	بود.
رئیس	جمهوری	با	تاکید	بر	اینکه	امروز	
نیز	جوانان	کشور	بار	دیگر	برای	فتح	هایی	
همچون	خرمشهر	آماده	اند،	گفت:	آنچه	را	

که	اگر	از	ما	بگیرند	و	روز	سقوط	ماست،	
رابطه	و	 ایمان	و	 تا	 	ایمان	ملت	است	و	
عبادت	با	حق	و	پیروی	از	امام	علی)ع(	
در	دل	جوانان	و	ایرانیان	باشد،	از	دشمن	

شکست	نخواهیم	خورد.
روحانی	با	بیان	اینکه	در	زمان	8	سال	
دفاع	مقدس	فشار	و	حمله	نظامی	و	اشغال	
سرزمین	بود،	اما	امروز	با	جنگ	اقتصادی	
و	حمله	به	رفاه	و	شرایط	زندگی	مردم	
روبرو	هستیم،	تصریح	کرد:	این	حمله	از	
یک	جهت	پیچیده	تر	از	حمله	قبل	است	
و	امروز	نیاز	به	ایستادگی	و	مقاومت	داریم	
و	دشمنان	باید	بفهمند	یاس	و	ناامیدی	در	
دل	ما	راه	ندارد	و	اگر	سرزمین	ما	بمباران	
شود	و	باز	هم	شهید،	جانباز	و	اسیر	دهیم،	
استقلال	و	عزت	کشور	 از	هدف	 دست	

برنخواهیم	داشت.
پیامی	 این	 افزود:	 جمهوری	 رئیس	
است	که	بعد	از	30	سال	از	جنگ	به	جهان	
مخابره	می	شود	و	بسیاری	از	نسل	جوان	
ما	جنگ	و	روزهای	دفاع	مقدس	را	ندیده	
اند	اما	در	عین	حال	امروز	شاهد	مقاومت،	

ایستادگی	و	ایثار	دیگری	هستند.
روحانی	با	اشاره	به	اینکه	امروز	همه	
توطئه	و	توان	دشمن	در	این	است	که	
در	برابر	آنها	سر	فرود	بیاوریم	و	استقلال	
خود	را	زیر	پا	بگذاریم،	افزود:	فرهنگ	ایثار	
و	ایستادگی	باید	مسیر	ما	را	مشخص	کند	
دشمنان	 است.	 کرده	 مشخص	 امروز	 و	
فشار	می	آورند	تا	ما	را	از	عزت	و	استقلال	
خود	پشیمان	کنند	اما	بار	دیگر	ملت	نشان	
ثمر	 به	 آنان	 توطئه	های	 خواهد	داد	که	
نخواهد	نشست	و	دشمنان	را	بار	دیگر	

پشیمان	می	کند.
رئیس	جمهوری	با	بیان	اینکه	بیش	
از	یکسال	علیرغم	تحریم	های	شدید	و	
مشکلات	فراوان	مردم	سر	فرود	نیاوردند	
و	صدای	ملت،	صدای	ایستادگی	و	مقاومت	
بود،	تصریح	کرد:	صدای	ذلت	و	تسلیم	از	
ایران	و	ملت	بلند	نخواهد	شد	و	با	فداکاری،	
ایثار	و	اتحاد	بر	دشمن	پیروز	خواهیم	شد.
روحانی	با	اشاره	به	اینکه	آنچه	دشمن	
در	اختیار	داشت	قدرت	مادی	بود	و	همه	
دنیا	با	تمام	توان	به	آنها	کمک	کردند	و	در	

کنارشان	بودند،		گفت:	اما	ما	تنها	بودیم	و	
تنها	با	ایمان	و	اخلاص	حرکت	کردیم	و	
ملت	وحدت،	انقلاب	و	استقلال	را	حفظ	
کرد	و	فداکاری	را	به	عنوان	یک	راه	انتخاب	
نمود.رئیس	جمهوری	تصریح	کرد:	امروز	
روز	ایستادگی	و	مقاومت	است	وبه	ملت	
ایران	با	صراحت	می	گویم	با	ایستادگی،	
وحدت	و	مقاومت	می	توانیم	آمریکا،	رژیم	
صهیونیستی	و	ارتجاع	منطقه	را	شکست	
دهیم.روحانی	در	ابتدای	سخنان	خود	با	
اشاره	به	اینکه	»اساس	تجاوز	وحشیانه	به	
کشور	و	ایستادگی	ملت	در	8	سال	دفاع	
مقدس	در	این	خلاصه	می	شود	که	در	آن	
شرایط	حساس	تاریخی	و	سال	های	اولیه	
انقلاب	که	شرایط	خاص	استقرار	انقلاب	و	
عدم	آمادگی	نیروهای	مسلح	بود«،	گفت:		
دشمن	با	حمله	و	تجاوز	به	دنبال	این	بود	تا	
روحیه	ما	را	بشکند	و	اگر	31	شهریور	59	
مردم	در	برابر	هجوم	و	بمباران	ساعات	اولیه	
روحیه	خود	را	از	دست	می	دادند،	در	جنگ	

ناموفق	می	شدیم.
وی	با	اشاره	به	جمله	امام	راحل	که	
دشمنی	سنگی	انداخته	و	مردم	ما	پاسخ	
آن	را	خواهند	داد،	اظهار	داشت:	مردم	با	
قدرت	ایستادند	و	5	صبح	فردای	سخنان	
رژیم	 به	 هواپیما	 فروند	 )ره(،	140	 امام	
صدام	پاسخ	دادند	و	اهدافی	را	در	داخل	

عراق	بمباران	کردند.
رئیس	جمهوری	ادامه	داد:	جنگ	در	
همان	چند	ساعت	خاتمه	یافت	و	دشمن	
فهمید	که	مردم،	سپاه،	ارتش	و	بسیج	با	
همه	وجود	برای	دفاع	از	شرف،		عزت	و	
استقلال	کشور،	می	ایستد	و	آن	5	صبح	
همان	علامت	به	دشمن	بود	که	مردم	با	

همه	توان	در	صحنه	اند.

رئیس جمهوری در کنگره ملی تجلیل از ایثارگران؛ 

صدای ذلت و تسلیم از ایران و ملت بلند نخواهد شد 
اخبــار سرمقـاله

یادداشت

خبــر

معاون	اول	قوه	قضائیه	گفت:	دستگاه	قضا	با	اخلال	گران	اقتصادی	که	فشار	اقتصادی	را	
برمردم	بیشتر	می	کنند	قاطعانه	برخورد	می	کند.

حجت	الاسلام	و	المسلمین	محسنی	اژه	ای	در	آیین	تودیع	ومعارفه	رییس	کل	
دادگستری	استان	اصفهان	با	اشاره	به	اینکه	عده	ای	خواسته	یا	ناخواسته	در	زمین	دشمن	
بازی	می	کنند	و	با	رفتار	های	خود	همچون	احتکار،گران	فروشی	و	اخلال	های	اقتصادی	
را	افزایش	می	دهند	گفت	:دستگاه	قضا	موظف	به	برخورد		با	این	اخلال	گران	اقتصادی	که	

فشار	اقتصادی	را	بر	مردم	بیشتر	می	کنند	است.
حجت	الاسلام	و	المسلمین	محسنی	اژه	ای	افزود:	باتوجه	به	برخی		ناهنجاری	های	
موجود	در	کشور	نباید	اجازه	داد	دشمن	با	هدایت	افراد	فرصت	طلب		تهاجمش	را	بیشتر	
کند.	وی		همچنین	با	اشاره	به	اینکه	مردم	به	دلایل	گوناگون	انتظار	بالایی	از	دستگاه	قضا	
دارند	گفت:	مردم	از	قوه	قضائیه	خواستار	تصحیح	ناهنجاری	ها	و	اشکالات	جامعه	هستند.
معاون	اول	قوه	قضائیه	افزود:	دشمن	تمام	تلاش	خود	را	برای		فشار	به	اقتصاد	و	معیشت	
مردم	به	کارگرفته	و	دراین	شرایط	مسئولیت	دستگاه	قضا	را	بیشتر	می	کند	تا	با	اجرای	

صحیح	عدالت،	توطئه	های	دشمن	را	خنثی	کند.

حجت	الاسلام	و	المسلمین	محسنی	اژه	ای	،	مسببان	دهن	کجی	به	مقدسات	و	ارزش	
های	کشور	را	محکوم	وتاکید	کرد	:	نباید	برابر	ناهنجاری	ها	منفعل	باشیم	بلکه	لازم	است		
فضای	امر	به	معروف	و	نهی	از	منکر	گسترش	یابد.وی	برحمایت	از	فریضه	امر	به	معروف	
ونهی	از	م	نکر	در	جامعه	تاکید	کرد	و	گفت:همه	باید			قانون	و	ارزش	ها	را	پشتیبانی	کنند.
معاون	اول	قوه	قضائیه	همچنین	ارزشیابی	مراحل	رسیدگی	به	پرونده	ها	در	دستگاه	
قضا	را	ضروری	دانست	و	افزود	:	با	ارزشیابی،	نه	تنها	اشکالات	موجود	پالایش	و	رفع	می	
شود	بلکه		حکم	پرونده	ها	در	دادگاه	بدوی	آنقدر	قاطع	خواهد	بود	که	دیگر	نیازی	به	

رسیدگی	در	مراحل	بعدی	مگر	در	موارد	خاص		نباشد.
محسنی	اژه	ای	طولانی	شدن	روند	رسیدگی	به	پرونده	ها	را	یکی	از	مشکلات	امروز	
دستگاه	قضا	دانست	و	گفت:		تلاش	برای	کاهش	ورودی	پرونده	ها	می	تواند	این	فرایند	

را	تغییر	دهد.
دراین	آیین	از	خدمات	احمد	خسروی	وفارییس	کل	قبلی	دادگستری	استان	اصفهان	
قدردانی	و	محمدرضا	حبیبی	به	عنوان	رییس	کل	جدید	دادگستری	استان	اصفهان	

معرفی	شد.

معاون اول قوه قضائیه تاکید کرد

برخورد قاطعانه دستگاه قضا با اخلال گران اقتصادی 

محمد علی حیدرهایی

کیوان خسروی

هماهنگی	 شورای	 قدس	 و	 انتفاضه	 ستاد	 رئیس	
تبلیغات	اسلامی	گفت:	امروز	از	هر	زمانی	در	طول	دوران	
با	 برای	رویارویی	 آماده	تر	 باانگیزه	تر،	مهیاتر	و	 انقلاب	

دشمن	هستیم.
سردار	رمضان	شریف	رئیس	ستاد	انتفاضه	و	قدس	
شورای	هماهنگی	تبلیغات	اسلامی	پیش	از	خطبه	های	
نماز	جمعه	دیروز	تهران	اظهار	داشت:	امروز	سوم	خرداد	
به	 ما	 ملت	 روزی	 قبل	در	چنین	 است	که	3۷	سال	
برای	 مبدائی	 که	 پیروزی	هایی	 پرافتخارترین	 از	 یکی	
پیروزی	ما	در	دفاع	مقدس	شد،	دست	یافت.وی	ادامه	
داد:	ملت	ما	در	خرداد	61	در	مقابل	تمام	تجهیزات،	
اراده	و	انگیزه	دشمن،	چه	دشمن	حزب	بعث	و	ارتش	
صدام	و	چه	پشتیبانان	منطقه	ای	و	بین	المللی	عراق،	
به	پیروزی	رسید.رئیس	ستاد	انتفاضه	و	قدس	شورای	
هماهنگی	تبلیغات	اسلامی	با	بیان	اینکه	فتح	خرمشهر	
سرآغاز	فروپاشی	حزب	بعث	و	اضمحلال	رژیم	صدام	بود،	
متذکر	شد:	این	مساله	افتخاری	برای	ملت	ماست	که	در	

ابتدای	شروع	نهضت	اسلامی	در	عین	جوان	بودن	انقلاب	
اسلامی،	توانست	در	یک	رویارویی	طولانی	مدت	با	نظام	
سلطه	دست	و	پنجه	نرم	کند.وی	ادامه	داد:	امروز	از	صدام	
و	ژنرال	های	قد	کشیده	صدام	خبری	نیست	و	آنچه	ذهن	
تاریخی	ملت	ما	را	پر	کرده	و	دوستان	و	دشمنان	این	نظام	
مقدس	را	وادار	به	تمکین	کرده،	درس	ها	و	عبرت	هایی	

است	که	از	فتح	خرمشهر	باید	بگیریم	و	بگیرند.
سردار	شریف	تصریح	کرد:	امروز	عربده	های	آمریکای	
جنایتکار	در	تهدید	ملت	ایران،	راه	به	جایی	نخواهد	برد	
چرا	که	ما	3۷	سال	فرصت	داشتیم	تا	قدرت	لازم	را	برای	
رویارویی	با	توطئه	های	مجدد	آمریکایی	ها	و	دشمنان	
قسم	خورده	انقلاب	اسلامی	فراهم	کنیم	و	برای	قدرتمند	
شدن	لحظه	ای	را	از	دست	نداده	ایم.رئیس	ستاد	انتفاضه	
و	قدس	شورای	هماهنگی	تبلیغات	اسلامی	افزود:	امروز	
از	هر	زمانی	در	طول	دوران	انقلاب	باانگیزه	تر،	مهیاتر	و	
آماده	تر	برای	رویارویی	با	دشمن	هستیم	و	آمریکایی	ها	با	
سر	و	صدا	و	تبلیغات	تلاش	می	کنند	که	در	عرصه	افکار	

عمومی	حضور	داشته	باشند.	اعزام	فلان	ناو	از	آن	منطقه	
جغرافیایی	به	جای	دیگر	و	زمزمه	اعزام	نیرو	از	آنجا	به	
نقاط	دیگر	چیزهایی	نیست	که	نیروهای	مسلح	و	ملت	
ما	را	به	عقب	براند.رمضان	شریف	گفت:	شما	داشته	های	
از	دست	 این	منطقه	داشتید	که	 را	در	 بزرگی	 بسیار	
دادید	و	با	همه	آن	توانمندی	ها	به	جایی	نرسیدید.	شما	
صدام	را	با	آن	همه	انگیزه	با	ژنرال	های	آموزش	دیده،	با	
گنج	های	قارونی	کشورهای	حاشیه	خلیج	فارس	داشتید،	
و	 تسلیحاتی	 و	 و	لجستیکی	 حمایت	های	دیپلماسی	
تبلیغاتی	غرب	و	اروپا	پشت	سر	صدام	بود	اما	راه	به	جایی	
نبردید	و	مردم،	رزمندگان	و	فرماندهان	ما	در	خرمشهر	
به	شما	نشان	دادند	که	پیروزی	از	آنِ	انقلاب	اسلامی	و	
ملت	قهرمان	ایران	اسلامی	است.وی	تأکید	کرد:	امروز	ما	
سربازان	آمریکایی	را	در	خلیج	فارس	در	حالی	مشاهده	
می	کنیم	که	با	دستانی	لرزان	و	با	رنگ	های	پریده	در	
پشت	کوهی	از	تسلیحات	و	تجهیزات	در	مقابل	اراده	

فرزندان	این	ملت	مثل	آدم	آهنی	ها	زندگی	می	کنند.

دبیرکل	مجمع	نیروهای	خط	امام	)ره(	گفت:	عملکرد	
اصلاحات	فقط	در	انتخابات	خلاصه	نمی	شود	بلکه	باید	به	

دنبال	تربیت	نیروهای	انسانی	شایسته	در	جامعه	باشد.	
روز	 شامگاه	 ای	 خامنه	 سیدهادی	 الاسلام	 حجت	
چهارشنبه	در	نشست	هم	اندیشی	سالیانه	جبهه	اصلاحات	
بهشتی	 شهید	 اردوگاه	 محل	 در	 فلاورجان	 شهرستان	
شهر	ابریشم	در	غرب	اصفهان	افزود:	اصلاحات	در	جامعه	
باید	آنقدر	نیروی	شایسته	تربیت	کند	که	حتی	طرفداران	
استصوابی	هرچه	بگردند،	همان	نیروها	را	بیابند	و	ناچار	به	
انتخاب	آنها	باشند	آنگاه	اصلاحات	به	هدف	خود	رسیده	
است.وی	با	بیان	اینکه	انقلاب	اسلامی	از	جنس	اصلاحات	
بود،	اظهارداشت:	ما	به	دنبال	همان	اصلاحات،	تحکیم	قوانین	
و	جلوگیری	از	سوء	استفاده	ها،	اختلاس،	خیانت	و	ندانم	
کارهای	ناشی	از	جهالت	هستیم	و	اصلاحات	بازگشت	به	

دوران	طلایی	انقلاب	اسلامی	است.
حجت	الاسلام	خامنه	ای	با	بیان	اینکه	اصلاحات	فقط	
گروه	بندی	سیاسی	در	سطح	نازل	و	رقابت	بر	سر	قدرت	

نیست،	تاکید	کرد:	اصلاحات	سطح	بالاتری	دارد.
وی	با	اشاره	به	اینکه	کار	اصلی	اصلاحات	باید	بازشناسی	
افکار	و	اندیشه	های	این	طیف	و	نشر	آن	با	زبان	قابل	فهم	
برای	نسل	امروز	باشد،	اضافه	کرد:	نسل	امروز	یا	همان	سوم،	
با	دیروز	و	گذشته	تفاوت	دارد	و	لازم	است	با	زبان	خودشان	

با	آنها	صحبت	کرد.
دبیر	کل	مجمع	نیروهای	خط	امام	)ره(	گفت:	در	کمال	
تاسف	ترجمان	واقعی	تفکر	انقلاب	اسلامی	در	کشور	چندان	
موفق	نبود	و	نشانه	آن	دین	گریزی	و	دین	ستیزی	در	نسل	

سوم	است.

وی	با	بیان	اینکه	جوانان	امروز	منطق	ما	را	نمی	فهمند،	
افزود:	اگر	به	همین	روال	پیش	رود	2	نسل	بعد	با	مبانی	اولیه	
این	مباحث	هیچ	آشنایی	ندارد	و	آنوقت	فاجعه	خواهد	بود.

حجت	الاسلام	خامنه	ای	ادامه	داد:	ما	به	تدریج	از	خط	
اصلی	انقلاب	اسلامی	فاصله	گرفتیم	و	نادانی	ها،	ندانم	کاری	
ها،	حسدها،	کندروی	ها	و	تندروی	ها	در	این	موضوع	تاثیر	
گذار	بود.وی	با	بیان	اینکه	عده	ای	برخی	مسائل	را	که	به	
گفت	و	گو	نیاز	دارد	به	صورت	پارادایم	در	نظر	گرفتند	و	
گفتند	همه	باید	آنها	را	قبول	کنند	و	اصل	و	فرع	را	هم	اشتباه	
گرفتند،	تصریح	کرد:	به	جای	اینکه	راه	های	فساد	را	ببندند	
به	مسائلی	مانند	حجاب	و	امثال	آن	چسبیدند	هرچند	
حجاب	واجب	است	اما	در	تناسب	با	آن	مسائل،	درجه	چندم	
می	باشد.دبیرکل	مجمع	نیروهای	خط	امام	)ره(	تاکید	کرد:	
اصلاح	طلبان	به	فهماندن	و	تشویق	جوانان	به	کتاب	خواندن	
نیاز	دارند	زیرا	نسل	امروز	فست	فودی	)food	fast(	شده	
است	و	همه	چیز	را	سریع	و	خلاصه	از	اینترنت	دریافت	می	
کنند.وی	با	تاکید	براینکه	اصلاحات،	سلسله	شعارها	و	رقابت	
های	سطحی	نیست،	اضافه	کرد:	ما	تا	خودمان	را	تغییر	
ندهیم	نمی	توانیم	جامعه	را	تغییر	دهیم	و	برای	این	کار	باید	
به	اطلاعات	سیاسی،	اجتماعی،	تاریخی،	حقوقی،	حقوق	

شهروندی	و	مسائل	دینی	بیفزاییم.
افراد	 امروز	 اینکه	 بیان	 با	 حجت	الاسلام	خامنه	ای	
منتسب	به	اصلاح	طلبان	در	صف	کسانی	که	اشتباهاتی	
کردند،	دیده	می	شود،	اظهار	داشت:	ما	باید	در	درجه	اول	
خودمان	را	اصلاح	کنیم	زیرا	صف	ما	در	همه	مختصات	از	

صف	کسانی	که	مصلح	نیستند،	جدا	نیست.
وی	با	بیان	اینکه	اصلاحات	در	شکل	کلی	خود	با	شرایط	

موجود	جامعه	سر	سازش	ندارد	و	با	بسیاری	از	هنجارهای	
کنونی	مخالف	است،	تصریح	کرد:	بسیاری	از	رفتارهای	
سیاسی،	اجتماعی	و	فرهنگی	در	جامعه	ما	مطابق	با	اصول	

اصلاحات	نیست.
دبیرکل	مجمع	نیروهای	خط	امام	)ره(	با	بیان	اینکه	ما	
برای	تحکیم	اصول	و	مبانی	اصلاحات	باید	جهاد	و	کوشش	
کنیم،	افزود:	امروز	دیگر	عده	ای	هدف	را	آنقدر	کوچک	
گرفتند	که	فقط	نزدیک	شدن	به	قدرت	هدف	متعالی	از	

اصلاحات	به	نظر	می	آید.
وی	با	بیان	اینکه	عده	ای	در	مصاحبه	ها	به	عنوان	
سخنگوی	اصلاحات	از	طرف	همه	جبهه	اصلاحات	حرف	
می	زنند،	ادامه	داد:	بدانیم	که	این	افراد	سخنگوی	خود	

هستند	و	اصلاحات	چنین	نظراتی	ندارد.
وی	با	تاکید	بر	اینکه	اصلاحات	در	ذات	و	طبیعت	خود	
اعتدال	گرا	می	باشد	و	دنبال	جنگ	و	دعوا	نیست،	اظهار	
داشت:	هدف	اصلاحات	این	نیست	که	به	هر	قیمت	خود	را	به	
حاکمیت	و	قدرت	نزدیک	کند	ولو	با	سازش	های	ناشایست	و	

کوچک	کردن	اخلاق	و	اهداف	متعالی	اصلاحات.
حجت	الاسلام	خامنه	ای	با	بیان	اینکه	باید	مراقب	باشیم	
و	کسانی	که	خط	نگه	دار	هستند	تذکر	دهند،	گفت:	البته	
کارهای	فرهنگی	و	فکری	زودبازده	نیست	و	اگر	امروز	بنای	
اندیشه	ای	را	بگذارید	10	تا	20	سال	بعد	شاهد	نتیجه	

خواهید	بود.
به	گفته	وی،	افرادی	که	امروز	جامعه	ما	را	به	این	روز	در	
آوردند	و	انقلاب	را	از	اهداف	اصلی	کمی	دور	کردند	از	دیروز	
و	پریروز	شروع	نکردند	بلکه	از	اوائل	انقلاب	شروع	کرده	و	

امروز	به	نتیجه	رسیدند.

سردار رمضان شریف :

برای رویارویی با دشمن از هر زمانی آماده تر هستیم

حجت الاسلام سیدهادی خامنه ای :

عملکرد اصلاحات فقط در انتخابات خلاصه نمی شود 
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تشخیص 12 بیماری از بو! 
بوی بدن می تواند نشانه ای فراتر از فراموشی یک فرد برای استفاده از محصول ضد 
تعریق خود باشد. پژوهشگران از مدت ها قبل متوجه شده اند که برخی بیماری ها از 
جمله سرطان، مولتیپل اسکلروز، و بیماری پارکینسون دارای روایح خاصی هستند. در 
شرایطی که آزمایش های مبتنی بر بو برای تشخیص بیماری کاملا آماده استفاده نیستند، 
اما پژوهش ها در این زمینه ادامه دارند. بیماری ها موجب تغییر در چگونگی کارکرد بدن 
می شوند. زمانی که بیماری افزایش فرآیندهای بیوشیمیایی جدید و متفاوت در بدن را به 
همراه دارد، این فرآیندها ممکن است به تولید مولکول های فرار کوچک منجر شوند. این 
مولکول ها می توانند از طریق خون به ریه ها منتقل شده و از طریق بازدم منتشر شوند. 

همچنین، امکان منتشر شدن آنها از طریق ادرار و عرق نیز وجود دارد.
*تشخیص بیماری از طریق استشمام 

پژوهشگران در حال توسعه روش هایی برای تشخیص بوی بیماری هستند. شواهدی 
وجود دارد که بو ممکن است حاوی نشانگرهایی برای سرطان ریه، سرطان پستان، 
دیابت، بیماری کلیه، ملانوم و بیماری های دیگر باشد. در آینده، پزشکان ممکن است 
قادر به شناسایی این قبیل بیماری ها تنها از طریق بوی آنها باشند و البته پیش از این 
که علائم دیگر پدیدار شوند. در ادامه با برخی از بیماری ها که در حال حاضر یا در آینده 

نزدیک از طریق استشمام برای پزشکان قابل تشخیص هستند، بیشتر آشنا می شویم.
*پره اکلامپسی 

فشار خون بالا مرتبط با بارداری یا پره اکلامپسی یکی از نشانه های هشدار دهنده اولیه 
اکلامپسی مرگبار است و بر همین اساس تشخیص زودهنگام این شرایط اهمیت دارد. 
مطالعه ای در سال 2016 که در نشریه Advanced Materials Science منتشر شد، 
نشان داد که پژوهشگران می توانند پره اکلامپسی را بر اساس اثر نفس مادر با دقت 84 
درصدی تشخیص دهند. همانند اثر انگشت، نفس انسان حاوی نشانگرهای منحصر به 

فردی است که می تواند اطلاعات بسیاری را درباره شرایط سلامت فرد ارائه کند.
*سرطان ریه 

اختراعی به نام NaNose که یک نوع دستگاه تجزیه و تحلیل کننده تنفس است 
می تواند سرطان ریه را با دقت 90 درصدی تشخیص دهد. این دستگاه بوی خاص 
منتشر شده از سلول های سرطانی را شناسایی می کند. بنابر مطالعه ای که در نشریه 
ACS Nano منتشر شد، پزشکان می توانند از فناوری مشابه برای تشخیص بیماری 
پارکینسون، انواع دیگر سرطان، نارسایی کلیه، مولتیپل اسکلروز، و بیماری کرون با میزان 

دقت 86 درصد استفاده کنند.
*نارسایی کلیه 

آمونیاک در نفس نشانه ای از نارسایی کلیه است. پژوهشگران دانشگاه ایلینوی دستگاه 
یک بار مصرفی را توسعه داده اند که می تواند اثر نفس نارسایی کلیه را تشخیص دهد و به 
طور بالقوه افراد سریع تر به پزشک مراجعه کنند. اگر درمان هرچه زودتر آغاز شود، نتایج 
بهتری نیز حاصل خواهد شد. در محیط کلینیکی، پزشکان از دستگاه های بزرگ که به 
اندازه یک میز بزرگ هستند برای تشخیص و تجزیه و تحلیل این ترکیبات استفاده می کنند.

*نارسایی کبد 
زمانی که کبد توانایی ارائه عملکرد درست خود و پردازش سموم را ندارد، آلاینده ها 
در ادرار، عرق و حتی نفس انسان تجمع خواهند کرد و بویی شبیه به بوی ماهی خام 

شکل خواهد گرفت.
*مولتیپل اسکلروز 

مولتیپل اسکلروز یا ام اس یک بیماری خود ایمنی است که در آن بدن به سیستم 
عصبی مرکزی حمله می کند. آسیب عصبی ناشی از این شرایط می تواند موجب بی 
حسی، احساس سوزن سوزن شدن، و مشکلات بینایی و راه رفتن شود. بیماری ام اس 
بیشتر از طریق تصویربرداری ام آرآی از مغز یا گرفتن نمونه مایع مغزی نخاعی تشخیص 
داده می شود، اما بنابر گزارشی که در نشریه ACS Chemical Neuroscience منتشر 
شد، ام اس ممکن است دارای اثر نفس خاص خود نیز باشد. در یک مطالعه هوای بازدم 
جمع آوری شده از 146 فرد مبتلا به بیماری ام اس و 58 فردی که به این بیماری مبتلا 

نبودند، جمع آوری شد و پژوهشگران موفق به شناسایی الگویی آشکار شدند.
*بیماری عفونی 

استشمام می تواند به تشخیص بیماری های عفونی نیز کمک کند. در یک مطالعه کوچک 
که در نشریه Proceedings of the National Academy of Sciences منتشر شد، شرکت 
کنندگان قادر به تشخیص افراد بیمار از سالم از طریق بو کردن رایحه بدن آنها و مشاهده 

عکس های چهره برای تشخیص نشانه های دیداری مانند رنگ پریدگی پوست بودند.
*بیماری لثه 

اگر عفونتی در لثه های خود داشته باشید، باکتری ها محصولات زائد مانند سولفید 
هیدروژن تولید می کنند که بویی شبیه به تخم مرغ فاسد دارد. این بو برای پزشک می 
تواند نشانه ای از بیماری لثه، یک آبسه دندانی، یا بهداشت ضعیف دهان و دندان باشد. 
آبسه می تواند در شکافی پنهان باشد که یافتن آن با تصویربرداری پرتو اکس دشوار 
است، اما بو می تواند دندانپزشک را برای جستجوی بیشتر و تجویز تصویربرداری پرتو 

اکس پانوراما برای تشخیص عامل مشکل آفرین تشویق کند.
*دیابت 

افراد مبتلا به دیابت می توانند یک بوی میوه ای را در نفس خود احساس کنند. این 
می تواند نشانه ای از کتوز دیابتی باشد. زمانی که هورمون انسولین به میزان کافی وجود 
ندارد یا بدن به درستی از آن استفاده نمی کند، ما سوزاندن چربی به عنوان سوخت را 
آغاز می کنیم. در صورت عدم تشخیص و درمان به موقع، این می تواند به کتواسیدوز 

بالقوه مرگبار منجر شود.
*مونو 

مونونوکلئوز عفونی یا مونو شرایطی شایع در جهان است. برای برخی افراد، یکی از 
نخستین نشانه های این شرایط احساس ترشی در نفس است.

*تریمتیلامینوریا 
تریمتیلامینوریا که به نام سندرم بوی ماهی نیز شناخته می شود یک اختلال متابولیک 
نادر است که به واسطه ناتوانی در گوارش برخی مواد غذایی از جمله تخم مرغ، جگر، 
حبوبات، ماهی، و برخی سبزی ها شکل می گیرد. با ورود غذای گوارش نشده به روده، 
تریمتیلامینوریا انباشته می شود و از طریق مایعات بدن مانند عرق و بزاق دفع می شود. 
بوی آن شبیه به ماهی فاسد، ادرار، زباله چند روز مانده، یا تخم مرغ فاسد توصیف شده 
است. این شرایطی نیست که زندگی فرد را در معرض خطر قرار دهد، اما بوی ناخوشایند 

می تواند انزوای اجتماعی، افسردگی و اختلالات عاطفی را موجب شود.
*بیماری روانی 

نفس بدبو اغلب با شیزوفرنی و دیگر انواع بیماری روانی جدی همراه است. افراد مبتلا 
به این بیماری ها از دیگران می ترسند و یکی از روش هایی که ممکن است افراد دیگر 
را دور نگه دارد، عدم استحمام است. عدم مراقبت از خود می تواند نشانه ای از عود 

بیماری نیز باشد.
*اختلال شربت افرا 

نوزادانی که با این اختلال ژنتیکی متولد می شوند نمی توانند بخش هایی خاص از 
پروتئین ها را بشکنند و در نتیجه ادرار، جرم گوش و دیگر مایعات بدن آنها ممکن است 

بویی شبیه به بوی شربت افرا داشته باشد.

عضو مجتمع تحقیقات گیاهان دارویی جهاد دانشگاهی توضیح داد

نقش چای در کاهش خطر سکته مغزی
عضو مجتمع تحقیقات گیاهان دارویی جهاد دانشگاهی خراسان جنوبی گفت: برخی 
از مطالعات انجام گرفته روی انسان نشان می دهد که کاتچین های موجود در چای با 
کاهش خطر سکته مغزی در ارتباط  بوده و خطر بروز برخی بیماری های قلبی را نیز کاهش 
می دهند. مهدی ابراهیمی گفت: چای نوشیدنی است که از برگ های تخمیر شده گیاه 
چای تهیه می شود. وی افزود: برگ چای با توجه به میزان تخمیری که روی آن صورت 
می گیرد، به رنگ های مختلفی مانند چای سبز )بدون تخمیر(، قرمز )به مقدار بسیار 
کمی تخمیر شده(، اولانگ )در حد متوسطی تخمیر شده( و چای سیاه )کاملًا تخمیر 
شده( عرضه می شود. عضو مجتمع تحقیقات گیاهان دارویی جهاد دانشگاهی خراسان 
جنوبی اظهار کرد: تمامی انواع چای حاوی کافئین هستند که بطور سنتی به منظور 
استفاده از تأثیرات ملایمی که بر تحریک سیستم عصبی مرکزی دارند، مورد استفاده 
قرار می گیرند. ابراهیمی با بیان اینکه می توان از چای به عنوان چاشنی در دستورهای 
غذایی استفاده کرد، عنوان کرد: مطالعات علمی نشان داده اند که فلاونوئیدهای چای 
و مشتقات به دست آمده از آنها در مقابله با بیماری های مزمن اثر گذار هستند. عضو 
مجتمع تحقیقات گیاهان دارویی گفت: مصرف چای سبز بر قلب و عروق تأثیرات مفیدی 
دارد و به علاوه ممکن است خواص آنتی اکسیدانی، ضد فشار خون بالا، ضد التهاب، 
ضد تکثیر سلولی، ضد ایجاد لخته های خونی و کاهنده چربی نیز داشته باشد. ابراهیمی 
افزود: برخی از مطالعات انجام گرفته روی انسان نشان می دهد که کاتچین های موجود 
در چای با کاهش خطر سکته مغزی در ارتباط اند و خطر بروز برخی بیماری های قلبی 
را نیز کاهش می دهند. وی تصریح کرد: چای حاوی مقدار نسبتاً بالایی تانن است که 
دارای خصوصیات محافظت کنندگی شیمیایی بوده و می تواند به اسیدهای صفراوی 
متصل شود. عضو مجتمع تحقیقات گیاهان دارویی با بیان اینکه تانن ها از جذب آهن 
هم جلوگیری می کنند و می توانند تأثیر معنی داری بر وضعیت آهن در بزرگسالان داشته 
باشند، گفت: به همین دلیل باید از مصرف چای به همراه غذا و حداقل یک ساعت بعد از 

صرف غذا خودداری کرد تا از اختلال در جذب آهن جلوگیری شود.

احتمالا این ضرب المثل معروف را شنیده اید که خنده بر 
هر درد بی درمان دواست. شاید عجیب به نظر برسد، اما این 
ضرب المثل می تواند از پشتیبانی علمی برخوردار باشد زیرا 
شاد بودن به واقع تاثیرات قابل توجهی بر سلامت جسمانی و 

روانی انسان می گذارد.
افراد شاد افراد سالم تری هستند. البته، لازم نیست تا تغییرات 
اساسی در زندگی شما ایجاد شود تا آثار شادی را احساس کنید. 
برخی از این آثار سلامت می توانند به واسطه چیزی به کوچکی 
یک لبخند نیز شکل بگیرند. دوزهای کوچک شادی نیز می 

تواند کارهای بزرگی برای بدن شما انجام دهد.
*کاهش فشار خون 

فشار خون اغلب غیر قابل پیش بینی است و فشار خون بالا 
می تواند به تضعیف رگ های خونی، گرفتگی سرخرگ ها، 
و حتی آسیب مغزی منجر شود. بنابر مطالعه ای که در سال 
2005 انجام شد، اختصاص زمان برای تفکر مثبت و افزایش 
شادی در زندگی می تواند میزان خطر را به واسطه کاهش فشار 

خون کم کند.
*کاهش ضربان قلب

ضربان سریع قلب می تواند نشانه ای از خطر برای سلامت 
شما باشد. به گفته انجمن قلب آمریکا، ضربان سریع قلب 
پیش زمینه ای شایع برای حمله قلبی یا مشکلات دیگر است. 
در مقابل، مطالعات نشان داده اند که احساسات شاد و خلق و 

خوی خوب می تواند ضربان آرام و پایدار قلب را تنظیم کند.
*تقویت سیستم ایمنی 

نتایج چندین مطالعه نشان داده اند افرادی که شادتر هستند، 
کمتر بیمار می شوند. احساس رضایت و خوشبختی می تواند 
سدی واقعی در برابر سرماخوردگی و آنفلوآنزا ایجاد کند. دلیل 
ساده است زیرا هرچه شادتر باشید از سیستم ایمنی فعال تر و 

قوی تری نیز برخوردار خواهید بود.
*تسریع روند بهبودی بیماری 

حتی در صورت ابتلا به بیماری، شادی شما می تواند به 
واکنش  مثبت  احساسات  کند.  کمک  بهبودی  روند  تسریع 
سیستم ایمنی را تقویت می کنند به این معنی که پادتن ها و 
دیگر واکنش های ایمنی به یک ویروس یا باکتری سریع تر و 

قوی تر وارد عمل خواهند شد تا بیماری بهبود یابد.
*مبارزه با استرس 

شادتر بودن به معنای احساس استرس و تنش منفی کمتر 
اما استرس یک مساله جسمانی است. هنگامی که  است. 
استرس دارید، هورمون استرس به نام کورتیزول در بدن ترشح 
می شود. کورتیزول بیش از حد در قالب فشار خون، طول عمر، 
و خطر بیماری می تواند آسیب جدی به بدن وارد کند. جدا 
از ناراحتی، برخی دیگر از عوامل خطرآفرین افزایش دهنده 
سطوح کورتیزول شامل کمبود خواب، سوء تغذیه، و مصرف 

بیش از حد کافئین می شوند.

*بهبود درک از سلامت خود 
دلیلی وجود دارد که صفات »شادی« و »سالم« به طور مکرر 
با هم همراه هستند. احساس شادی می تواند احساس علائم 
را در  سلامتی مانند شادابی، توجه متمرکز، رضایت و غیره 
انسان تقویت کند. نتایج یک مطالعه از گزارش سطوح بهتر 
را  بیشتر  افرادی که احساس شادی  بین  سلامت جسمانی 
گزارش کرده بودند، بدون در نظر گرفتن این که سلامت آنها به 

واقع بهتر یا بدتر بود، حکایت داشت.
*بهبود انعطاف پذیری در برابر درد 

مطالعات متعددی اثر شادی بر احساس درد جسمانی را مورد 
بررسی قرار داده اند. اما شاید یکی از الهام بخش ترین نمونه ها 
در سال 2005 انجام شد. در این مطالعه از زنان مبتلا به بیماری 
های دردناک مزمن و غیر قابل درمان خواسته شد احساسات 
خود را همراه با سطوح درد ثبت کنند. سطوح درد برای زنان 

شادتر و با روحیه بهتر پایین تر بود.
*افزایش طول عمر 

پس از انجام مطالعات مختلف مشخص شده است که شادی 
از  یکی  افزایش دهد.  را  انسان  واقع طول عمر  به  تواند  می 
مشهورترین مطالعات با حضور گروهی از راهبه ها انجام شد 
و نشان داد آنهایی که احساس شادی بیشتر در سن جوانی 
را ثبت کرده بودند، در نهایت طول عمر بیشتری نیز داشتند. 
در مطالعه ای دیگر در انگلیس، افراد شادتر 35 درصد احتمال 
کمتری داشت مرگ طی یک بازه زمانی پنج ساله را تجربه 
کنند. مطالعه ای دیگر که شرایط 7,000 نفر را برای نزدیک به 

30 سال دنبال کرد نیز نشان داد افرادی که در ابتدای مطالعه 
سطوح بالاتر رضایت و شادی را گزارش کرده بودند، به طور کلی 

احتمال کمتری داشت طی مدت مطالعه مرگ را تجربه کنند.
*کاهش خطر بیماری قلبی 

نتایج یک مطالعه که با حضور افراد مسن انجام شد، نشان داد 
خطر بیماری قلبی در افراد خوش بین و شاد 77 درصد کمتر از 
افراد بدبین بوده است. مشاهده نیمه پر لیوان می تواند به واقع 

از حملات قلبی پیشگیری کند.
*افزایش انگیزه برای ورزش 

افراد شاد احتمال بیشتری دارد به طور منظم ورزش کنند و 
این مساله از نظر منطقی و علمی درست است. شادی و رضایت 
ممکن است الهام بخش افراد برای فعالیت در فضای آزاد، شنا 
فواید  ورزش  انجام  باشد.  باشگاه  در  حضور  حتی  یا  کردن، 

سلامت بسیار دیگری را ارائه می کند.
*بهود خواب 

کیفیت و کمیت خواب اثر چشمگیری بر سلامت و بهزیستی 
کلی انسان دارد. نتایج یک مطالعه نشان داد روزهایی که شرکت 
کنندگان در مطالعه احساس شادی بیشتر را گزارش کرده اند با 

خواب خوب شبانه همراه بوده است.
*کاهش التهاب 

بسیاری از مشکلات سلامت و دردها می تواند در التهاب ریشه 
داشته باشد. بر همین اساس است که غذاهای ضد التهاب 
برای پیشگیری از درد، بهبود گوارش، و پیشگیری از بیماری 
برای  این وجود، روش های دیگری  با  مفید هستند.  بسیار 

کاهش سطوح التهاب وجود دارند. شادی می تواند به شما در 
این زمینه کمک کند. هر چه شادتر و خلق و خوی بهتری داشته 

باشید، نتایج مثبت سلامت نیز بیشتر خواهند بود.
*کمک به بهبود سریع تر زخم ها 

پیشرفت های صورت گرفته در پزشکی مدرن به تسریع روند 
بهبودی زخم در بیماران کمک کرده اند، اما شادی نیز می 
تواند به نوعی در این زمینه موثر باشد. مطالعه ای در سال 
2010 سرعت بهبودی زخم های پا در بیماران مبتلا به دیابت 
را مورد ارزیابی قرار داده و مشخص شد روند بهبودی در افرادی 
که احساس شادی و رضایت بیشتر را گزارش کردند، سریع تر 

بوده است.
*یک رژیم غذایی سرشار از میوه ها وسبزی ها 

نتایج تجزیه و تحلیل عادات بیش از 7,000 بزرگسال نشان 
داد که شادی و خلق و خوی خوب احتمال مصرف غذاهای 
سالم تر را نیز افزایش می دهد. در این مطالعه افرادی که شادی 
و بهزیستی بیشتر را گزارش کرده بودند، 47 درصد احتمال 
بیشتری داشت به طور منظم میوه ها و سبزی های تازه مصرف 
کنند. این در شرایطی است که مصرف میوه ها و سبزی ها می 
تواند شما را به فرد شادتری تبدیل کند. این چرخه ای روشن و 

پر انرژی است.
*کاهش خطر دیابت 

بیشتر،  تحرک  برای  انگیزه  تواند  که شادی می  آنجایی  از 
مصرف میوه و سبزی های بیشتر و به طور کلی دنبال کردن 
یک رژیم غذایی متعادل و سالم را در شما ایجاد کند، ترکیب 
این عوامل می تواند اثر قابل توجهی بر پیشگیری از دیابت نوع 
2 داشته باشد. شاید ساده به نظر برسد، اما خندیدن می تواند 
یکی از بهترین کارهایی باشد که برای کاهش خطر دیابت نیاز 

دارید.
*کاهش خطر سکته مغزی 

سکته مغزی یکی از دلایل اصلی مرگ و میر انسان ها در 
جهان است. طی یک مطالعه مشخص شد که شادی و حس 
کلی بهزیستی می تواند احتمال تجربه سکته مغزی را 26 

درصد کاهش دهد.
*تقویت سطوح انرژی 

خندیدن و شادی می تواند اثر شگفت انگیزی در مقابله با 
احساسات ویران کننده زندگی مانند استرس و خستگی داشته 
باشد. شادی می تواند استرس را کاهش دهد و فعالیت سلولی 
سالم را تشویق کند که احساس سبکی و لذت بردن از زندگی را 

در انسان تقویت می کند.
*بهبود گوارش 

هرچه شادتر باشید، و از وعده غذایی خود لذت ببرید، مواد 
مغذی بیشتری نیز از غذای مصرفی خود جذب خواهید کرد. 
شادی بر غدد آدرنال تاثیرگذار است که در تنظیم شرایط گوارش 

نقش دارند.

معجزه "شادی" در بدن! 

علمی و سلامت 

 

نخستین تصاویر از اتاق تاکسی پرنده ایرباس 
منتشر شد

شرکت ایرباس اولین تصاویر از نمونه اولیه تاکسی پرنده خود و اتاق آن را منتشر کرد.
به گزارش ایسنا و به نقل از انگجت، ایرباس سال ها است که بر روی پروژه توسعه 
تاکسی پرنده خود موسوم به "واهانا")Vahana( و ساخت یک تاکسی پرنده به نام "آلفا 
دو")Alpha Two( کار می کند. این پروژه تلاشی برای ایجاد یک شبکه از پهپادهای 
مسافربری خودران است که می تواند مانند یک نسخه پروازی از ماشین های خودران 

"ویمو")Waymo( عمل کند.
تاکسی پرنده ایرباس برای اولین بار در ماه ژانویه به پرواز درآمد. اکنون نیز تصاویری 
از کابین این تاکسی پرنده منتشر کرده است. تیم واهانای ایرباس در یک پست وبلاگ، 
عکس های "آلفا دو" را به اشتراک گذاشت که نخستین تصاویر این پرنده پس از اتمام 

ساخت کابین داخلی آن است.
عکس ها وجود تنها یک صندلی را داخل "آلفا دو" نشان می دهد که شبیه صندلی 
خودروهای مسابقه است. مسافران از کابین خلبان نمای بی نظیری از افق را در دید دارند 
و هیچ خلبانی وجود نخواهد داشت. همچنین یک صفحه نمایش با وضوح بالا وجود دارد 

که اطلاعاتی نظیر مسیر پرواز را نشان می دهد.
عکس دیگر "آلفا دو" را در حالی که درب کابین آن باز است نشان می دهد، اما معلوم 
نیست که مسافران دقیقاً به چه شکل سوار آن خواهند شد. ایرباس می گوید این هنوز 
نمونه اولیه و تکمیل نشده تاکسی پرنده است. آزمایشات اولیه پروازی این تاکسی پرنده 
به خوبی پیش رفته است، هرچند که تنها چند ثانیه و حدود 16 فوت بالا رفته است. 
اما تیم واهانا قبل از آماده شدن کامل این تاکسی پرنده توسعه و آزمایش های زیادی در 
پیش دارد. هر چند که تا چند سال پیش، تاکسی های پرنده چیز دور از ذهنی به نظر 

می رسیدند اما امروز ما به خوبی می دانیم که چه شکلی خواهند بود.

بلندگوی هوشمندی که به حفظ سلامت 
کمک می کند

این روزها شرکت های بزرگ مخابراتی هم به فکر حفظ سلامتی کاربران افتاده اند و 
یکی از آنها در حال تولید بلندگوی هوشمندی است که می تواند وضعیت سلامتی افراد 
را کنترل کند.  در حالی که معمولًا از بلندگوهای هوشمند برای کنترل وسایل منزل، 
پخش موسیقی یا سفارش خرید استفاده می شود، بلندگوی تولیدی شرکت کامکست به 
حسگرهای ویژه ای مجهز خواهد بود که می توانند حرکت ها و جابجایی های هر فرد را در 
منزل شناسایی کنند و از این طریق به میزان تحرک هر شخص پی ببرند. به بیان دیگر، این 
بلندگوها با شناسایی میزان و وضعیت حرکات هر فرد از مدت زمان خواب، مجموع زمان 
راه رفتن وی در منزل و غیره مطلع شده و قادر به تجزیه و تحلیل این موضوع خواهند بود 
که میزان تحرک هر فرد کافی است یا وی به علت کم تحرکی سلامتش را به خطر انداخته 
است. مهم ترین مزیت استفاده از این بلندگو آن است که فرد برای استفاده از آن نباید هیچ 
حسگری را به خود ببندد و وضعیت سلامتی وی از راه دور کنترل خواهد شد. علاوه بر 
این، افرادی که دچار معلولیت های جسمی و حرکتی هستند نیز می توانند به سادگی از 
این خدمات استفاده کنند. لذا احتمال نصب آن در بیمارستان ها و مراکز درمانی نیز وجود 
دارد. انتظار می رود آزمایش های ضروری بر روی این بلندگو تا پایان سال 2019 به اتمام 

برسد و عرضه آن در سال 2020 انجام شود. قیمت این بلندگو هنوز مشخص نیست.

یک ماساژور پوشیدنی به تازگی توسعه یافته است 
که با تحریک عضلات پا و به جریان انداختن خون به 
کسانی نظیر کارمندان که در طول روز مدت زیادی را 
روی صندلی می نشینند و پاهایشان رو به پایین است و 
حرکت ندارد و حتی ورزشکارانی که تمرینات فرسایشی 

با پا انجام می دهند، کمک می کند.
به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، پاهای کسانی 
پا  سخت  حرکات  ورزشی  باشگاه  در  جلسه  یک  که 

انجام می دهند تا کارمندانی که ساعت ها روی صندلی 
فرمان  پشت  ساعت ها  که  رانندگانی  یا  می نشینند 
می نشینند، همواره در معرض آسیب است و ممکن 
است در گذر زمان موجب تیر کشیدن، درد و مسائل 

جدی تر شوند.
نام  به  پوشیدنی  ماساژور  یک  اکنون 
"اسپرینگ")Spryng( با هدف تسریع ریکاوری عضلات 

و بهبود گردش خون طی 15 دقیقه توسعه یافته است.
بادی  فشرده سازی  نام  به  تکنیکی  از  ماساژور  این 
استفاده می کند که پاها را برای رفع اسید لاکتیک و 

گردش خون تازه و مغذی ماساژ می دهد.
حمل  قابل  که  شده اند  طراحی  طوری  وسیله  این 
باشند، بنابراین شما می توانید آنها را در هر جایی به 
آسانی استفاده کنید. کاربران امکان انتخاب بین سه 

تنظیمات شدت و دو الگوی بادی را دارند.
یکی از کاربردهای مهم "اسپرینگ" اجتناب از کار 
خستگی  به  منجر  تا  است  ضعیف  عضلات  با  کردن 
کاربردهای  از  دیگر  یکی  نشود.  آسیب  احتمال  و 
"اسپرینگ" این است که از جمع شدن خون در پاهای 
کاربر جلوگیری می کند، چیزی که وقتی شما زمان 

زیادی را نشسته یا ایستاده باشید، اتفاق می افتد.

به گفته سازندگان این ماساژور پوشیدنی، این دستگاه 
می تواند موجب افزایش تندرستی شما شود و حتی در 
زمان افزایش سطح فعالیت ورزشی نیز مناسب است و به 

بهبود گردش خون در بدن کمک می کند.
این وسیله طراحی شده است تا از انقباض طبیعی 
عضلات تقلید کند و اکسیژن بیشتری به سلول های 

بدن برساند.
نظیر  مختلفی  وسایل  کنون  تا  است  ممکن 
جوراب های فشرنده عضله دیده باشید که کاری مشابه 
با "اسپرینگ" انجام می دهند، اما سازندگان "اسپرینگ" 
تاکید می کنند که این وسایل زمانی که شما ثابت نشسته 
یا ایستاده اید، کار نمی کنند. مزیت "اسپرینگ" حرکتی 
است که به صورت هماهنگ بین هر دو پا ایجاد می کند.

این ماساژور پوشیدنی در چهار رنگ مختلف عرضه 
خواهد شد و عمر باتری آن با یک بار شارژ، 2.5 ساعت 
استفاده فعال است. بنابراین کاربر می تواند 10 جلسه 

ماساژ 15 دقیقه ای را با یک بار شارژ دریافت کند.
پدهای این ماساژور قابل شستشو هستند و به گفته 

سازندگان با پاهای 95 درصد از افراد مطابقت دارند.
انتظار می رود این دستگاه در ماه سپتامبر 2019 با 

قیمت 189 دلار در دسترس قرار گیرد.

ماساژور پوشیدنی برای کارمندان

محققان کشور دستگاهی را در فاز نیمه صنعتی تولید کردند که با آن می توان با برد 
بی نهایت و از راه دور، قفل را گشوده و در را برای فرد مراجعه کننده باز کرد.

به گزارش ایسنا، صلاح الدین زندی پوریان، مجری این طرح با بیان اینکه تمامی در 
بازکن های صوتی و تصویری موجود در بازار به وسیله سیم کشی وصل می شوند، گفت: 
این محصول با قرار گرفتن در سیستم سیم کشی قابلیت ارتباط صاحب منزل با مراجعه 
کننده در زمانی که در خانه نیست را ایجاد می کند. زندی با تاکید بر اینکه سیستم در باز 
کن طراحی شده امکان ارتباط میان صاحب خانه با فرد پشت در را فراهم می کند، در این 
باره توضیح داد: در صورتی که فرد در منزل یا آپارتمانش نباشد و در را قفل کرده باشد، 
از طریق سیستم طراحی شده امکانی ایجاد می شود تا با فرد مراجعه کننده ارتباط برقرار 

کرده و در صورت تمایل قفل در را برای وی باز کند. مجری این طرح با اشاره به عملکرد 
این سیستم، اظهار کرد: بعد از اتصال سیستم به در بازکن و خط تلفن ثابت ملک، ارتباط 
بین فرد مراجعه کننده و صاحب ملک برقرار می شود. در صورت فعال نبودن سیستم تلفن 
کننده در بازکن، بعد از چهار بار زنگ بدون پاسخ، سیستم به طور خودکار با صاحب ملک 
تماس گرفته و امکان برقراری ارتباط را فراهم می کند. مدت زمان ارتباط صاحب ملک 
و فرد مراجعه کننده با توجه به نیاز و خواست خود فرد قابل تنظیم است. زندی با بیان 
اینکه برد این سیستم بی نهایت است یادآور شد: با استفاده از این سیستم صاحب ملک 
می تواند در هر زمان و در هر مکان با فرد مراجعه کننده ارتباط برقرار کند. به گفته وی این 

محصول در فاز نیمه صنعتی تولید شده است.

ساخت سیستمی برای بازکردن در از راه دور

آگهی مزایده اموال منقول 
نوبت اول 

در پرونده کلاسه فوق اموال توقیفی ذیل الذکر که توسط کارشناس دادگستری ارزیابی شده است در تاریخ 1398/3/27 ساعت 10 الی 11 در دادگاه عمومی بخش 
کهک به آدرس استان قم بخش کهک دادگاه عمومی بخش کهک دفتر اجرای احکام از طریق مزایده حضوری به فروش می رسد. 

1- مصالح بیس به تناژ 34/000 تن هر تن 170/000 ریال جمعا به ارزش 5/780/000/000 یال 
2-  مصالح قلوه به تناژ 12/600 تن هر تن 110/000 ریال جمعا به ارزش 1/386/000/000 یال

3- یک دستگاه ماسه شور به ابعاد7/5 ×1 متر با متعلقات مربوطه ساخت ایران فاقد الکتروموتور – مستعمل – غیر فعال به ارزش 300/000/000 ریال 
جمعا به مبلغ 7/466/000/000 ریال 

لذا افرادی که قصد بازدید از اموال توقیف شده را دارند می توانند پنج روز مانده به تاریخ مزایده با هماهنگی این اجرا از اموال مورد نظر بازدید و در صورت تمایل در جلسه 
مزایده شرکت نمایند. قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به شخصی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهد واگذار می گردد . ضمنا ده درصد از مبلغ پیشنهادی نقدا اخذ و 

مابقی نیز ظرف یکماه دریافت می گردد. این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد. )م الف 10331( 
مدیر اجرای احکام دادگاه عمومی بخش کهک 

-----------------------------------------
آگهی

به اطلاع  عموم میرساند مساحت 3609)سه هزاروششصدونه( مترمربع از اراضی ملی پلاك 96-اصلی بخش 3 قم موسوم به گنجنه )واقع درجاده قدیم قم-تهران 
–کیلومتر10جاده رادیومعارف-مرغداری( جهت اجرای طرح مرغداری به آقای حسین مطلبی بصورت اجاره واگذار گردیده و پروانه بهره برداری  به ظرفیت 15000 مرغ 
تخمگذار صادر شده است.  با توجه به انصراف فرد یادشده  نسبت به اراضی واگذاری  موصوف  متقاضیان جایگزینی واجد شرایط )دارای توان پرداخت هزینه ها و خرید 
اعیانی احداثی ( بر اساس اولویت های موجود درواگذاری زمین )موضوع  ماده 14  دستورالعمل اصلاحی ضوابط واگذاری اراضی ملی ودولتی (  به شرح ذیل ظرف مهلت 
15 روز از تاریخ انتشاراین آگهی به مدیریت امور اراضی سازمان جهاد کشاورزی استان واقع در بلوار الغدیر)جاده اصفهان( – جنب بوستان علوی - سازمان جهاد کشاورزی 

استان  – طبقه 6 اتاق 603  جهت کسب اطلاعات بیشتر  مراجعه و درخواست خود را ارایه  نمایند. 
اولویت ها:

1-متخصصان و کارآفرینان بخش کشاورزی با اولویت ساکنین در محل 
2-افراد با تجربه یا فارغ التحصیلان در رشته های مرتبط با طرح

3-کارمندان دولت مشروط به ترك اشتغال ، بازخرید از خدمت و یا بازنشستگی
4- سایر اشخاص واجد شرایط  

شیر یکی از نوشیدنی هایی است که فواید بسیاری برای بدن و سلامتی دارد. برخی 
ها معتقدند که شیر را باید آخر شب خورد و برخی ها هم می گویند شیر را باید صبح 

ها نوشید.
با ما همراه شوید تا بهترین زمان برای نوشیدن شیر را بدانید.

مصرف شیر قبل از خواب بسیار مناسب است البته برای کودکان بهتر است به هنگام 
صبحانه باشد چرا که به رشد مغزی آنها کمک می کند.

زهرا معظمی متخصص تغذیه گفت : توصیه می شود که کودکان زیر هفت سال روزانه 
یک و نیم تا دو لیوان شیر بخورند همچنین پسر ان در سن بلوغ سه لیوان و دختر ان در 
سن رشد و بلوغ دو ونیم لیوان شیر بنوشند. وی ادامه داد: بزرگسالان و سالمندان دو 
لیوان و زنان شیرده و باردار 3.5 تا چهار لیوان شیر در کنار سایر لبنیات مصرف کنند.

می توان برای راحت خوردن شیر در طول روز، این میزان را در فواصل مختلف میل 
کرد. افرادی که دچار دل پیچه و نفخ می شوند بهتر است شب ها شیر بنوشند.

مصرف شیر به عنوان میان وعده نیز بسیار توصیه شده است حتی می توان آن را 
با غذا و انواع سوپ ها مصرف کرد البته به شرطی که زیاد نجوشد تا خواص آن از بین 

برود.
این متخصص تغذیه گفت: برای رفع طبع سرد شیر می توان آن را با عسل و دارچین 
مصرف کرد. مصرف شیر به طور کلی قبل از خواب،علاوه بر این که از نفخ کردن 

جلوگیری می کند، باعث افزایش آرامش در افراد و جذب بیشتر کلسیم می شود.

یک متخصص تغذیه :

شیر را صبح بخوریم بهتر است یا آخر شب؟
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خطیب نماز جمعه قم گفت: ملت ایران جنگ طلب 
نیست اما برای قطع دست متجاوزان آمادگی کامل 

دارد. 
نماز  های  درخطبه  سعیدی  محمد  سید  الله  آیت 
جمعه قم در مصلای قدس، افزود: ما ملت مسلمان 
و  نبوده  طلب  جنگ  گاه  هیچ  ایران،  طلب  صلح  و 
از  تر  شناس  دشمن  و  مصمم تر  امروز  اما  نیستیم، 
گذشته آماده ایم رسالت تاریخی خود را به انجام رسانیم 
و دست هر متجاوزی که قصد ماجراجویی در منطقه را 

دارد، قطع کنیم.
وی در ادامه با گرامیداشت سالروز حماسه آزاد سازی 
خرمشهر، بیان کرد: فتح خرمشهر در عملیات بیت 
المقدس در سال ۶۱، نقطه عطف جنگ تحمیلی بود 
که در جریان آن مستکبران و همراهان آنان در منطقه 
سیلی سختی از نظام اسلامی و ملت ایران خوردند که 

نباید آن را فراموش کنند.
وی گفت: جنگ تحمیلی علیه ملت ایران استثنایی 
ترین جنگ در عصر جهان دوقطبی معاصر بود، همه 
جنگ های منطقه ای در این زمان به صورت نیابتی 
از جانب دو قطب شرق و غرب صورت می گرفت، اما 
در جنگ تحمیلی، ایران اسلمی یک طرف و در طرف 
دیگر شرق و غرب به صورت هماهنگ حضور داشتند.

از  یکی  مقدس  دفاع  گفت:  سعیدی  الله  آیت 
سخت ترین آزمون های شجاعت و مقاومت ملت ایران 
و  بزرگ  تهاجمی  برابر  در  ما  مردم  ایستادگی  که  بود 

جهانی را نشان و درسی بزرگ به دشمنان داد.

وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به جنگ 
همه  و  دولتمردان  از  کرد:  بیان  دشمنان  اقتصادی 
مسئولان کشور می خواهیم در این جنگ اقتصادی 
با تدبیر و برنامه ریزی و حمایت از متخصصان و تولید 
کنندگان داخلی و جوانان انقلابی، محاصره اقتصادی 
دشمن را بشکنند و به جهان نشان دهند ملت ایران 
برای عبور از این شرایط راه های زیادی دارد و با وجود 
قطع صادرات نفت می تواند به شکوفایی اقتصاد خود 

ادامه دهد.
انقلابی  اقدامات  از  قدردانی  ضمن  همچنین  وی 
محیط  سازی  سالم  برای  قضائیه  قوه  ارزشمند  و 
فعالیت های مختلف اقتصادی، سیاسی، اجتماعی و 
فرهنگی در کشور، افزود: از قوه قضائیه می خواهیم 
با اخلالگران و مفسدانی که به دنبال ایجاد راه نفوذ 
دشمن و ورود آن به عرصه های یاد شده هستند، با 
جدیت برخورد کنند. خطیب نماز جمعه قم گفت: 
تیم اقتصادی دولت باید منسجم تر عمل کند چرا که 
در حال حاضر قیمت ها در بازار نابسامان است و مردم 
انتظار فعالیت بیشتر در این زمینه را دارند، البته نقش 
خود مردم نیز در این زمینه بسیار مهم است. وی در 
ادامه با اشاره به دیدار رهبر معظم انقلاب با دانشجویان 
کشور، بیان کرد: ایشان در این دیدار مسیر پیشرفت 
کلی نظام را در چارچوب بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی 
به  جوانان  ورود  راهکارهای  ارائه  با  و  فرمودند  تبیین 
این  آنان خواستند در  از  عرصه های مدیریتی کشور 

حرکت بیش از پیش نقش آفرین باشند.

آیت الله سعیدی در بخش دیگری از سخنان خود با 
بیان اهمیت روز قدس، گفت: روز قدس و راهپیمایی 
آن، دارای اهمیت ویژه است، در این روز مردم مسلمان 
ایران در بهترین ایام و زمان ها با زبان روزه به یکی از 
وصایای مهم مولای متقیان حضرت علی )ع( مبنی بر 

حمایت از مظلوم در برابر ظالم عمل می کنند.
وی افزود: امروز صهیونیست ها بدترین و شرورترین 
دشمن مسلمانان هستند، اینها نه تنها در سرزمین های 
جنایت  و  ظلم  به  جهان  سراسر  در  بلکه  اشغالی 

می پردازند.
وی ادامه داد: امام راحل از همه مسلمانان خواستند 
در روز قدس همزمان با مردم ایران علیه صهیونیست ها 
فریاد برآوردند و ملت مظلوم فلسطین را یاری کنند؛ 
تا  اند  مصمم  مسلمان  که  بداند  صهیونیستی  رژیم 

براندازی این جنانیتکاران از پای ننشینند.
خطیب نماز جمعه قم در بخش دیگری از سخنان 
خود با تاکید بر اهمیت رعایت ارزش های فرهنگی در 
شهر کریمه اهل بیت )ع(، گفت: همه می دانیم که 
قم حرم اهل بیت )ع( مرکز حوزه های علمیه و حضور 
مراجع تقلید و خاستگاه انقلاب اسلامی است؛ امروز 
دشمنان اسلام و انقلاب برای از بین بردن این جایگاه 
مهم و از بین بردن ارزش های دینی در قم برنامه ریزی 
گسترده ای دارند و در حال اجرای نقشه شوم خود میان 

نوجوانان، جوانان و خانواده ها هستند.
مردم،  شوم،  توطئه  این  با  مقابله  برای  افزود:  وی 
دفاع  صحنه  در  باید  قمی  خانواده های  و  مسئولان 
از ارزش های اسلامی حاضر باشند؛ آنچه از جوانان 
غیرتمند قمی انتظار می رود این است که ضمن حفظ 
خود و خانواده هایشان، مقابله منسجم و هماهنگی با 
این مفاسد داشته باشند و کانون های آن را شناسایی و 

به مراجع قانونی معرفی کنند.
وی ادامه داد: مراجع قانونی هم باید با قدرت جلوی 
این مفسدان را بگیرند و لانه های فساد را متلاشی کنند 
و درس عبرت آموز به همه توطئه گران بدهند که مردم 

قم تحمل مفسدان فرهنگی و اخلاقی را ندارند.
معروف  به  امر  مساله  در  گفت:  سعیدی  الله  آیت 
و نهی از منکر تنها صحبت از زبان نرم نیست، بلکه 
نظام اسلامی در مواقعی که صلاح است از ابزار قدرت 

استفاده می کند تا گردنکشان را رام کند.
وی در ادامه با اشاره به اینکه دعا و مناجات با خدا راه 
رهایی از مشکلات است، افزود: همراه شدن شب های 
احیا با یاد و ذکر نام حضرت علی )ع( جای دقت دارد، 
گویی خداوند متعال در نظر داشته شخصیت بزرگی 
مردم  برای  شب ها  این  در  متقیان  مولای  همچون 

شفاعت کند.

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران خبر داد؛

افتتاح 119 پروژه گازرسانی در استان 
آذربایجان غربی

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران در مراسم افتتاح پروژه های گازرسانی استان آذربایجان 
غربی که همزمان با سفر رئیس جمهور به این استان برگزار شد گفت: دولت تدبیر و امید 

با گازرسانی به هزاران روستا در کشور انقلابی در این عرصه ایجاد کرده است.
حسن منتظر تربتی با اشاره به اینکه تا پیش از روی کار آمدن دولت، ۱4 هزار روستا از 
نعمت گاز طبیعی بهره مند بوده اند افزود: در طول فعالیت دولتهای دهم و یازدهم ۱5 
هزار روستا نیز از این نعمت بهره مند شده اند که این مساله تحولی مهم در عرصه خدمت 

گذاری به مردم بوده است.
وی  به بهره مندی 95 درصدی جمعیت کشور از گاز طبیعی پرداخت و اظهار کرد: این 

رقم ناشی از جایگاه ممتاز و بی نظیر کشور در بین کشورهای جهان است.
مهندس تربتی به وضعیت گازرسانی در استان آذربایجان غربی نیز اشاره و تصریح 
کرد: گازرسانی در این استان در حال پیشرفت است بطوریکه هم اکنون 99.4 درصد 

خانوار شهری و ۶۶ درصد خانوار روستایی از گاز طبیعی استفاده می کنند.
وی ادامه داد: با بهره برداری از پروژه های در دست اجرای گازرسانی در این استان، 

ضریب نفوذ گاز طبیعی در بین خانوار روستایی به بالای 85 درصد ارتقا خواهد یافت.
معاون وزیر و مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران در انتهای گزارش خود به رئیس جمهور 
که از طریق ویدئو کنفرانس صورت گرفت پروژه هایی که افتتاح و یا عملیات اجرایی 
آنان در آذربایجان غربی آغاز می شود نیز پرداخت و گفت: افتتاح و آغاز عملیات اجرایی 
گازرسانی به 34 روستا، افتتاح و آغاز عملیات اجرایی ۶9 واحد صنعتی، افتتاح و آغاز 
عملیات اجرایی ۱4 ایستگاه TBS و افتتاح پروژه گازرسانی به 2 شهرک صنعتی است 

که امروز با دستور حضرت عالی آغاز می گردند.
 

مدیرکل امور مالیاتی آذربایجان غربی:

مطب کلیه پزشکان در آذربایجان غربی به 
دستگاه کارتخوان تجهیز می شود

مدیرکل امور مالیاتی آذربایجان غربی گفت: فرار مالیاتی پزشکان در استان اندک 

است.
از ابتدای سال جاری جلسات  با بیان اینکه  حسن کوماسی در جمع خبرنگاران 
مختلف توجیهی در خصوص چگونگی به کارگیری سامانه های بانکی در مطب پزشکان 
استان تشکیل شده است افزود: مطابق احکام مالیاتی قانون بودجه سال ۱398، 
کلیه صاحبان حرف و مشاغل پزشکی، پیراپزشکی، داروسازی و دامپزشکی که مجوز 
فعالیت آنها توسط وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، سازمان نظام پزشکی ایران 
و یا سازمان نظام دامپزشکی و سازمان دامپزشکی ایران صادر می شود، مکلفند در 
چهارچوب آئین نامه قانون مالیات های مستقیم مصوب سال ۶۶ و اصلاحات و الحاقات 

بعدی آن، از ابتدای سال ۱398 از پایانه فروشگاهی استفاده کنند.
وی استفاده از پایانه فروشگاهی توسط کلیه فعالان اقتصادی در همه مشاغل از جمله 
فعالان در حرف مختلف پزشکی را ابزاری برای شفافیت بیشتر فعالیت های اقتصادی 
و برقراری عدالت مالیاتی عنوان کرد و افزود: دسترسی سازمان امور مالیاتی به بانک 
های اطلاعاتی و اطلاع درست از درآمد ها و دارایی ها، از پیش شرط های اصلی ایجاد 
شفافیت  و عدالت مالیاتی است.  مدیرکل دستگاه مالیاتی آذربایجان غربی در ادامه 
ضمن تاکید بر لزوم گسترش تعاملات فی ما بین جامعه پزشکی ودستگاه مالیاتی استان 
اظهار امیدواری کرد استفاده از دستگاه های کارتخوان به رفع سوء تفاهم های احتمالی 

منجر شود.
کوماسی با بیان اینکه آذربایجان غربی جزو استان هایی است که فرار مالیاتی پزشکان 
در آن اندک است افزود: نصب کارتخوان یکی از راه های شفافیت و مقابله با فرار مالیاتی 

موجود در این حوزه است ولی تنها راه نیست.
 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب آذربایجان غربی:

۳ طرح بزرگ آبرسانی امسال در 
آذربایجان غربی افتتاح می شود

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب شهری آذربایجان غربی گفت: طرح مدول سوم 

تصفیه خانه فاضلاب ارومیه و خوی و طرح تأمین آب سلماس سه طرح بزرگ با پیشرفت 
عملیاتی بالای 8۰ درصد هستند که تا پایان امسال آماده بهره برداری می شود.

رسول اکبری در جریان دیدار مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور با 
مدیران آب و فاضلاب آذربایجان غربیاز اجرای ۱۰۰ طرح آب و فاضلاب در استان خبر 
داد و اضافه کرد: با هدف تأمین آب پایدار و افزایش شاخص بهره مندی فاضلاب در 

سطح شهرها یکصد طرح در استان در دست اجراست.
اکبری افزود: این طرح ها در زمینه تکمیل سامانه های آب، فاضلاب، احداث مخازن 
تأمین آب، اصلاح شبکه ها است و با ۷5 درصد پیشرفت عملیاتی در بخش آب و فاضلاب 
استان اجرا می شود. وی هدف از اجرای این طرح ها را ارتقا شاخص های حوزه آب و 
فاضلاب استان دانست و افزود: با بهره برداری از این طرح ها ظرفیت تأمین آب در 
استان به ۱2 متر مکعب برثانیه افزایش خواهد یافت. مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب 
شهری آذربایجان غربی میزان بهرمندی استان در بخش فاضلاب را ۶5 درصد اعلام 
و تصریح کرد: با بهره برداری از طرح های احداث تصفیه خانه ها و خطوط جمع آوری 
و انتقال فاضلاب شاخص بهرمندی استان در این بخش به ۷5 درصد ارتقا می یابد. 
اکبری، مجموع اعتبارات این طرح ها را بیش از ۱۱ هزار میلیارد ریال اعلام کرد و گفت: 
همزمان با سال رونق تولید سه طرح بزرگ اقتصاد مقاومتی شامل تصفیه خانه فاضلاب 
گلمان ارومیه، تصفیه خانه آب مهاباد و تصفیه خانه آب پلدشت با یک هزار میلیارد ریال 

اعتبار آماده بهره برداری شده است.
 

مدیر کل آموزش و پرورش اصفهان  اعلام کرد

کمبود 1۶ هزار نیرو در آموزش و پرورش 
استان اصفهان

مدیر کل آموزش و پرورش اصفهان گفت: آموزش و پرورش اصفهان ۱۶ هزار نفر 

کمبود نیرو دارد و باید با استفاده از ردیف استخدامی ماده 28 و استفاده از ظرفیتهای 
دانشگاه فرهنگیان این مشکل رفع شود.

محمد اعتدادی ظهر سه شنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه اظهار داشت: 
تحصیل فرزندان از حقوق شهروندی آنهاست و همه باید به هم کمک کنیم تا بزرگترین 

دستگاه اجرایی کشور به اهدافش که همانا آموزش و پرورش است دست یابد.
مدیرکل آموزش و پرورش استان اصفهان با بیان اینکه پیش ثبت نام کتب درسی از 
یک ماه گذشته آغاز شده است، ابراز داشت: بالغ بر 4۷ هزار و 949 دانش آموز در مقطع 
ابتدایی در سال تحصیلی گذشته فارغ التحصیل شدند و امسال ۶4 هزار نفر آماده رفتن 
به کلاس اول هستند. وی با اشاره به سامانه سناد بیان داشت: ثبت نام در مدارس شاهد 
و در تاریخ های مشخص شده از طریق این سامانه صورت می گیرد. اعتدادی اضافه 
کرد: جامعه هدف مدارس شاهد را فرزندان خانواده های شهدا، ایثارگران و آزاده و مابقی 

فرهنگیان و خانواده هایی هستند که شرایط ورود به این مدارس را دارند.
هرگونه دریافت هزینه در هنگام ثبت نام با کسب رضایت والدین همراه است

وی با اشاره به کمک های اختیاری والدین به مدارس تصریح کرد: هرگونه دریافت 
هزینه در هنگام ثبت نام با کسب رضایت والدین همراه است. مدیر کل آموزش و پرورش 
استان اصفهان با بیان اینکه در سطح استان اصفهان پنج هزار و 3۰۰ مدرسه وجود 
دارد گفت: سهمیه هر مدرسه بر اساس اعتبارات تخصیص یافته ملی تعیین می شود و 
مسئولان استانی در این خصوص نقشی ندارند. وی با اشاره به کسری نیرو در آموزش 
و پرورش ابراز داشت: سال گذشته با کسری نیرو مواجه بودیم که موضوع را به اطلاع 
وزیر آموزش و پرورش و استاندار اصفهان رساندیم و با بکارگیری از نیروهای بازنشسته 
سال گذشته را گذراندیم. اعتدادی با اعلام کمبود ۱۶ هزار نیرو در آموزش و پرورش 
اصفهان اظهار داشت: امیدواریم با استفاده از ردیف استخدامی ماده 28 و استفاده از 

فارغ التحصیلان دانشگاه فرهنگیان این کمبود را جبران کنیم.
 

در برنامه تلویزیونی یک شهر ضیافت صورت گرفت :

همیاری خانواده بزرگ ذوب آهن اصفهان در 
آزادسازی زندانیان جرائم غیر عمد

ذوب آهن اصفهان همچون سال های گذشته با حضور در برنامه یک شهر ضیافت که 
در ماه مبارک رمضان از صدا و سیمای مرکز اصفهان پخش می شود ، در سنت حسنه 

آزادسازی زندانیان جرائم غیر عمد همیاری نمود .
در این برنامه که با حضور دکتر عباس رضایی استاندار اصفهان و جمعی از مسئولین و 
خیرین استان همراه بود ، مهندس مهدی بهرامی معاون منابع انسانی و امور اجتماعی 
و جمعی از دیگر مسئولین و کارکنان ذوب آهن اصفهان به نمایندگی از خانواده بزرگ 
این شرکت سی و یکم اردیبهشت ماه حضور داشتند تا موجبات آزادسازي تعدادي از 

زندانیان جرائم غیرعمد را فراهم نمایند .
معاون منابع انسانی و امور اجتماعی ذوب آهن اصفهان در این برنامه ، گفت : ذوب 
آهن اصفهان به عنوان اولین تولید کننده فولاد در کشور از بدو تاسیس تاکنون همواره 
در راستای مسئولیت های اجتماعی در عرصه های مختلف از جمله پیروزی انقلاب 
اسلامی ، دفاع مقدس ، توسعه صنعت کشور ، ایجاد فضای سبز ، حفاظت از محیط 

زیست ، توسعه ورزش قهرمانی و همگانی و ..عملکرد درخشانی داشته است.

آیت الله سعیدی درخطبه های نماز جمعه قم: 

ملت ایران آماده قطع دست هر متجاوزی است 
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مدیرکل غله و خدمات بازرگانی قم گفت: مراکز خرید 
محصولات  گرفتن  تحویل  برای  کلزا  و  گندم  تضمینی 
این فرآیند  انجام  آماده  و  کشاورزان استان تجهیز شده 

هستند. 
بهزاد رادمنش روز چهارشنبه درگفت و گو با خبرنگاران، 
گندم  کیلوگرم  هر  تضمینی  خرید  قیمت  کرد:  بیان 
معمولی در سال جاری ۱۷ هزار ریال و قیمت هر کیلوگرم 

کلزا 34 هزار 398 ریال تعیین شده است.
بیان  تعامل مثبت دولت و کشاورزان،  به  با اشاره  وی 
کرد: در زمان اجرای فرآیند خرید تضمینی گندم و کلزا، 
تمام برنامه ریزی های لازم برای ارائه بهترین خدمات به 
کشاورزان استان اندیشیده شده است تا در کوتاه ترین 
زمان نسبت به تحویل گرفتن محموله های آنان در سیلوی 

قم اقدام و فرآیندهای اداری آن به سرعت انجام شود.
تا ۱4  خرداد  ابتدای  از  گذشته  سال  داد:  ادامه  وی 
شهریورماه، ۱۷ هزار و 84۰ تن گندم به صورت تضمینی 
قمی  کشاورزان  از  ریال  هزار  کیلوگرم ۱3  هر  قیمت  با 
خریداری شد که از این میان 2 هزار و 992 تن توسط 
مباشر خرید در بخش جعفریه و ۱4 هزار و 848 تن نیز 
در محل سیلوی استان تحویل گرفته شد، همچنین در 
سال 9۷، 2هزار و 4۰۱ تن کلزا از تاریخ 2۰ اردیبهشت 
ماه تا سوم تیر با قیمت هر کیلوگرم 28 هزار و ۶۶5 ریال از 

کشاورزان خریداری شد.
رادمنش گفت: طرح پرداخت کرایه حمل به کشاورزانی 
که محصول خود را به سیلوی استان تحویل می دهند 
همچون سال گذشته انجام می شود و این موضوع تاثیر 
چشمگیری در استقبال کشاورزان برای تحویل محصول 

خود به سیلوی قم داشته است.
وی بیان کرد: علاوه بر مجتمع ذخیره سازی و سیلوی 
استان که متعلق به شرکت بازرگانی ایران است، یک مرکز 
خرید دیگری هم در بخش جعفریه پیش بینی شده است 
و دراین منطقه شرکت تعاونی روستایی جعفریه اقدام به 

تحویل گرفتن محموله های کمتر از 8 تن می کند.
وی ادامه داد: برای کلزا هم مرکز خرید تضمینی پیش 
بینی کردیم و این محصول در بخش جعفریه توسط شرکت 

تعاونی تولید روستایی گازران تحویل گرفته می شود.
مدیرکل غله قم گفت: در سال گذشته با توجه به برنامه 
هایی که برای هدایت مستقیم کشاورزان به سمت سیلوی 
قم برای تحویل محصولشان صورت گرفت، ۶میلیارد ریال 
صرفه جویی در فرآیند خرید نسبت به سال 9۶ انجام شد.

وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه میزان 
تولید گندم کشاورزان تنها نیاز یک و نیم ماه قم را تامین 
می کند، افزود: مابقی نیاز استان به گندم از استان های 
فارس  لرستان،  گلستان،  خوزستان،  جمله  از  مختلف 

تامین می شود. 
رادمنش همچنین با اشاره به اقدامات انجام شده برای 
افزایش نظارت و ساماندهی فرآیند عرضه آرد غیر یارانه 
یارانه ای  آرد غیر  برای مدیریت روند عرضه  ای، گفت: 
میان مصرف کنندگان، سامانه ای ملی راه اندازه شده که 
تاکنون در استان قم 325 واحد صنفی در ارتباط با پخت 
نان در آن ثبت نام کرده اند و آرد مورد نیاز خود را به سهولت 

دریافت می کنند.
وی بیان کرد: با اجرای این طرح هم در زمینه خرید و 
فروش آرد شفاف سازی شد و هم شرایط خرید آرد برای 
نانوایان آزاد پز و سایر صنوف تسهیل گشت، به نحوی 
که آنان اکنون می توانند آرد مورد نیاز خود را به صورت 
اینترنتی از هر کارخانه ای که در سطح کشور می خواهند، 

تهیه کنند.
وی با اشاره به فعالیت پنج کارخانه تولید کننده آرد در 
استان، ادامه داد: با توجه به این که آرد در قم از گندم با 
کیفیت تولید می شود، بسیاری از واحدهای صنفی در 

خارج از استان نیز مشتری آرد قم هستند.
*هنوز سیلوی قم به خط راه آهن سراسری متصل 

نشده است
با  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  قم  غله  مدیرکل 
اشاره به فعالیت های انجام شده توسط این اداره کل، 
گفت: تلاش برای تهیه گندم مرغوب و عاری از هرگونه 
استان  آرد مناسب، تجهیز سیلوی  تولید  برای  آلودگی 
مورد  های  دستگاه  و  آزمایشگاهی  امکانات  بهترین  به 
نیاز از جمله نصب دستگاه نمونه بردار تمام اتوماتیک 
به هنگام  و تخصیص  تامین  آن،  تاسیسات  بهسازی  و 
کالاهای اساسی مورد نیاز مردم و تبدیل نان مصرفی مردم 
از نان سفید به نان سبوس دار که تاثیر مثبت در سلامتی 
شهروندان دارد، از جمله اقدامات انجام شده توسط اداره 

کل غله و خدمات بازرگانی قم طی سالهای اخیر است.
وی در ادامه به موضوع متصل نبودن سیلوی قم به خط 
راه آهن سراسری اشاره و بیان کرد: علی رغم پیگیری 
های بسیار و قول مسئولان مرتبط، هنوز شرایط اتصال 
سیلوی دولتی قم به راه آهن سراسری فراهم نشده و این 
در حالی است که اتصال ریلی می تواند نقش بسیار زیادی 

درکاهش هزینه های حمل و نقل و زمان تحویل و ارسال 
محموله ها داشته باشد.

وی با اشاره به این که هنوز راه آهن برای اجرای این طرح 
اقدام مثبتی انجام نداده است، ادامه داد: اکتفا به حمل 
و نقل جاده ای برای ارتباط با سیلوی استان از نظر پدافند 
غیر عامل قابل قبول نیست و امنیت غذایی مردم را در 
معرض خطر قرار می دهد، به همین دلیل اتصال سیلوی 
قم به راه آهن سراسری یکی از مهمترین نیازهای استان 

است.
رادمنش در ادامه به تاثیر فضاسازی های روانی در بازار 
اشاره کرد و بیان داشت: برای نمونه در بحث شکر، طی 
سال جاری بیش از هشت هزار تن شکر وارد قم شده که 
میزان بسیار قابل توجهی است اما به دلیل فضاسازی 
های روانی و رفتار اقتصادی ناصحیح برخی از شهروندان 
و تهیه چندین برابری شکر مورد نیاز خود، مشکلاتی در 
این زمینه به وجود آمد که با تمهیدات اندیشیده شده 

مدیریت شد.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم  خبرداد

آغاز فرآیند خرید تضمینی گندم و کلزا درقم 

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

اجرای طرح ضربتی فتح یک در قم 
فرمانده انتظامی استان قم از آغاز اجرای 
گردان   2 با  یک"  فتح   " ضربتی  طرح 
عملیاتی پلیس در سطح شهر قم خبر داد.
و  گفت  در  آقاخانی  عبدالرضا  سردار 
اظهار  طرح،  این  آغاز  حاشیه  در  یی  گو 
برای  پرتلاش  سالی   98 سال  داشت: 
ایران  انتظامی جمهوری اسلامی  نیروی 
مسئولان،   ، مردم  های  دغدغه  است، 
علما و مراجع معظم تقلید برخورد جدی 
کانون های جرم  پاکسازی  و  بزهکاران  با 
است بنابراین طرح ضربتی فتح یک با این 
اهداف اجرا می شود. وی تمامی عملیات 

ها و برنامه هایی که امسال طراحی شده اند را  خروجی اتاق های اندیشه ورزی پلیس 
دانست و ابراز امیدواری کرد که اجرای این طرح ها تاثیرگذاری مطلوبی در پیشگیری از 
وقوع جرم و کاهش آسیب های اجتماعی داشته باشد.  فرمانده انتظامی استان اعلام 
داشت: یکی از مطالبات به حق شهروندان برخورد قاطع با ناهنجاری ها و بزهکاری ها در 
سطح جامعه است و سعی پلیس بر آن است تا بر اساس وظیفه ذاتی خود به عنوان مسئول 
امنیت و انتظامات استان این دغدغه را مرتفع کند. سردار آقاخانی افزود: اجرای طرح 
عملیاتی فتح یک مقارن شده با ماه باعظمت و پر برکت رمضان و امیدوارم به برکت این ایام 
نتایج خوبی را در طرح به دست آوریم. فرمانده انتظامی استان توان بکارگیری شده در این 
طرح را بالغ بر 2 گردان عملیاتی و ۱9۰ دستگاه خودرو و موتورسیکلت دانست و اهداف 

این طرح را  پاکسازی کانون های جرم  و برخورد قاطع با بزهکاران اعلام کرد .
دستگیری باند 11 نفره جرایم سایبری در قم

فرمانده انتظامی استان قم در بخش دیگری از سخنان خود  از دستگیری باند ۱۱ نفره 
ای که اقدام به ارتکاب جرایم سایبری می شدند،خبر داد.   سردار " عبدالرضا آقاخانی" 
اظهار داشت: متاسفانه جرایم در فضای مجازی رو به افزایش است ،بنابراین پلیس فتای 
این فرماندهی فعالیت ویژه ای را در سال 98 شروع کرده و توفیقات خوبی را نیز کسب 
کرده است. وی با اشاره به اینکه مبارزه با مفاسد اخلاقی در فضای مجازی یکی از ماموریت 
های اصلی نیروی انتظامی است،گفت: باند ۱۱ نفره ای که با نشر آگهی دعوت به اعمال 
منافی عفت ،هتک حرمت اشخاص، ایجاد مزاحمت برای نوامیس وکلاهبرداری  در فضای 
سایبر می کردند، توسط ماموران پلیس فتای استان قم در یکی از استان های شرقی کشور 
شناسایی و در یک اقدام ضربتی دستگیر شدند. فرمانده انتظامی استان قم افزود: اعضای 
این باند بیش از 2 سال به صورت شبکه ای در موضوعات پیش گفته  فعالیت داشتند و با 
دادن آدرس های کور به مالباختگان باعث خدشه دار شدن آبروی صاحبان آدرس می شدند 
و آدرس های اعلام شده تقریباً تمامی استان های کشور شامل می شده است. وی ادامه 
داد: با تلاش شبانه روزی پلیس فتای استان قم و انجام عملیات پیچیده و پشتیبانی مناسب 
دستگاه قضائی استان اعضای این باند در شرق کشور شناسایی و دستگیر شدند،البته در 
سال جاری برخورد با جرایم سایبری و فضای مجازی با شدت بیشتری ادامه خواهد یافت. 
سردار آقاخانی از شهروندان خواست به تبلیغات و فعالیت هایی که با این عناوین در شبکه 
های اجتماعی ارائه می شود، به هیچ وجه توجه و اعتماد نکنند و اگر چنانچه مورد هرگونه 

سوء استفاده قرار گرفتند حتماً به پلیس فتا مراجعه و اعلام شکایت کنند.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد

کشف حدود 20 کیلوگرم مواد مخدر تریاک 
و حشیش در قم

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی استان قم با اشاره به کشف حدود 
2۰ کیلوگرم مواد مخدر " تریاک و حشیش" در استان، از دستگیری یک متهم در این رابطه 

خبر داد. 
با مواد مخدر  پلیس مبارزه  اقدامات  تمرکز  انتظامی اظهارداشت: در پی  این مقام   
فرماندهی انتظامی استان قم بر روی عناصر اصلی تهیه و توزیع مواد مخدر مشخص شد 
فردی قصد دارد مقادیری انواع مواد مخدر را به یکی از مشتریان خود در یکی از استان 
های شمال غربی کشور تحویل دهد، بنابراین پیگیری موضوع در دستور کار مأموران این 
پلیس قرار گرفت. رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی استان قم افزود: 
در ادامه ضمن هماهنگی با مقام قضائی، تیم عملیاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر استان 
اقدام به کنترل نامحسوس محل سکونت متهم شدند. وی ادامه داد: ماموران با بررسی 
صورت گرفته تحویل گیرنده مواد مخدر موصوف را هنگام ورود به منزل متهم مشاهده که 
پس از تحویل گرفتن مواد مخدر با یک دستگاه خودروی سواری "پژو 4۰5" به سمت جاده 
"جعفریه" حرکت کرد. این مقام انتظامی اضافه کرد: با انجام یکسری عملیات پلیسی و 
تعقیب و گریز، خودروی مذکور در "کیلومتر 5 جاده جعفریه "متوقف و راننده دستگیر شد.  
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی استان قم افزود: در بازرسی بعمل 
آمده از خودروی توقیفی مقدار 5 کیلو و 3۰ گرم مواد مخدر از نوع "تریاک" و ۱۱۰ گرم 
"حشیش" کشف  شد . وی بیان داشت: ماموران در ادامه با هماهنگی مقام قضائی به محل 
سکونت متهم اعزام که مشخص شد متهم قبل از حضور ماموران از محل متواری شده و در 
بازرسی از محل مقدار ۱۰ کیلو و 43۰ گرم تریاک،8۱۰ گرم سوخته تریاک، 4 کیلو و 42۰ 
گرم حشیش به همراه یک قبضه سلاح شکاری و 4 فشنگ مربوطه کشف کردند. رئیس 
پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی استان قم خاطرنشان کرد: تلاش ماموران 

برای شناسایی و دستگیری متهم متواری در دستور کار قرار دارد.
کشف بیش از 28 کیلوگرم تریاک 

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی استان قم با اشاره به عملیاتی دیگر 
از کشف بیش از 28 کیلوگرم تریاک در استان، و دستگیری 4 متهم در این رابطه خبر داد. 
مخدر  مواد  با  مبارزه  پلیس  اقدامات  تمرکز  پی  در  اظهارداشت:  انتظامی  مقام  این 
فرماندهی انتظامی استان قم بر روی عناصر اصلی تهیه و توزیع مواد مخدر مشخص 
شد فردی قصد دارد مقدار قابل توجهی تریاک را با یک دستگاه سواری "سمند" از یکی 
از استان های جنوبی به مقصد تهران منتقل و از استان قم عبور کند، بنابراین پیگیری 
موضوع در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت. وی افزود: در ادامه ضمن هماهنگی 
با مقام قضائی استان تیم عملیاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر استان به یکی از محورهای 
مواصلاتی اعزام و تلاش برای شناسایی خودرو مذکور آغاز که سرانجام شناسایی، توقیف و 
4 نفر متهم در این خصوص نیز دستگیر شد. رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی 
انتظامی استان قم خاطرنشان کرد: طی بازرسی از خودروی موصوف، مقدار 28 کیلو و 
5۷۰ گرم مواد افیونی از نوع تریاک در قالب ۱۰ بسته کشف و متهمان به همراه پرونده 

متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

معاون وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی استان قم اعلام کرد

عدم ارائه خدمات به مشمولان غایب در قم
معاون وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی استان قم از عدم ارائه خدمات به مشمولان 

غایب در استان خبر داد. 
اجرایی مشمول  و دستگاه های  نهادها  تمامی  اظهار داشت:  ترابی  ولی   سرهنگ 
ماده)5( قانون مدیریت خدمات کشوری می بایست در راستای حسن اجرای ماده)۱۰( 
قانون خدمت وظیفه عمومی، هنگام مراجعه افراد و ارائه هر گونه خدمات به آنها مدارکی 
برای رسیدگی به وضعیت خدمت وظیفه عمومی اعم از )کارت معافیت دائم-کارت پایان 
خدمت و گواهی های صادره از سازمان وظیفه عمومی(را مطالبه کنند، در غیر این صورت 
می بایست از ارائه هر گونه خدمات در راستای ماده ۱۰ قانون خدمت وظیفه عمومی، 
ممانعت بعمل آورند. معاون وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی استان با اشاره به ماده ۱۰ 
قانون خدمت وظیفه عمومی، ادامه داد: انجام امور ذیل در مورد مشمولان وظیفه عمومی 
مستلزم ارائه مدرک برای رسیدگی به وضع مشمولیت آنان از اداره وظیفه عمومی می باشد 

وفتوکپی مدرک ارائه شده از جمله منضمات ضروری پرونده متشکله می باشد.
-دریافت هرگونه وام و کمک های کشاورزی،صنعتی،دامداری و مسکن از طریق بانک 
ها، وزارتخانه هاو ... -کاندیداشدن جهت انتخابات مجلس شورای اسلامی وسایرشوراها 
وانجمن های قانونی -تحویل اصل گواهی نامه یاپایان نامه های دوره های تحصیلی 
تعاونی  های  درشرکت  وعضویت  اشتغال  واجازه  کسب  -صدورپروانه  بالاتر  و  دیپلم 
-دریافت مستمری ازسازمانهای دولتی ونهادهای قانونی -استخدام به هرصورت)رسمی 
دولت  به  وابسته  و  دولتی  وموسسات  ها  ،پیمانی،روزمزدوخریدخدمت(دروزارتخانه 
ونهادهای قانونی وشرکتهای دولتی -سایرمواردی که دردیگرقوانین منوط به روشن بودن 

وضعیت خدمتی مشمول می باشد.

فرمانده انتظامی شهرستان قم  خبرداد

کشف بیش از 90 کیلوگرم انواع مواد مخدر 
فرمانده انتظامی شهرستان قم از کشف بیش از 9۰ کیلوگرم انواع مواد مخدر با اجرای 

طرح ضربتی فتح یک در قم خبر داد. 
سرهنگ  مراد حسین جعفریان  اظهار داشت: طرح فتح یک در طول 3 روز در سطح 

شهر قم به اجرا درآمد و توفیقات مناسبی حاصل شد.
وی افزود: با اجرای این طرح بیش از 9۰ کیلوگرم انواع مواد مخدر کشف و 4۶ نفر 
قاچاقچی و توزیع کننده مواد مخدر و 2۷8 نفر معتاد دستگیر  شدند.  فرمانده انتظامی 
شهرستان قم ادامه داد: همچنین ۱2 خودرو و 3۷ موتورسیکلت مسروقه کشف و ۶5 
خودرو و ۱3۱ موتورسیکلت متخلف توقیف و روانه پارکینگ شد.  سرهنگ جعفریان اضافه 
کرد:  در این طرح 25۰ واحد صنفی بازدید و حدود 23 باب قهوه خانه غیرمجاز پلمپ شد.  
فرمانده انتظامی شهرستان قم بیان داشت: در طول اجرای این طرح  علاوه بر دستگیری 
۷2 نفر به اتهام سرقت و 39 نفر به اتهام شرارت و حدود ۱29 سارق نیز مورد کنترل  و رصد 
قرار گرفتند.   سرهنگ جعفریان با اشاره به کشفیات انواع سرقت نیز اشاره کرد و گفت: در 

مجموع بیش از ۷۰ مورد سرقت از منازل، اماکن، مغازه، قطعات و ... کشف شد. 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: کنترل و نظارت بر کیفیت و 
استاندارد بودن میلگرد باید از مبدأ و کارخانه های محل تولید انجام  شده و اجازه داده 

نشود که کنترل کیفیت میلگرد به محل طرح  های عمرانی برسد. 
محسن بهشتی روز چهارشنبه در جلسه شورای فنی قم در سالن جلسات معاونت 
امور عمرانی ادامه داد: باید تدبیر درستی برای ایمن سازی پروژه های عمرانی دراستان 

صورت بگیرد.
وی تأکید کرد: وضعیت آزمایشگاه فنی و مکانیک خاک استان از نظر شکل و نوع 

فعالیت مطلوب نبوده و باید در فعالیت های انجام  شده آن تجدید نظر صورت بگیرد.
وی بااشاره به اختیارات آزمایشگاه همکار استاندارد در بخش خصوصی گفت: شکل 

فعالیت این قبیل آزمایشگاه ها غیرقانونی بوده و مجوزهای لازم را نیز کسب نکرده اند.
بهشتی ادامه داد: فعالیت و تعداد این قبیل آزمایشگاه ها نسبت به چهار سال گذشته 
که هسته های ابتدایی تشکیل آن ها ایجاد شد بسیار بیشتر شده و باید راهکار درستی در 

زمینه نحوه و ادامه فعالیت آن ها صورت بگیرد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم با اشاره به مشکلات خط راه آهن کوه 
یزدان گفت: با توجه به وسعت زیاد این منطقه در صورتی  که حجم بارندگی ها زیاد شود، 
جاده جعفریه و منطقه ۶ شهر قم با مشکلات شدید از نظر سیلاب و آب گرفتگی روبرو 

می شود.
*رئیس سازمان برنامه  و بودجه قم نیز در این جلسه با اشاره به وضعیت میلگردهای 
مصرفی در استان گفت: تمام نظارت های انجام  شده بر استاندارد بودن میلگردها باید 
در مبدأ کنترل شود چرا که بعد از آن دیگر امکان کنترل کافی بر کیفیت این محصول 

وجود ندارد.
محمود نوربخش ادامه داد: کمیته مصالح که یکی از کارگروه های قانونی شورای فنی 
استان بوده وظیفه عالی نظارت و کنترل بر مصالح مانند میلگرد و تیرچه را داشته و مبحث 

تاییده مصالح ساختمانی باید در این کمیته سنجیده و بررسی شود.
وی با اشاره به اختیارات آزمایشگاه همکار استاندارد در بخش خصوصی عنوان کرد: تا 
نتیجه نهایی درباره تعیین تکلیف این آزمایشگاه، شورای فنی استان مسئولیت نظارت بر 

آن ها را با همکاری نهادهای مسئول بر عهده خواهد داشت.
*مدیرکل راه و شهرسازی استان قم نیز دراین جلسه با اشاره به مباحث مربوط به مصالح 

و تجهیزات صنعت ساخت گفت: این اداره کل قدرتی در تعلیق آزمایشگاه فنی و مکانیک 
خاک به دلیل مشخص نبودن سازوکار مربوطه مطابق انتظارات شورای فنی را ندارد.

حسن صبوری با اشاره به ضرورت تجدیدنظر در آزمایشگاه فنی خاک استان ادامه داد: 
درصورتی که شورای فنی قم مصوبه ای در تعلیق فعالیت آزمایشگاه فنی و مکانیک خاک 

را صادر کند امکان بهبود وضعیت و تجدیدنظر در فعالیت های مورد انتظار وجود دارد.
*مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس قم نیز گفت: کیفیت پروژه های ساختمانی 
ناظر بر مؤلفه های مهمی چون میلگردهای ورودی به طرح و نحوه بهره برداری از مصالح 

در پروژه بوده که مؤلفه نخست باید توسط سازمان استاندارد کنترل و نظارت شود.
محسن پورگلیان اظهار داشت: در برخی از موارد وضعیت ورود مصالح به طرح های 
ساختمانی تا ۷۰ درصد ضعف در استفاده از مصالح و به ویژه میلگردها را نشان می دهد.

وی با اشاره به وضعیت میلگردهای مصرفی در استان تأکید کرد:برخی از کارخانه های 
تولید میلگرد، در تولید این محصول را با شرایط استاندارد رعایت نکرده اند. 

وی ادامه داد:درج رده های مکانیکی در شیت های مکانیکی، اخذ نمونه گیری با 
حضور نماینده آزمایشگاه فنی و مکانیک خاک استان، رفع عدم آگاهی مهندسان در 
خصوص ضوابط پذیرش میلگرد از طریق برگزاری دوره های آموزشی و انجام آزمایشات و 
تعیین ترکیب شیمیایی اقدام هایی بوده که برای استانداردسازی میلگرد در قم می توان 

از آن استفاده کرد.
*رئیس سازمان نظام مهندسی قم نیز دراین جلسه گفت: تأسیس انجمن های صنعت 

ساخت عملًا به مبحث کیفیت در ساخت وساز در استان آسیب وارد می کند.
امین مقومی اظهار داشت: تأسیس انجمن هایی چون شن و ماسه و دیگر شاخه های 
مربوط به مبحث ساختمان در استانداردسازی و افزایش کیفیت ساخت وساز در قم تأثیر 

منفی برجای گذاشته است.
وی همچنین ادامه داد: با توجه به نوع فعالیت و عدم رضایت از فعالیت آزمایشگاه فنی و 
مکانیک خاک بهترین تصمیم در این زمینه تعلیق موقت آن ها برای بهبود فرایند و فعالیت 

است.
وی با اشاره به اختیارات آزمایشگاه همکار استاندارد در بخش خصوصی تأکید کرد: 
تمام آزمایشگاه هایی که در زمینه میلگرد و بتن بخواهند با سازمان استاندارد همکاری 

کنند باید پروانه فعالیت داشته باشد.

معاون استاندار قم: 
نظارت بر کیفیت میلگرد طرح های عمرانی قم از مبدا تولید انجام شود 
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مردم و فعالان اقتصادی به عملکرد بازار متشکل ارزی اعتماد کرده اند 

بازار ارز، طلا و سرمایه به کدام سو می رود؟ 
افت قیمت طلا و ارز طی روزهای گذشته این پرسش را نزد فعالان اقتصادی و حتی 
بسیاری از مردم عادی به وجود آورده که بازار سرمایه و نیز طلا و ارز چه وضعیتی را دست 

کم در آینده نزدیک تجربه خواهد کرد؟ 
از کسادی کار دلالان و سفته بازان در اقتصاد کشورمان چهار سالی می گذشت و در 
این مدت بازارها پس از تحمل هشت سال نوسان پی درپی روی آرامش را دیدند تا اینکه 
اواخر سال 96 تحرکات اعتراضی از سوی جریان مخالف دولت از شهر مشهد آغاز شد و 
بلافاصله به سایر شهرها سرایت کرد. این تحرکات نقطه آغاز خروج تعادل بازارها به ویژه 

بازار ارز بود. 
پس از آن خروج آمریکا از برجام، افزایش قیمت ارز، هراس مردم از آینده اقتصادی 
کشور و هجوم نقدینگی به بازارهای مختلف برای حفظ ارزش سرمایه ها در مقابل 
کاهش ارزش ریال و آغاز دور جدید تحریم ها همه دست به دست هم دادند و بازارها از 

تعادل خارج شدند و امروز نرخ تورم نقطه به نقطه به 51 درصد رسیده است. 
هر چند در طول سالیان گذشته اقداماتی برای کاهش سهم دلار در اقتصاد کشورمان 
انجام شده اما واقعیت این است که نقش پررنگ دلار در نوسانات قیمتی در بازارهای 
کشورمان قابل انکار نیست. بنابراین با رشد جهشی قیمت دلار حتی کالاهایی که وابسته 

به ارز نیستند هم تحت تاثیر افزایش نرخ این ارز قرار گرفتند. 
هر چند در این مدت دولت راهکارهایی را برای مهار جهش دلار و به دنبال آن طلا و ... 
به اجرا رساند اما هر بار باعث شد برای افرادی رانت ایجاد شود و این کمکی به بازار و آرام 
گرفتن قیمت ها نکرد. این بار نسخه دولت برای پایدارسازی قیمت ها، راه اندازی بازار 
متشکل ارزی است که از روز گذشته -دوشنبه، سی ام اردیبهشت ماه- شاهد اثرگذاری 
این راهکار در بازار بودیم به طوری که قیمت دلار و به دنبال آن طلا به طور محسوسی 

کاهش یافت و در مقابل تابلو بورس و بازار سرمایه سبز شد. 
اما موضوع و مهم تاثیرگذار در نوسانات قیمتی جو روانی ناشی از متغیرهای سیاسی 
و روابط بین الملل است که اقتصاد ایران چسبندگی فوق العاده ای به این موضوع دارد 
و سهم مباحث سیاسی به ویژه سیاست خارجی در آرامش بازارها یا تنش در بازار قابل 

چشم پوشی نیست. 
حال موضوع مهم این است که با توجه به تمام شرایط اقتصادی و سیاسی کشورمان 
آیا ریزش قیمت ارز، طلا و ... استمرار پیدا می کند یا یک مُسکن مقطعی است. پاسخ 
کارشناسان به این سوال این است که شرط پایداری قیمت ها و برقراری ثبات در اقتصاد 
عملکرد صحیح بازار متشکل ارزی و ایجاد آرامش در روابط بین الملل خواهد بود. در این 

شرایط است که نقدینگی به بازار سرمایه و بورس برمی گردد. 
* افت قیمت ارز بورس را نجات می دهد 

»سعید اسلامی بیدگلی« دبیرکل کانون نهادهای سرمایه  گذاری ایران در گفت و گو با 
پژوهشگر ایرنا درباره آینده بازارهای طلا، ارز و بازار سرمایه با توجه به آغاز ریزش قیمت 
ها از روز گذشته گفت: در شرایط حال حاضر تحلیل وضعیت بازارهایی مانند ارز، طلا 
و ...از بُعد اقتصادی بسیار دشوار است چرا که این روزها وزن متغیرهای سیاسی و تاثیر 
آنها بر متغیرهای اقتصادی به حدی زیاد است که تمام تصمیم گیری  ها با این موضوع 

گره خورده است. 
وی با بیان اینکه برخی از نوسانات در بازارهای مالی پشتوانه اقتصادی ندارد و تحت 
تاثیر متغیرهای سیاسی است، ادامه داد: به نظر می رسد که راه اندازی بازار متشکل 
ارزی و تزریق ارز از سوی بانک مرکزی و کاهش تاثیرپذیری سرمایه گذاران از اخبار منفی 

سیاسی باعث شده که قیمت ارز روند نزولی پیدا کند. 
اسلامی افزود:  به دنبال کاهش قیمت ارز، نرخ طلا هم پایین آمد. البته ریزش قیمت 
طلا در بازار متاثر از کاهش نرخ آن در بازارهای جهانی هم بوده است. البته نکته قابل 

توجه دیگر در کاهش قیمت طلا بحث کاهش تقاضا در بازار است. 
وی با بیان اینکه به نظر می رسد به دلیل افزایش چشمگیر قیمت ارز از سال گذشته تا 
به امروز، سفته بازان انتظار برگشت قیمت ها را داشتند، اظهار داشت: معتقدم مجموعه 
این عوامل باعث شده این روند نزولی قیمت ها آغاز شود اما تداوم این جریان به مباحث 
و اخبار سیاسی بستگی دارد. البته شکل گیری بازار متشکل ارزی و تحقق اهداف دولت 

از اجرای سیاست هم می تواند در کنترل بازار ارز موثر عمل کند. 
دبیرکل کانون نهادهای سرمایه  گذاری ایران تاکید کرد:  اگر در عرصه بین المللی 
کشورمان و مباحث سیاسی ریسک جدیدی ایجاد شود و بازار متشکل ارزی در مسیر 

درست کار کند، در کوتاه مدت می توانیم انتظار روند نزولی قیمت ها را داشته باشیم. 
وی درباره آینده بازار سرمایه و اینکه در چه شرایطی نقدینگی به بورس برمی گردد، 
گفت: متاسفانه برای بسیاری از سرمایه داران عادی در یک سال گذشته سرمایه گذاری 
در بازار سکه، طلا و ارز ارجحیت داشته و سرمایه ها کمتر به سمت بازار سرمایه حرکت 
کرده اما بدیهی است که با روند افت قیمت ها در بازار ارز و طلا بخشی منابع به سمت 

بازار سرمایه هدایت خواهد شد. 
*آرامش بازار در گرو پیش بینی پذیر بودن اقتصاد 

مهم ترین عامل پایداری قیمت ها و خروج التهاب از بازارها، پیش بینی پذیر بودن 
اقتصاد است. اعتماد به آینده اقتصاد، نقش ضربه گیر را دارد و می تواند جلوی نوسانات 
قیمتی ناشی از شوک های وارده به بازار را بگیرد. اگر تهدیدهای اقتصادی قابل پیش 
بینی و شناسایی باشند، به طور قطع عامل جو روانی در ایجاد التهابات در بازار حذف می 

شود و به دنبال آن دلالان هم قدرت مانور در بازار را نخواهند داشت. 
پیام کاهش قیمت ارز در بازار این است که مردم و فعالان اقتصادی به عملکرد بازار 
متشکل ارزی اعتماد کرده اند و به طور قطع اگر دولت نتواند در جلب این اعتماد موفق 
عمل کند نه تنها به بازار کمکی نمی کند بلکه باعث رشد دوباره قیمت ها خواهد شد. از 
این رو در این شرایط اقتصادی کشور، مهم ترین ماموریت دولت این است که این اعتماد 
ایجاد شده را چه در بخش بهبود متغیرهای اقتصادی و چه متغیرهای سیاسی حفظ 
کند. به طور قطع تداوم این شرایط باعث استمرار تعدیل قیمت ها در بازارهای مختلف 

می شود..

بازار سروسامان می یابد؟

اصرار دولت بر احیای وزارت بازرگانی
 

بار دیگر بحث تفکیک وزارت خانه ها مطرح شده و دولت بر انجام آن اصرار دارد؛ 
با این پاسخ به منتقدان که ادغام وزارت خانه ها در دولت دهم با پشتوانه مطالعاتی 
و منطقی همراه نبوده و اکنون دولت تفکیک را بر مبنای مطالعات و بررسی دقیق 
و کامل و متناسب با شرایط موجود انجام می دهد و مانعی در کوچک سازی دولت 

نیست.
در دولت دهم چند وزارتخانه با یکدیگر ادغام شد و تاکید بر این بود که بر اساس 
تکلیف قانون برنامه پنجم توسعه مبنی بر اینکه باید تعداد وزارت خانه ها از ۲1 به 
1۷ کاهش پیدا کند انجام شده است، اما در دولت یازدهم بار دیگر بحث تفکیک 
بر جدا سازی وزارتخانه ها به میان آمد که با اصرار مخالفان، در نهایت در مجلس نیز 

رأی نیاورد.
دولت روحانی معتقد بود که باید سه وزارتخانه صنعت و معدن و تجارت )صمت(، راه 
و شهرسازی و همچنین ورزش و جوانان از یکدیگر تفکیک شود. اما در سوی مقابل 
مخالفان معتقد بودند که این جداسازی بر خلاف اصل کوچک سازی دولت بوده و 
می تواند با هزینه های بسیاری همراه باشد. در نهایت پیشنهاد تفکیک وزارتخانه ها 
مسکوت ماند تا اینکه بار دیگر از چندی پیش مسئولان دولتی موضوع تفکیک وزارت 
خانه ها از جمله صنعت و معدن و تجارت را مطرح کردند. آنها بر این اصرار دارند که در 
شرایط موجود این وزارت خانه آنقدر طویل است که نمی تواند تمام جزئیات مسئولیت 

خود را به طور مناسب و کاربردی ایفا کند از این رو لازم است تا تفکیک شود.
در این رابطه اخیراً جمشید انصاری -معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان اداری و 
استخدامی- با طرح موضوع تأسیس مجدد وزارت بازرگانی تاکید کرده که می تواند 

اتفاق مثبتی بوده و مغایرتی با کوچک سازی دولت ندارد.
وی در اظهاراتش با اشاره به اینکه دولت در طرح تفکیک وزارتخانه با در نظر گرفتن 
تمامی ابعاد آن اقدام خواهد کرد گفته که اگر در دولت دهم این ادغام ها شکل گرفته 
با پیشینه مطالعاتی و دلایل کارشناسی مشخص و قابل دفاعی نبوده است. از این 
رو اکنون شرایط ایجاب می کند که به تفکیک وزارت خانه وارد شویم که در این رابطه 
مسائل به طور کامل بررسی شده و ابعاد مختلف آن مد نظر قرار گرفته است و به نوعی 
وی اعلام کرده که دولت با تسلط به جریان تفکیک وزارت خانه ها وارد شده و جای 

نگرانی نیست.
البته انصاری به این انتقاد که تفکیک وزارت خانه ها با هزینه هایی همراه است نیز 
پاسخ داده و گفته که مطمئناً هزینه هایی که این تفکیک ممکن است به همراه داشته 

باشد در مقایسه با فوایدی که برای کشور دارد هزینه ی بالایی به شمار نمی رود.
وی در رابطه با تفکیک وزارت صمت نیز به این موضوع اشاره کرده است که با ادغام 
گذشته، عملًا یک وزارتخانه بزرگ، سنگین و لختی را ایجاد شد که خیلی نمی توانست 
چابکی، پویایی و نوآوری لازم را داشته باشد. سیاست گذاری های تجاری ما وقتی در 
یک وزارتخانه تولیدی تجمیع می شود، بیشتر جهت گیری آن به سمت حمایت از 
تولید خواهد بود و به سوی حمایت از تولید داخلی می رود ولی از آن طرف، به دلیل 
این که محور توجه آن وزارتخانه حمایت از تولید و تولیدکننده است، یک عنصر مهم و 

اساسی در این میان فراموش می شود و آن عنصر مصرف کننده است.
انصاری همچنین گفته که حوزه کاری وزارت بازرگانی بسیار وسیع تر از تنظیم 
بازار و کنترل قیمت ها است، در واقع، اعمال سیاست های تجاری واحد برای کلیه 
بخش های اقتصادی کشور، تنظیم موازنه تجاری کشور و آنچه در حوزه توسعه تجارت 

قرار دارد، در حوزه وظایف وزارت بازرگانی سابق است.
در هر صورت اصرار دولت بر تفکیک وزارت خانه ها ادامه داشته و به نظر می رسد 
در آینده ای نزدیک بار دیگر لایحه تفکیک وزارت صمت به مجلس ارائه شده و اولین 
تفکیک وزارتخانه ای در سال جدید ثبت شود؛ اقدامی که با تاکید بر انجام تمامی 

مراحل کارشناسی و سنجیدن ابعاد مختلف آن قرار است انجام شود.

اقتصاد    ی

برخی کارشناسان مسکن پیشنهاد می دهند که برای بهبود 
قدرت خرید مسکن مردم، می توان تاخیری در دریافت هزینه 
زمین داشت، به این شکل که مردم هزینه ساخت را به سازندگان 
پرداخت کنند و زمانی که وارد مسکن خود شدند، هزینه زمین را 

به صورت اقساط پرداخت کنند.
افزایش بیش از حد انتظار نرخ مسکن در کنار کاهش محسوس 
معاملات ملک در تهران، در حال حاضر پرسش های بسیاری 
درباره آینده بازار مسکن و همچنین چشم انداز خانه دار شدن 
مردم  ذهن  در  پایین  و  متوسط  درآمدهای  دارای  خانوارهای 

به وجود آورده است.
معاملات  وضعیت  از  مرکزی  بانک  گزارش  آخرین  براساس 
مسکن در فروردین 9۸، متوسط قیمت خرید و فروش هر مترمربع 
زیربنای واحد مسکونی معامله شده از طریق بنگاه های معاملات 
ملکی شهر تهران 11.۲ میلیون تومان بود که نسبت به اسفند 9۷ 
حدود ۲.1 درصد و نسبت به فروردین 9۷ حدود 1۰۳.9 درصد 
افزایش نشان می دهد. این در شرایطی است که تعداد معاملات 
آپارتمان های مسکونی شهر تهران به ۳.۴ هزار واحد مسکونی 
رسیده که نسبت به اسفند 9۷، ۷۳.۳ درصد و فروردین 9۷ حدود 

۳۲.۲ درصد کاهش یافته است.
گذشته،  یک سال  دوره  در  مسکن  قیمت  افزایش  حد  این 
بسیاری از معادلات و محاسبات برای تقویت قدرت مالی طرف 
تقاضا و نیز پس انداز و دریافت وام برای خرید خانه را به هم زده 
است. شرایط به گونه ای شده که مدت زمان انتظار برای خرید 
خانه به ۳۳ سال رسیده است. طبق برآوردهای فردین یزدانی، 
واحد  یک  قیمت  متوسط  نسبت  مسکن،  اقتصاد  کارشناس 
مسکونی به درآمد خانوار، شاخصی است که به آن توان پذیری 
مسکن می گویند. قبل از افزایش قیمت مسکن در سال گذشته 
مدت زمان انتظار برای خرید خانه 11 سال بوده اما با شرایط امروز 

قطعا به بالای 1۳ سال رسیده است.
به گفته وی، این اعداد در شرایطی است که مردم از حقوق و 
دستمزد خود هیچ مصرفی نداشته باشند، اما اگر خانوار یک سوم 
از درآمد خود – درآمد متوسط جامعه- را مصرف کنند و مابقی را 
برای خرید مسکن پس انداز کنند، مدت زمان انتظار برای خرید 

مسکن به ۳۳ سال می رسد.
سقوط قدرت خرید وام مسکن

در این میان، تحلیل ها بیانگر آن است که قدرت خرید وام اوراق 
مسکن به سطح سال 9۲ سقوط کرده است. آنچه اکنون به عنوان 
تسهیلات انفرادی خرید مسکن از محل اوراق توسط بانک عامل 
بخش مسکن به متقاضیان پرداخت می شود، تنها تکافوی خرید 
حداکثر 5 مترمربع آپارتمان را می کند که این میزان یک دهم 
حداقل مساحت مسکن کوچک متراژ مناسب زوج های کم درآمد 
است. از این رو فعالان بازار مسکن از این وام در حال حاضر با 
تعبیر وام خرید متری یاد می کنند و آن را به عنوان تسهیلات خرید 

مسکن به رسمیت نمی شناسند.
آن طور که از روند کنونی بازار مسکن می توان دریافت، در حال 
حاضر مالکان به دنبال این هستند که قیمت مسکن را به میزان 
افزایش قیمت دلار بالا ببرند، اما بخش تقاضا چنین توانی را برای 

پرداخت ندارد؛ چراکه درآمد یا ثروت خانوارها به اندازه تفاوت 
قیمت دلار بالا نرفته است. بر این اساس است که زمانی که به 
قیمت ها در گزارش بانک مرکزی در برخی مناطق مانند منطقه 
۲۲ نگاه می کنیم، می بینیم که قیمت مسکن در این منطقه به 
طور متوسط 1۰ میلیون تومان در هر مترمربع مسکونی بالا رفته 
است. یعنی قیمت یک واحد 6۰ متری، برابر 6۰۰ میلیون تومان 
تومان می شود. این در شرایطی است که زمانی که از مالکان 
پرسیده می شود دلیل این همه افزایش قیمت مسکن چیست، 
اشاره  تومان  با قیمتی هر مترمربع 5۰ میلیون  به واحدهایی 

می کنند.
قیمت مسکن حبابی است؟ 

حسام عقبایی، نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک کشور در 
این خصوص می گوید: من اعتقاد دارم که قیمت مسکن حبابی 
نیست؛ اگرچه قیمت مسکن بیش از 1۰۰ درصد افزایش پیدا 

کرده است.
وی می افزاید: برخی از سایت ها و فضاهای مجازی بعد از عید 
قیمت ها را به صورت نامتعارف بالا بردند و قیمت مسکن را حبابی 
کردند. برای مثال، قیمت آپارتمان 1۰ میلیون تومان بود که 15 
میلیون تومان قیمت می گذاشتند و هیچ خریداری هم برای آن 

وجود نداشت.
عقبایی تصریح می کند: سایت ها و فضاهای مجازی چنین 
قیمت  عملا  ولی  آوردند،  به وجود  مسکن  بازار  در  را  شرایطی 
مسکن رشد بالایی داشته است و رشد آن هم به عوامل متعددی 
همچون نبود توازن بین عرضه و تقاضا و کاهش تولید برمی گردد.

وی متذکر می شود: من فکر می کنم که قیمت حقیقی مسکن 
دچار حباب نیست و باید مراقب باشیم که قیمت ها بیش از این 

افزایش پیدا نکند.
نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک یادآور می شود: در سال 
9۷ با رکود در بازار مسکن مواجه بودیم؛ البته خرید و فروش به 
صفر نرسیده، اما به دلیل کاهش قدرت خرید مردم، ۷۰ درصد 
این  به  باید  دولت  است.  کرده  پیدا  کاهش  مسکن  معاملات 

موضوع توجه کند.
افت شدید قدرت خرید مسکن قابل جبران است؟ 

خرید  قدرت  بهبود  راهکارهای  به  اشاره  با  ادامه  در  عقبایی 
مسکن مردم، می گوید: خیلی خوب می شود این وضعیت را 
راهکارهای  من  ندارد.  وجود  عزمی  متاسفانه  اما  کرد،  جبران 
قدرت خرید  با  قیمت مسکن  این که  و  قیمت مسکن  کنترل 

مسکن متناسب شود را به شما می گویم.
وی می افزاید: اگر از من به عنوان دولت سوال کنند که برای 
کنترل قیمت مسکن و بالا بردن قدرت خرید مردم چه باید کرد، 
می گویم 6۰ تا 9۰ درصد قیمت مسکن زمین است. ما در کشور 
به اندازه کافی زمین داریم و وزارت راه و شهرسازی زمین های 
مختلفی را در تمام شهرهای بزرگ و کوچک شناسایی کرده است.
اتحادیه مشاوران املاک کشور عنوان می کند:  نایب رییس 
دولت باید ستاد مدیریت زمین تشکیل دهد که زمین را در اختیار 
انبوه سازان و تولیدکنندگان مسکن قرار دهد. همچنین مصالح 
ساختمانی در کشور صادر می شود. حدود ۳۰ درصد از قیمت 
مسکن مربوط به مصالح ساختمانی و نیروی انسانی است. پس 

ما زمین و مصالح ساختمانی داریم و مثل فیلیپین لازم نیست که 
دریا را خشک کنیم تا خانه بسازیم.

عقبایی متذکر می شود: ما باید بانک توسعه ای ایجاد کنیم و 
جلوی بنگاه داری بانک ها را بگیریم. پولی که بانک ها برج سازی 
و مال سازی می کنند را باید بگیریم. آن زمان می توان به افزایش 
تولید، قیمت ها کاهش  افزایش  با  و  تولید مسکن کمک کرد 

می یابد و قدرت خرید بالا می رود. 
وی یادآور می شود: وقتی که به زمین دست زده نمی شود و 
انبوه سازی،  قانون،  برخلاف  که  می شود  داده  اجازه  بانک  به 
برج سازی و مال سازی کند، چه توقعی وجود دارد که بین عرضه و 

تقاضا توازن ایجاد شود.
قیمت زمین قسطی شود

مهدی غلامی، کارشناس اقتصاد مسکن نیز در گفت وگویی 
برای بهبود قدرت خرید  به ذهن  اولین راه حلی که  می گوید: 

مسکن می رسد، این است که وام خرید را افزایش دهند.
وی می افزاید: البته افزایش وام خرید تبعات خود را دارد. زمانی 
که عرضه و تقاضای مسکن به میزان کافی نرسیده، اگر وام خرید 
مسکن را افزایش دهیم، قیمت ها دوباره بالا می رود و با قیمت 

قدرت خرید کاهش می یابد.
این کارشناس مسکن تصریح می کند: دولت در حال حاضر 
افزایش عرضه و تولید مسکن را در دستور کار خود قرار داده، ولی 
به گونه ای مسکن ساخته می شود که قدرت خرید مردم را بالا 

نمی برد، چون با قیمت بازار و روز به مردم عرضه می شود.
غلامی عنوان می کند: دولت اگر از مدل هایی استفاده کند 
و تاخیری در دریافت هزینه زمین داشته باشد، مردم به راحتی 
می توانند صاحب خانه شوند. به این شکل که مردم هزینه ساخت 
را به سازندگان پرداخت کنند و زمانی که وارد مسکن خود شدند، 
هزینه زمین را به صورت اقساط پرداخت کنند. به این ترتیب، 
خانواده ای که مستاجر است، اقساطی که می پردازد، شبیه کرایه 

خانه ای می شود که الان پرداخت می کند. 
می تواند  دولت  که  است  راه حلی  این  می شود:  متذکر  وی 
اجرایی کند و به راحتی خانوارهایی که در دهک های متوسط قرار 
دارند، می توانند صاحب خانه شوند. در مسکن مهر هزینه زمین 
صفر شده بود، اما ما می گوییم هزینه ساخت را مردم بپردازند، اما 

هزینه زمین به صورت اقساط پرداخت شود.
این کارشناس اقتصاد مسکن می گوید: اگر ما افزایش قیمت 
افزایش قیمت زمین  با  اگر  را نگاه کنیم، به خصوص  مسکن 
مقایسه کنیم، متوجه می شویم که بخشی از افزایش قیمت ها 
خیلی شدید است. دلیل آن هم این است که عرضه و تقاضا به 
شکل خوبی قرار ندارند و کسانی که واحد مسکونی دارند، به هر 

قیمتی که بخواهند، می فروشند.
غلامی تصریح می کند: موضوع دیگر این است که در حال 
نفر  یک  اگر  یعنی  ندارد.  وجود  تنظیمی  مالیات های  حاضر 
صورت  برخوردی  هیچ  ببرد،  بالا  خیلی  بخواهد  را  قیمت ها 
نمی گیرد، اما در دنیا مالیات بر عایدی سرمایه دریافت می شود و 

افزایش شدید قیمت ها با این مالیات کنترل می شود.

قیمت مسکن حباب دارد؟

رونمایی از مدل جدید تقویت قدرت خرید مسکن

گزارش از نرگس معززی

 اموال و املاک مازاد بانکی از جمله مواردی است که می تواند 
در بسیاری از فاکتور های اقتصادی مانند تورم و افزایش ارائه 

تسهیلات تاثیر گذار باشد.
دارایی های مازاد بانک ها از جمله معضلاتی است که منجر 
می شود سیستم و نظام بانکی در تخصیص منابع به متقاضیان 
تسهیلات بانکی به کندی  عمل کند، همین موضوع جامعه 
کارآفرین و تولید کننده کشور را نسبت به همکاری بانک ها در 

پیشبرد اهدافشان دلسرد کرده است.
بررسی ها نشان می دهد که ۲1 بانک کشور در سهام ۳۲5 
صرافی،  سیمان،  صنعت  مسکن،  هستند؛  شریک  شرکت 
لیزینگ، فولاد و بیمه از بخش های جذاب برای سرمایه گذاری 

بانک ها محسوب می شوند.
در حالیکه در سطح جهان به ازای هر 1۰۰ هزار نفر 1۲ شعبه 
بانکی وجود دارد اما  این میزان در ایران ۳۳ شعبه است که این 
رقم تقریبا ۲ برابر بودن شعب بانکی) به نحوی اموال مازاد بانکی 
محسوب می شوند( کشور را نسبت به نرم جهانی نشان می 

دهد.
به  کشور  اقتصاد  در  بانکی  شده  منجمد  مازاد  اموال  تاثیر 
قدری جدی و مخرب است که  واکنش  وزیر اقتصاد در جلسات 
مختلف با مدیران عامل بانک ها را به دفعات در پی داشته است 
تا جایی که این مقام مسئول مستقیما خطاب به مدیران بانکی 
از  از بسیاری  با واگذاری اموال مازاد بانک ها،   " گفته است: 

دغدغه های حاشیه ساز، رها می شویم".
در  اقتصاد،  وزارت  در  فعالیتش  آغاز  در  همچنین  دژپسند 
دستوری فوری  معاون بانک، بیمه و شرکت های دولتی وزارت 
اقتصاد را مکلف به پیگیری پروژه واگذاری اموال مازاد بانک ها 
کرد تا  شرکت ها، املاک و بنگاه های اقتصادی نظام بانکی 

کشور هر چه سریع تر به بخش تولید و خصوصی بپیوندد.
حال باید دید که این دارایی های مازاد بانکی از چه طریقی 
به وجود آمده  و به چه نحوی قسمت اعظمی از سرمایه ملی را 
منجمد کرده است، قوانین مصوب برای مقابله با این پدیده تا 
چه حد بانک ها را در تنگنا قرار می دهد تا به سمت سبک سازی 
اموال خود حرکت کنند. برای روشن شدن این موضوع به سراع 
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی رفتیم تا از 

چند و چون این موضوع مطلع شویم.
شیوه غلط تهاتر بدهی دولت به بانک ها عامل ایجاد اموال مازاد
محمدرضا پور ابراهیمی، رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی ، با اشاره به ورود جدی مجلس به بحث واگذاری 
اموال مازاد و بنگاه های اقتصادی در دست بانک ها به بخش 
خصوصی، اظهار کرد: در دوران مدیریت گذشته رئیس کل 
بانک مرکزی مقرر شده بود که بنگاه ها و اموال مازاد بانکی باید تا 
پایان سال 96  واگذار شود، اما این امر تاکنون هم محقق نشده و 

نارضایتی رهبر انقلاب را هم برانگیخته است.
و  مازاد  اموال  واگذاری  الزام  در  قانونی  تکالیف  افزود:  وی 
بنگاه های اقتصادی تحت سلطه بانک ها، کاملا مشخص است، 
در این قوانین آمده است که بانک هایی که همچنان به بنگاه 
داری و افزایش دارایی های خود اصرار می ورزند باید بیش از ۲۸ 
درصد مالیات بر دارایی های خود را بپردازند؛ که این امر قطعا در 

نظام بانکی تاثیر منفی خواهد گذاشت.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
اینکه برخی از بانک ها اقدام به واگذاری اموال خود کرده اند، 

بیان کرد: اگر سازمان بورس و اوراق بهادار و فرابورس ایران تایید 
کنند که بانکی مراحل واگذاری اموال خود را طی کرده و پای 
میز مزایده در بورس نشسته است از این مالیات سنگین معاف 
می شود. زیرا برخی اطلاعاتی که به دست ما رسیده است نشان 
اما  اند،  را عرضه کرده  اموال خود  بانک ها  از  می دهد بعضی 

تقاضایی برای خریدن این اموال وجود نداشته است.
وی افزود: شرایط اقتصادی و دلایل بروز تورم، می تواند عاملی 

برای کاهش تقاضا از جانب مشتریان کلان و بورسی باشد.
پور ابراهیمی به تحمیل برخی از اموال به بانک ها اشاره کرده و 
گفت: متاسفانه یکی از شیوه های غلط تهاتر بدهی های دولت به 
بانک ها، تحمیل برخی از بنگاه ها و املاک به بانک هاست. این 
نوع دارایی ها کاملا به صورت غیر ارادی در اختیار بانک ها قرار 

گرفته است و آن ها به اجبار مدیریت آن ها را به عهده گرفته اند.
تفکیک  ادامه توضیح داد:  راور در  و  نماینده استان کرمان 
نوع دارایی های بانکی بسیار مهم است، دارایی های تحمیلی 
اموال است. مجلس  این  ارادی ۲ بخش عمده  و دارایی های 
و دولت بیش تر به واگذاری دارایی هایی که بانک ها خودشان 

موسس و یا خریدار ارادی آن ها بوده اند تاکید دارند.
وی در پایان بیان کرد: در مجموع تنها دلیل عدم موفقیت 
در واگذاری دارایی های مازاد بانک ها و بنگاه های اقتصادی، 
چسبندگی بانک ها به کسب سود و منفعت از این اموال است 
چرا که قوانین حاکم کاملا خوب و دقیق وضع شده است. با ورود 
جدی مجلس شورای اسلامی به این موضوع، امسال قطعا سال 
تعیین تکلیف اموال مازاد و بنگاه های اقتصادی بانک ها خواهد 
بود. پاسخ سازمان بورس به اقدام بانک ها برای واگذاری اموال 
مازاد/ فلاح: سال 9۸ بطور جدی پیگیر واگذاری اموال مازاد 

بانکی هستیم
 یاسر فلاح، مدیر عامل شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس 
اوراق بهادار  از آغاز فرایند فروش اموال مازاد بانک ها خبر داد و 
گفت: خوشبختانه  استقبال خوبی برای فروش اموال مازاد بانک 

ها از طریق بورس  صورت گرفته است.
وی افزود: البته تمام فرایند این واگذاری ها از طریق بانک 
مرکزی ابلاغ شده است و بورس اوراق بهادار به عنوان مجری این 
طرح را اجرا خواهد کرد. به نظر می رسد بورس جایگاه مناسبی 
برای فروش این دارایی هاست و سازوکار این واگذاری ها از طریق 

بانک ها و سازمان خصوصی سازی تعیین شده است.
فلاح با اشاره تجربه های موفق بورس در واگذاری موفق پروژه 
های بزرگ گفت: بورس اوراق بهادار زیرساخت های لازم را فراهم 

کرده است و آماده واگذاری به جا و قانونی با دقت را داراست.
وی ادامه داد: در واگذاری اموال باید قیمت گذاری به گونه ای 
باشد که شک و شبهه ای به وجود نیاید، اگرچه دقت بالا کمی 
زمانبر است اما  این معنا نیست که بانک ها از اجرای این قانون 
سر باز می زنند بلکه در تلاش برای فروش به موقع و درست اموال 

خود هستند.
 مدیر عامل شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس اوراق بهادار 
مازاد  اموال  واگذاری  برای  جدی  راه  سال 9۸  در  کرد:  تاکید 
بانک ها برای برون رفت از بنگاه داری در پیش روی ماست، زیرا 
بانک ها هیچ علاقه ای به مدیریت سیستم های بنگاهی ندارند 
و در برخی برهه های حساس این ماموریت به آن ها محول شده 

است.
جیره بندی اعتبار، بانک ها را به سمت افزایش دارایی 

سوق داده است
میثم خسروی کارشناس اقتصاد پولی ضمن تاکید بر تفاوت 
بنگاه داری و خرید دارایی ثابت )املاک و زمین(، به تعاریف 
مختلف بنگاهداری اشاره کرد و گفت: بنگاهداری را سرمایه 
گذاری مستقیم و مشارکت حقوقی بانک ها می توان تعریف کرد. 
وی ضمن ناچیز خواندن سهم مشارکت حقوقی و سرمایه 
گذاری مستقیم از ترازنامه بانک ها، ابراز کرد: به نظر می رسد آن 
چه مقوله بنگاه داری را حائز اهمیت می کند، اعطای تسهیلات 

به بنگاه های زیر مجموعه و شرکت های وابسته است. 
خسروی با بیان اینکه خرید املاک و زمین توسط بانک ها 
نوعی منجمد کردن دارایی ها و سرمایه های اقتصاد ملی است، 
ابراز کرد: بنابراین بنگاه داری بانک ها به معنای دقیق کلمه  به 
مشارکت در سهام و بدهی های )ناشی از اعطای تسهیلات( یک 
شخص حقوقی گفته می شود در این صورت  با در نظر گرفتن 
۲ مقوله مالکیت در سهام بنگاه های اقتصادی و میزان تسهیلات 
اختصاص یافته به آن ها قطعا رقم قابل ملاحظه ای از دارایی 

بانک ها را شامل خواهد شد.
این کارشناس مسائل اقتصاد پولی تبیین کرد: به چند موضوع 
در بنگاه داری بانک ها نباید بی توجهی کرد. از جمله اینکه سهام 

برخی از شرکت ها به صورت قهری و در ازای تسهیلات اعطایی 
به آن شرکت یا بدهی دولت به بانک، واگذار شده است بطوریکه 
دولت به جای تسویه بدهی با بانک ها یک بنگاه اقتصادی نظیر 
نیروگاه ها را به آن ها واگذار کرده و عملا بانک ها هیچ نقشی در 

مالکیت آن ها نداشته اند.
خسروی  به علل ایجاد بنگاه داری پرداخت و افزود: عمده ترین 
دلیل بنگاه داری بانک ها در کشور، مواجهه با پدیده جیره بندی 
در بازار پول است که اقتصاد کشور ما به ویژه در سال های اخیر 
از آن رنج می برد. در چنین شرایطی دسترسی به اعتبار بسیار 
دشوار است و اکثر بنگاه های اقتصادی و خانوار ها از دسترسی 

به تسهیلات بانکی محروم هستند.
اعتبار،  بندی  جیره  تشدید  شرایط  در  اساساً  افزود:  وی 
کارآفرین ها و اشخاص حقوقی برای دسترسی بهتر به تسهیلات 
به فکر تاسیس بانک می افتند و بانک ها نیز برای تقویت دارایی 
های این اعتبار را صرف کارهای عمرانی خود می کنند. تا به 
راحتی به اعتبار دست پیدا کنند. پس از تاسیس بانک، شروع به 
اعطای تسهیلات به شرکت های خود می کنند. با این توضیح، 
بنگاه داری بانک ها معلول تشدید شرایط جیره بندی اعتبار 
است که به واسطه وجود اطلاعات نامتقارن و هم چنین ناتوانی 
بانک ها در پرداخت تسهیلات به عموم جامعه است. در این بین 
نظارت ضعیف بانک مرکزی را نیز نباید نادیده گرفت، تخلفات 
گسترده ای از مقررات ناظر به تسهیلات و تعهدات کلان و مرتبط 
نشان می دهد بانک مرکزی اقتدار نظارتی لازم را ندارد و تنها به 

مرکز صدور مقرره و بخش نامه تبدیل شده است.
تاکید کرد: واقف هستیم که عده ای موافق  این کارشناس 
بنگاه داری بانک ها هستند، اما به دلیل اینکه بنگاه داری با 
ماهیت بانک و هدف از تعریف نهاد بانک در تعارض است و هم 
چنین ریسک اعتباری بانک را به واسطه تعارض منافع در وصول 
مطالبات افزایش می دهد. از طرفی بانک به عنوان یک نهاد 
مستقل باید طرح های کارآفرینان مختلف را ارزیابی و بهترین را 
برای تامین مالی انتخاب کند نه اینکه هر طرحی که شرکت زیر 

مجموعه اش  عرضه کرد مورد تامین مالی قرار دهد.
این کارشناس بانکی گفت: برای حل ریشه ای بنگاه داری و 
کاهش اموال مازاد بانکی باید جیره بندی اعتبار را از بین ببریم 
که مهمترین لازمه  آن جدی گرفتن اصلاح نظام بانکی و ترمیم 
بانک های ناسالم است. به کار بستن اعتبار سنجی و رتبه بندی 
در فرآیند اعطای تسهیلات از جمله مواردی است که  دستیابی 
به اعتبار بدون جیره بندی را محقق می کند. تقویت اقتدار بانک 
مرکزی در امر نظارت نیز می تواند بانک ها را از تخلفات ناشی از 

این مقررات باز دارد.
تاثیر اموال مازاد بانکی بر تورم، اشتغال و فاصله طبقاتی

با توجه به اینکه بانک ها بوسیله اموال در اختیار خود، سهم 
کمی در فعالیت اقتصادی ایران دارند  ضروریست  با واگذاری 
این ظرفیت عظیم، موجب رونق تولید و افزایش سطح بهره وری 
در سیستم اقتصادی کشور شوند. به طور مثال اگر یک زمین در 
اختیار بانک، به مهندسان برای ساخت واحد های مسکونی و 
تجاری  واگذار شود قطعا بخش مسکن شرایط بهتری را تجربه 
به صورت  تولیدی که  اگر یک کارگاه  خواهد کرد. همچنین 
مزایده در اختیار بانک قرار گرفته است  به بخش خصوصی 
محول شود می تواند علاوه بر افزایش توان تولید کشور، میزان 
اشتغال را نیز متحول کند.  باید توجه داشت که واگذاری حجم 
بالای اموال منجمد بانکی نقش بسزایی در کاهش بیکاری، تورم 

و فاصله طبقاتی  جامعه خواهد داشت.

سایه سنگین اموال مازاد بانک ها بر سر اقتصاد کشور

چگونه دست بانک ها برای ارائه تسهیلات باز می شود؟ 

مدیر نظارت بر توزیع کالاهای کشاورزی وزارت جهاد کشاورزی اظهار کرد که هیچ مشکلی در زمینه تأمین محصولات اساسی مورد نیاز مردم 
وجود ندارد، اما وزارت جهادکشاورزی در کالاهای اساسی تنها مباشر وزارت صنعت، معدن و تجارت برای توزیع است.

محمد قدیری ابیانه در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: در زمینه نهاده ها متولی وزارت جهاد کشاورزی است اما در وزارت صنعت، معدن و تجارت 
متولی کالاهایی مانند شکر، برنج، روغن، گوشت، مرغ، تخم مرغ، حبوبات و… بوده که منشأ آن مصرف کننده نهایی است و گزارش کار آن با 

سازمان حمایت مصرف کنندگان و مصرف کنندگان است.
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا این مسئله خلاف قانون تمرکز وظایف بازرگانی بخش کشاورزی نیست؟ گفت: تأمین این کالاها با 
وزارت جهاد کشاورزی است و آن ها را برای توزیع در اختیار وزارت صنعت، معدن و تجارت قرار می دهد، به عنوان مثال شرکت بازرگانی دولتی 
برنج، روغن و شکر را به دستور وزارت صنعت، معدن و تجارت توزیع می کنند. و در واقع مباشر این وزارتخانه برای توزیع این کالاهای اساسی 
هستیم.مدیر نظارت بر توزیع کالاهای کشاورزی وزارت جهاد کشاورزی همچنین درباره وضعیت موجودی شکر در شرایط کنونی گفت: در 
تأمین شکر و دیگر کالاهای اساسی مانند برنج، شکر و روغن هیچ کمبودی نداریم و ذخایر کشور به اندازه کافی و نیاز کشور موجود است.قدیری 
ابیانه با بیان اینکه در آخرین مصوبات دولت نرخ ارز برای واردات حبوبات، کره و… نیز نرخ ارز نیمایی تغییر پیدا کرده است، اعلام کرد: برای شکر 
نه تنها موجودی و واردات در وضعیت بسیار مناسبی قرار دارد بلکه در سال گذشته نیز میزان تولید داخلی این محصول استراتژیک به یک میلیون 
و 9۰۰ هزار تن رسید و تا کنون نیز ۷۰۰ هزار تن نیز واردات داشته ایم و همه نیاز کشور دو میلیون و ۲۰۰ تا دو میلیون 5۰۰ هزار تن در سال است.

معاون امور گمرکی و فنی گمرک گفت : بندر امام با ۲ میلیون و 6۰۰ هزار تن کالا در رتبه نخست قرار دارد
مهرداد جمال ارونقی با اشاره به وضعیت مناطق ویژه و بنادر در رابطه با موجودی کالا های اساسی، اظهار داشت: طبق 
آخرین آمار بالغ بر سه میلیون و 65۰ هزار تن کالای اساسی در این مناطق وجود دارد که بندر امام خمینی با ۲ میلیون و 

6۰۰ هزار تن رتبه نخست و پس از آن بندر امیرآباد، شهید رجایی و بندر انزلی قرار دارند.
وی با بیان اینکه بالغ بر 1۸ هزار تن گوشت منجمد نیز در این مناطق موجود است، تصریح کرد: بیش از ۷۰۰ کانتینر 

گوشت منجمد در منطقه ویژه شهید رجایی بندر عباس وجود دارد.
جمال ارونقی در تشریح نحوه ترخیص محموله های گوشت از گمرکات گفت: اگر این محموله ها از گمرک رجایی اظهار 
شوند همه محموله ها در مسیر سبز تعریف شده و با حداقل زمان )حدود دو ساعت( خواهد بود کالا به شرط داشتن 
مجوز های لازم ترخیص خواهد شد. این نکته قابل ذکر است تا زمانی که کالایی به گمرک اظهار نشده باشد، مسئولیتی 

متوجه این سازمان نیست.
وی ادامه داد: برای ترخیص قطعی محموله های گوشت از گمرک شهید رجایی تشریفات سرویس ارزیابی حذف شده پس 
از دریافت حقوق ورودی اگر تمکن مالی برای پرداخت وجود داشته باشد، پروانه صادر و با اخذ مجوز دامپزشکی ترخیص 

آن قطعی خواهد شد.

مدیر نظارت بر توزیع کالاهای اساسی کشاورزی اعلام کرد

هیچ مشکلی در تأمین کالاهای اساسی نیست
معاون امور گمرکی و فنی گمرک  خبرداد

وجود بیش از ۳ میلیون تن کالا های اساسی در بنادر 
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محمد نصرتی:

 برای قضاوت ویلموتس باید صبر کرد 
بازیکن پیشین تیم ملی فوتبال ایران با اشاره به انتخاب »مارک ویلموتس« به عنوان 
گزینه نهایی هدایت تیم ملی فوتبال گفت: تنها از روی کارنامه گذشته این سرمربی نمی 

شود او را قضاوت کرد. 
»محمد نصرتی« با اشاره به مذاکرات با مارک ویلموتس برای هدایت تیم ملی فوتبال 
اظهار داشت: ویلموتس ابتدا باید برنامه هایش را بگوید و از پیش نمی توانیم این مربی را 

قضاوت کنیم. همه ما شناخت محدودی از وی داریم.
وی افزود: پیش از این، اسامی بزرگانی مانند یورگن کلینزمن مربی آلمانی برای هدایت 
تیم ملی مطرح شده بود که در آن زمان معتقد بودم می شود با حضور افرادی مانند 

مهدی مهدوی کیا و وحید هاشمیان در کنار وی، تیم ملی را در اوج دید.
پیشکسوت فوتبال ایران ادامه داد: پس از آن نام برانکو ایوانکوویچ سرمربی کنونی 
پرسپولیس مطرح شد که در مورد او هم معتقد بودم این مربی از تجربه بالایی برای 
هدایت تیم ملی برخوردار است و با شناختی که از فوتبال ایران دارد، می تواند به ما 

کمک کند. 
نصرتی در خصوص اینکه ویلموتس کارنامه ضعیفی در مربی گری دارد، تصریح کرد: 
این مربی در سه سال اخیر تنها پنج بار روی نیمکت تیم ملی ساحل عاج نشسته و پس 
از آن قطع همکاری کرده است. این یک نکته بسیار منفی در کارنامه ویلموتس محسوب 

می شود اما نمی شود یک فرد را تنها از روی کارنامه اش قضاوت کرد.
وی اضافه کرد: نقطه مثبت ویلموتس حضور او در چند جام جهانی به عنوان بازیکن 
و مربی است. او کاپیتان تیم ملی بلژیک بوده و در بالاترین سطح هم بازی و هم مربی 

گری کرده است. 
بازیکن پیشین تیم ملی فوتبال ایران ابراز امیدواری کرد که تجربه این مربی به درد 

فوتبال ما بخورد و مفید باشد.
فدراسیون فوتبال پس از ناکامی تیم ملی در جام ملت های آسیا با کارلوس کی روش 

قطع همکاری کرد و از زمستان سال گذشته تاکنون تیم ملی بدون سرمربی است. 

مدیرعامل باشگاه پرسپولیس: 

هنوز برای نقل و انتقالات تصمیمی
 گرفته نشده است 

مدیرعامل باشگاه پرسپولیس گفت: با 
صراحت اعلام می  کنم هنوز برای نقل 
و  ایم  نکرده   گیری  تصمیم   انتقالات  و 

فهرست ورود و خروج نداریم. 
»ایرج عرب« با ابراز نگرانی نسبت به 
بعضی شایعه  سازی  ها در آستانه بازی 
نهایی جام حذفی اظهار داشت:  نیمه 
برای ما قابل پیش بینی بود که در این 
با توجه به قهرمانی که در لیگ  مقطع 
برتر داشتیم، برای به حاشیه بردن تیم و بر 
هم زدن تمرکز مجموعه با چنین حاشیه  

سازی  هایی روبرو شویم. وی ادامه داد: . وقتی دو بازی دیگر باقی مانده است طبعا نمی 
 توانیم به نقل و انتقالات ورود کنیم. بعضی می  خواهند با این قبیل کارها، پرسپولیس را 

از قهرمانی حذفی دور کنند تا دبل قهرمانی رقم نخورد. 
مدیر عامل باشگاه پرسپولیس یادآورشد: وقتی این شایعات رواج پیدا می  کند به نظر ما 

یک هدفش این است که ذهن بازیکن و هوادار ما را بر هم بریزد.
به گزارش روز پنجشنبه باشگاه پرسپولیس، عرب خاطر نشان کرد: از هواداران هم 
تقاضا داریم برای موفقیت تیم به این قبیل اخبار توجه نکنند. با بها دادن به این شایعات، 
به رواج آنها کمک می  شود و تیم را از آرامش و تمرکز دور می  کند. هواداران اخبار موثق 

درباره نقل و انتقالات را هم از سایت رسمی باشگاه دنبال کنند.
مدیرعامل پرسپولیس اضافه کرد: در این آشفته بازار شایعات، بعضی می  خواهند آب 
را گل آلود کنند تا از آن ماهی بگیرند. اول شایعه می  کنند فهرست وجود دارد بعد برای 
بازیکنان خودشان با نام پرسپولیس بازار گرمی می  کنند. از طرفی هم به پرسپولیس 
لطمه می  زنند.  عرب خاطرنشان کرد: گاهی هم افرادی به دروغ خودشان را از طرف 
پرسپولیس معرفی می  کنند یا به بازیکنان دیگر تیم  ها می  گویند که پرسپولیس آن  ها را 
می  خواهد و آن بازیکن هم باور می  کند. گاهی هم ممکن است با یک بازیکن ما مشکل 
داشته باشند و مرتب در پست او از بازیکنانی نام می  برند که پرسپولیس می  خواهد آنها را 
جذب کند در حالی که ما منتظریم این دو بازی هم تمام شود و بعد تازه با برانکو بنشینیم 

و به یک جمع بندی برسیم.

پیروز قربانی  مطرح کزد

مجیدی؛بهترین گزینه سرمربیگری استقلال 
 پیشکسوت تیم فوتبال استقلال با بیان اینکه مخالف جذب مربی خارجی است، 
گفت: فرهاد مجیدی توانایی هایش را نشان داد و به اعتقاد من بهترین گزینه برای 
سرمربیگری استقلال در فصل بعد است.  پیروز قربانی اظهار داشت: این ۵ بازی 
برای فرهاد مجیدی یک آزمون خوب بود و خوشبختانه مجیدی از این آزمون سربلند 
خارج شد. کاپیتان سابق آبی پوشان گفت: نمی دانم چرا بعضی ها گیر داده اند که برای 
استقلال مربی خارجی بیاورند. این تیم هنوز زمین تمرین ندارد بعد بعضی ها دنبال 
مربی خارجی هستند؟ قربانی تاکید کرد: نقش کمیته فنی چیست؟ مگر غیر از این 
است که اعضای کمیته فنی باید در مقام مشورت با مدیر عامل صحبت کنند؟ پس چرا 

نظرات شان را رسانه ای می کنند تا مشکلاتی برای تیم ایجاد شود.
مدافع پیشین آبی پوشان با تاکید بر این نکته که مجیدی بهترین گزینه برای هدایت 
این تیم در فصل بعد می باشد بیان داشت: وقت آن رسیده که به یک مربی جوان مثل 
مجیدی اعتماد شود و از او نیز حمایت صورت گیرد. مگر شفر که خارجی بود در این 
دو سال چه گلی به سر استقلال زد که مجیدی نتواند بزند؟ وی افزود: متأسفانه الان 
تصمیم گیران در خصوص استقلال چشم و گوششان به فضای مجازی و به دهان مردم 
است و تحت تأثیر آنچه که در فضای مجازی می بینند تصمیم می گیرند. من هم می گویم 
مردم ولی نعمت هستند و صاحب اصلی تیم. اما مگر می شود با حرف مردم تیمی مثل 

استقلال را اداره کرد؟ اگر این طور باشد پس مدیر را برای چه انتصاب می کنند؟
قربانی گفت: مدیران استقلال باید قاطع باشند و تصمیم خود را هرچه سریع تر 
بگیرند. بهترین تصمیم هم همین انتخاب فرهاد مجیدی بعنوان سرمربی است. باید او 

را انتخاب کنند و از او حمایت قاطع نمایند.

مهدی تاج عنوان کرد
بندهای قرارداد ویلموتس دو برابر کی روش است

 رئیس فدراسیون فوتبال با تاکید بر اینکه در قرارداد سرمربی جدید تیم ملی از تجربیات 
گذشته استفاده شده است گفت: بندهای قراردادی که برای ویلموتس در نظر گرفته ایم 

دو برابر سرمربی قبلی است.
مهدی تاج که روز چهارشنبه پس از چند روز مذاکره با مارک ویلموتس به توافق نهایی 
رسید در مورد شرایطی که در قرارداد وی لحاظ شده است و دلایل سفر به بلژیک گفت: 
بنا بر دلایل خاصی به این کشور سفر کردیم تا شرایط انتقال پول و نحوه اقامت این 
مربی را نهایی کنیم. رئیس فدراسیون فوتبال در ادامه خاطرنشان کرد: در بروکسل دو 
جلسه پنج ساعته را برگزار کردیم و در همه موارد نقطه نظرات فدراسیون فوتبال را در 
نظر گرفتیم. مهدی تاج در ادامه این لحاظ کردن همه موارد مد نظر فدراسیون فوتبال 
در قرارداد سرمربی جدید خبر داد و تاکید کرد: بندهایی که در قرارداد ویلموتس در نظر 
گرفته ایم دو برابر قرارداد کی روش است. تاج در مورد ابهاماتی که پیرامون پروازی بودن 
این سرمربی وجود دارد گفت: تمامی سفرها و اعزام های وی با دستور فدراسیون انجام 
خواهد شد و در اختیار فدراسیون خواهد بود. رئیس فدراسیون فوتبال در مورد مدت 
قرارداد ویلموتس نیز گفت: قرارداد وی سه ساله است و تا پایان جام جهانی خواهد بود.

فیفا رسما اعلام کرد 

برگزاری جام جهانی قطر با ۳۲ تیم
فدراسیون بین المللی فوتبال رسما اعلام کرد که جام جهانی ۲۰۲۲ قطر با حضور ۳۲ 

تیم برگزار خواهد شد.
به گزارش ایسنا  و  به نقل از الرای، با وجود این که گمانه زنی های زیادی درباره افزایش 
تعداد تیم های شرکت کننده در جام جهانی ۲۰۲۲ قطر از ۳۲ تیم به ۴۸ تیم وجود 

داشت اما در نهایت فیفا تصمیم به تغییر نگرفت.
کمیته برگزاری رقابت های جام جهانی ۲۰۲۲ قطر رسماً اعلام کرد که جام جهانی 

۲۰۲۲ قطر بدون افزایش تیم ها برگزار خواهد شد.
طبق اعلام فیفا جام جهانی قطر با همان ۳۲ تیم برگزار می شود و قطر ظرفیت افزایش 

میزبانی از ۴۸ تیم را ندارد و فعلًا چنین قانونی به تعویق افتاده است.

آخرین وضعیت نقل و انتقالات لژیونرهای ایرانی؛ 

لیگ منتظر لژیونرها؛ چند ستاره به ایران برمی گردند؟ 
بررسی عملکرد لژیونرهای فوتبال ایران در سالی که گذشت، 
آنها  از  اندکی  آینده تعداد  بتوان در مورد  موجب شده فقط 
لژیونرهای  برای  دیگر  سال  یک  داشت.  روشنی  پیش بینی 
فوتبال ایران سپری شد؛ سالی که به جز چند بازیکن، بقیه در 
لیگ های خارج از ایران، شرایط خوبی نداشتند و عملکرد نه 
چندان مناسب موجب شده تا آینده بسیاری از لژیونرها برای 

فصل بعد در هاله ای از ابهام باشد.
 پایان رقابت های فوتبال در قسمت های مختلف دنیا، زمانی 
مناسب برای بررسی عملکرد بازیکنان لژیونر فوتبال ایران به 
شمار می رود؛ اینکه چطور و چگونه یک فصل زندگی حرفه ای 

خود را خاتمه داده اند.
* رضا قوچان نژاد 

ملی  تیم  با  سکوت  در  و  جهانی  جام  از  پس  که  گوچی 
خداحافظی کرد، در پنجره تابستانی به آپوئل نیکوزیا قبرس 
پیوست ولی پس از پایان نیم فصل با قراردادی قرضی راهی 
به  آزاد  بازیکن  شرایطی  در  حالا  و  شد  سیدنی  سی.  اف. 
شمار می رود که زننده گل قهرمانی این تیم در رقابت های 
اِی لیگ استرالیا بوده است؛ قوچان نژاد که سال گذشته و در 
نیم فصل شایعه حضورش در فوتبال ایران شنیده می شد، جزو 
لژیونرهایی به حساب می آید که احتمال پیوستن او به یکی از 
تیم های ایرانی ازجمله پرسپولیس، تراکتورسازی و ... وجود 

دارد.
 * علیرضا جهانبخش 

سال  جزیره  لیگ  در  آلکمار  باشگاه  گذشته  فصل  ستاره 
سختی را پشت سر گذاشت. او نه گل زد و نه پاس گل داد ولی 
تا تابستان سال ۲۰۲۳ با باشگاه برایتون قرارداد دارد. احتمال 
جدایی این بازیکن وجود دارد، اما با توجه به رقم انتقال ۱۷ 
میلیون پوندی اش، باشگاهی که قصد جذب او را داشته باشد، 
مبلغ بالایی برای دریافت رضایت نامه باید بپردازد، پس انتظار 
برایتون  در  دیگر هم  بازیکن حداقل یک فصل  این  می رود 
ماندنی شود؛ البته که برای نهایی شدن این موضوع باید منتظر 
موضع سرمربی جدید برایتون هم بود تا آینده جهانبخش را 

پیش بینی دقیق تری کرد. 
* سعید عزت اللهی

 عزت اللهی با قرارداد یک ساله و قرضی از روستوف به تیم 
فوتبال  تدافعی ملی پوش  پیوست. هافبک  ردینگ  فوتبال 
ایران طی مدت حضور در فوتبال انگلیس با مصدومیت های 
متوالی روبرو شده و همین موضوع احتمال بازگشت سعید 
را به روستوف زیاد می کند. شرایط در روسیه هم البته برای 
سعید عزت اللهی چندان جالب نیست. در روستوف به او بازی 
نمی رسید و یک بار هم قرضی به آنژی ماخاچ کالا پیوست؛ 
عزت اللهی از آن دسته بازیکنان لژیونر ایرانی به شمار می رود 
که آینده اش طی فصل آینده بسیار مبهم به نظر می رسد ولی 
باتوجه به شرایط سنی او، احتمالا این بازیکن فوتبال اش را در 

اروپا دنبال کند.
 * میلاد محمدی

 مدافع چپ سابق راه آهن، قراردادش با احمدگروزنی تمام 
شده ولی طی سه فصل حضور در این تیم، روزهای خوبی 
داشته و متقاضیان زیادی هم دارد. طی ماه ها و سال های 
و  انگلیسی  تیم های  علاقه  مورد  در  زیادی  خبرهای  اخیر، 
اسکاتلندی برای جذب محمدی شنیده شده ولی از روسیه 
خبر می رسد که این بازیکن در رادار تیم زنیت سنت پترزبورگ 
قرار گرفته و هیچ بعید نیست در فصل آینده هم بازی سردار 

آزمون در تیم قهرمان روسیه شود.
* امید ابراهیمی

 امید ابراهیمی در پایان لیگ هفدهم از استقلال به تیم 
الاهلی قطر پیوست. قرارداد این بازیکن هم در پایان فصل 
خاتمه پیدا کرده ولی با توجه به عملکردی که طی فصل اخیر 
ارائه داد و یکی از بازیکنان کلیدی تیم قطری بود، این احتمال 
وجود دارد حضورش در الاهلی یک فصل دیگر هم ادامه دار 
باشد. ابراهیمی در فصل گذشته ۱۸۸۳ دقیقه در ۲۱ بازی 

برای تیمش بازی کرد و ۴ گل هم زد.
*مرتضی پورعلی گنجی

مدافع میانی تیم ملی در نقل و انتقالات زمستانی از یوپن 

بلژیک به العربی قطر پیوست. این بازیکن هنوز سه سال دیگر 
با تیم یوپن قرارداد دارد و به نظر می رسد با توجه به تصمیمی که 
در میانه فصل گرفت و به قطر بازگشت، همچنان حضورش در 
این کشور ادامه دار باشد. بازیکن ملی پوش تیم ملی که پیش تر 
و از تیم السد به بلژیک رفت، با شرایط لیگ قطر آشنایی دارد 
و همین موضوع هم می تواند دلیلی برای ادامه حضورش در 

فوتبال قطر باشد.
 * مهدی طارمی 

مهدی طارمی در پنجره زمستانی لیگ هفدهم به تیم فوتبال 
الغرافه پیوست. در شرایطی قرارداد این بازیکن با تیم قطری 
درخشش  حضورش،  اول  نیم فصل  طی  او  که  شده  تمام 
بیشتری داشت تا یک فصلی که به تازگی تمام شده. احتمال 
جدایی طارمی از الغرافه وجود دارد و صحبت در مورد بازگشت 
طارمی به پرسپولیس شنیده می شود؛ از سوی دیگر هم از 
پیشنهادات اروپایی برای جذب این مهاجم ملی پوش گفته 

شده که باید درانتظار صحت آنها ماند.
* رامین رضائیان

 مدت قرارداد رضائیان پس از پیوستن به الشحانیه اعلام نشد 
ولی طی نیم فصل حضورش در این تیم قطری در تمام بازی ها 
به میدان رفت و نمایش های خوبی ارائه داد، تا شانس باقی 
ماندنش در لیگ قطر را بالا ببرد؛ ضمن اینکه رضائیان به ۳۰ 
سالگی نزدیک می شود و می تواند شرایط خوبی از لحاظ مالی 

در کشور همسایه داشته باشد.
 *سامان قدوس 

قدوس هم مانند جهانبخش تا تابستان سال ۲۰۲۳ یعنی 
با رقم قابل  با آمیان قرارداد دارد؛ این بازیکن  ۴ سال دیگر 
توجهی به آمیان پیوسته و با توجه به تاثیرگذاری ویژه ای که در 
تیم فرانسوی دارد و حسابی که روی او باز می شود، به احتمال 
فراوان در این تیم باقی خواهد ماند. مگر اینکه اتفاقی عجیب 
بیافتد و شاهد حضور قرضی این بازیکن در تیمی دیگر باشیم 
چراکه در هفته های پایانی فصل نتوانسته عملکرد چندان قابل 

توجهی داشته باشد.
* کاوه رضایی

 مهاجم سابق آبی ها، سه سال یعنی تا تابستان ۲۰۲۲ با 
نمایش های  برخلاف  اما  رضایی  دارد.  قرار  بروژ  کلوب  تیم 
بی نظیرش در شارلروا که ۱۶ گل در یک فصل زد، نتوانست در 
کلوب بروژ عملکرد خوبی داشته باشد. مبلغ بالایی برای رضایی 
هزینه شد، ولی او در بیشتر زمان های فصل با مصدومیت 
دست و پنجه نرم کرده و همین هم احتمال خروجش را از تیم 
بلژیکی زیاد می کند؛ مگر اینکه باز هم مانند طول فصل، مربی 
پشت بازیکنش بماند و خواهان حفظ کاوه در تیم شود تا شاید 
درخشش در شارلروا را تکرار کند. رضایی از زمان حضور در 
کلوب بروژ ۴ مرتبه به عنوان بازیکن ثابت و ۷ مرتبه هم به عنوان 

یار جایگزین بازی کرده و یک گل هم زده که اصلا آمار خوبی 
برای خرید گران قیمت باشگاه نیست.

* امید نورافکن و محمد نادری
 مورد دو بازیکن این روزهای استقلال و پرسپولیس مشابه 
است. این دو مدافع هر دو با تیم های بلژیکی قرارداد دارند؛ 
نادری با کورتریک و نورافکن با شارلروا. این دو مدافع در میانه 
شدند.  اضافه  سرخابی ها  جمع  به  که  بود  هجدهم  فصل 
عملکرد هر دو بازیکن خوب بوده و چیزی که مشخص است، 
اینکه اگر دو باشگاه استقلال و پرسپولیس توان مالی به آنها 
اجازه بدهد، قطعا به فکر تمدید حضورشان هستند؛ در غیر 

این صورت نادری و نورافکن به بلژیک بازخواهند گشت. 
* صادق محرمی

 مدافع راست سابق پرسپولیس مثل جهانبخش و سامان 
قدوس، چهار سال دیگر با دیناموزاگرب قرارداد دارد که البته 
مدافع  نرفت؛  پیش  او خوب  برای  اروپا  در  اول حضور  سال 
۲۳ ساله دیناموزاگرب که در این فصل ۱۹ بازی انجام داده، 
بخاطر انتخاب جایگزین برای او سال آینده قطعا در تیم دیگری 
عضویت خواهد داشت؛ احتمالا محرمی به صورت قرضی به 
لوکوموتیو زاگرب خواهد رفت یا به تیمی دیگری انتقال داده 

خواهد شد.
 * امیر عابدزاده 

عابدزاده هنوز دو سال دیگر با ماریتیمو پرتغال قراردارد دارد 
ولی در نیم فصل دوم و پس از جام ملت های آسیا، اصلا شرایط 
خوبی نداشت و حتی یک بازی هم به میدان نرفت تا شاید 
باشگاه نشان دهد علاقه ای به حفظ او ندارد. به نظر می رسد 
عابدزاده در مسیر خروجی این تیم پرتغالی قرار دارد و آینده اش 

در فصل بعد در تیم دیگری خواهد بود.
 *کریم انصاری فرد

 شماره ۱۰ تیم ملی یک سال دیگر با تیم فوتبال باشگاه 
ناتینگهام فارست انگلیس قرارداد دارد و امکان ماندن او در 
تیم زیاد است، مگر اینکه کادر فنی نظر دیگری روی او داشته 
باشد؛ کریم ۱۲ بازی برای ناتینگهام فارست بازی کرد که سه 
بازی در ترکیب اصلی بود و ۱۲ بازی را به عنوان یار جایگزین 
وارد زمین شد و ۲ گل زد. انصاری فرد عملکرد خوبی نداشته و 
شاید او هم مانند عزت اللهی که جدایی اش از فوتبال انگلیس 

نزدیک است، از ناتینگهام فارست برود.
* علی قلی زاده

 در این فصل قلی زاده در تقریبا نیمی از بازی های تیم شارلروا 
حاضر بود؛ او طی این مدت یک گل زده و ۴ پاس گل داده که 
آمار خوبی برای او به شمار نمی رود. با این حال مدیر و مربی تیم 
خواهان ادامه حضورش هستند؛ تنها مسئله ای که می تواند 
ادامه حضور قلی زاده را با تهدید روبرو کند، مصدومیت های 
پیاپی او است که موجب شد نیمی از بازی های فصل را از 

دست بدهد. 
* یونس دلفی

 دلفی ۱۸ ساله، سه فصل دیگر با شارلروا قرارداد دارد؛ او در 
نیم فصل به بلژیک رفته و با توجه به شرایط سنی فوق العاده ای 
 ۱۸۴ جوان  این  بود؛  خواهد  ادامه دار  حضورش  دارد،  که 
سانتی متری و مستعد، از زمان پیوستن اش به تیم بلژیکی، ۵ 
بازی کرده و یک پاس گل و یک گل هم به نام او در آخرین بازی 
ثبت شد تا امیدواری زیادی نسبت به درخشش او در فصل آتی 

وجود داشته باشد.
 * رضا شکاری 

شکاری تا تابستان ۲۰۲۲ با باشگاه روبین کازان قرارداد دارد 
ولی این روزها بیشتر برای امیدهای باشگاه بازی می کند، 
نه تیم بزرگسالان. شکاری ۲۰ ساله است و همین موضوع 
می تواند موجب شود تا باشگاه روسی او را به تیم دیگری قرض 
دهد و وقتی تجربیات بیشتری کسب کرد، از او در تیم اصلی 

باشگاه بازی بگیرد.
 * فرشاد احمدزاده

قرارداد احمدزاده با تیم لهستانی تمام شده و به نظر می رسد 
از سوی هر دو طرف تمایلی برای ادامه همکاری وجود ندارد؛ 
به  پایان فصل  به احتمال فراوان در  این وصف احمدزاده  با 
ایران بازخواهد گشت و در لیگ برتر ایران به فوتبال خود ادامه 
خواهد داد؛ احمدزاده در مجموع عملکرد خوبی در لهستان 
نداشت و به نظر می رسد به پایان کارش در لهستان و حتی 

فوتبال اروپا رسیده است.
* سردار آزمون

ایران طی چند  لژیونرهای فوتبال  از بهترین  آزمون یکی   
فصل اخیر بوده است؛ او در نیم فصل با مبلغ قابل توجهی به 
زنیت سنت پترزبورگ پیوست و تا تابستان ۲۰۲۳ با این باشگاه 
قرارداد دارد. آزمون همین حالا که هنوز چند ماه از حضورش 
در تیم جدید نگذشته، جایگاه خود را در این تیم پیدا کرده و 
با توجه به علاقه ای که سردار به ثبات دارد و همینطور حضور 
زنیت  در  او  کار  ادامه  شاهد  اروپا،  قهرمانان  لیگ  در  زنیت 

خواهیم بود.
 * سید مجید حسینی و وحید امیری

 هر دو بازیکن یک سال دیگر با باشگاه ترابزون اسپور قرارداد 
دارند، اما شرایط سید مجید حسینی برای ادامه کار با تیم 
ترکیه ای بهتر است؛ مدافع سابق استقلال هر زمان محروم 
یا مصدوم نبوده، در تمام بازی های این فصل بازی کرده و در 
ترکیب اصلی بوده ولی شرایط برای امیری جهت ادامه بازی 
در ترکیه خوش بینانه نیست. مبلغ قرارداد امیری در سال اول 
۶۵۰ هزار یورو بود و در سال دوم این مبلغ به ۷۵۰ هزار یورو 
افزایش خواهد داشت؛ موضوعی که می تواند موجب خروج 
بازیکن ملی پوش فوتبال ایران از ترکیه و بازگشت اش به لیگ 

برتر شود.
 *محمدرضا خانزاده

 خانزاده در لیگ هفدهم نمایش خوبی با تیم فوتبال پدیده 
داشت و به جام جهانی هم رفت؛ با این حال او پس از جدایی 
از این تیم، مدتی بدون باشگاه ماند و در نهایت به الاهلی قطر 
پیوست ولی در این تیم شرایط مشخصی نداشت و پس از آنکه 
در دور برگشت از فهرست بیشتر مسابقات این تیم کنار رفت، 
اکنون نیز تقریبا به پایان کارش با الاهلی رسیده و باید منتظر 

بازگشت و پیوستن او به یکی از تیم های ایرانی بود.
 ضمن تاکید بر این نکته که شاهد سالی بد برای لژیونرهای 
ایران بودیم، تنها صادق محرمی، رضا قوچان نژاد و  فوتبال 
سردار آزمون موفق شدند با تیم های خود یعنی دیناموزاگرب 
کرواسی، اف. سی. سیدنی استرالیا و زنیت سنت پترزبورگ 
روسیه به قهرمانی برسند؛ علاوه بر این آزمون با توجه به آمار 
خوبی که با زدن ۱۲ گل ثبت کرده، شانس زیادی در صورت 
عدم مصدومیت برای کسب عنوان آقای گلی داشت که حالا 
فدرو چومولوف را با ۱۳ گل بالاتر از خود می بیند؛ البته یک 
مسابقه دیگر از لیگ برتر روسیه باقی ماند و سردار می تواند 
اللهیار  بازیکنانی نظیر  به  باید  پایان  این مهم برسد.  در  به 
صیادمنش و مهرداد محمدی هم اشاره کرد که از سال آینده 
به صورت قطعی در لیگ های ترکیه و پرتغال بازی خواهند کرد.

ورزشی

گزارش از رضا جعفری

ستاره کاراته استان قم در ادامه ناکامی های خود از حضور در 
میادین برون مرزی یك سال اخیر با دست خالی از رقابت های 

۲۰۱۹ لیگ جهانی کاراته وان بازگشت.
اینکه چرا امیر مهدی زاده دارنده دو طلا و یک برنز پیکارهای 
قهرمانی جهان، دو طلا و یک برنز مسابقات قهرمانی آسیا، دو طلا 
و نقره بازی های آسیایی، نقره دانشجویان جهان و پرافتخارترین 
کاراته کای قم در یک سال اخیر ناکام است و در وزن منهای ۳۷ 
بر همگان  نگرفت،  نتیجه  از لیگ جهانی  این مرحله  کیلوگرم 

پوشیده است.
*وزن 67 کیلوگرم جزو اوزان المپیکی

امیر مهدی زاده ستاره قمی تیم ملی کاراته ایران در مرحله دوم 
رقابت های سال ۲۰۱۹ لیگ جهانی »سری A« کاراته وان در شهر 
استانبول ترکیه باز هم ناکام بود، کاراته کای توانمندی که با توجه 
به اجبار حضور در وزن منهای ۶۷ کیلوگرم، گویا هنوز شرایط 
جسمانی اش با این وزن هماهنگ نیست و در این لیگ توانست 

به جمع مدال آوران برسد.
این اتفاق در حالی رخ داد که مهدی زاده تلاش می کرد با کاهش 
وزن، خود را به رقابت در وزن منهای ۶۰ کیلوگرم برساند اما در 
نهایت نتوانست خود را به وزن دلخواه نزدیک کند تا ناگزیر مجبور 
به ثبت نام در مسابقات وزن منهای ۶۷ کیلوگرم شود، وزنی که در 

المپیک ۲۰۲۰ توکیو سهمیه دارد.
*تحلیل وضعیت جسمانی مهدی زاده به دلیل کاهش وزن

تحلیل  از  ناشی  که  مهدی زاده  امیر  روی  سنگین  فشار  این 
وضعیت جسمانی و اثرات منفی کاهش وزن بود، سبب شد ستاره 
درخشان کاراته ایران در مسابقات وزن منهای ۶۷ کیلو توان کافی 
برای مبارزه نداشته باشد و ناکامی در این وزن در چنین شرایطی 
عجیب نبود تا مهدی زاده همانند سال ۲۰۱۸ همچنان در مسیر 

ناکامی گام بردارد.

البته امیر مهدی زاده نگران این وضعیت و تزلزل جایگاهش در 
رنکینگ المپیکی ها نیست، زیرا همچنان که خودش اعتقاد دارد، 
بخش عمده توزیع سهمیه بازی های المپیک سال آینده از طریق 
مسابقات انتخابی انجام می شود و این کاراته کا قصد دارد نخستین 

المپیکی کاراته قم لقب بگیرد.
*مهدی زاده: زمان لازم دارم تا برای وزن جدید آماده شوم

ستاره کاراته قم با بیان اینکه زندگی بدون چالش مزرعه بدون 
حاصل است، تصریح کرد: متاسفانه بازی سوم در مقابل حریف 
اهل روسیه شکست خوردم و حذف شدم، البته در این مسابقات 
به هیچ وجه از لحاظ بدنی خوب نبودم و دلیل این بود که تا دو 
روز قبل از رقابت ها در حال وزن کم کردن بسیار شدید برای وزن 
منهای ۶۰ کیلوگرم بودم و بعد تصمیم گرفتم که یک وزن بالاتر 

ثبت نام کنم چون نمی شد که سر وزن برسم.
و  گرفت  را  من  انرژی  تمام  موضوع  همین  افزود:  مهدی زاده 
اصلا بدنم ذهنم را یاری نمی کرد، من هدف بزرگی دارم قطعا در 
این مسیر فراز و نشیب وجود دارد و من هم از این قاعده مستثنا 
نیستم، در ضمن من مسیر جدیدی را انتخاب کردم و آن تغییر وزن 
است، قطعا زمان لازم دارم تا هم جسمی و هم ذهنی برای وزن 

جدید آماده شوم.
*از شروع پرقدرت مقابل حریف ترکیه ای تا شکست برابر 

رقیب روس
مهمت  مقابل  ابتدا  کیلوگرم   ۶۷ منهای  وزن  در  مهدی زاده 
ارسلان از کشور میزبان یعنی ترکیه قرار گرفت که این رقابت  را با 
نتیجه چهار بر یک به نفع خود تمام کرد تا راهی مرحله دوم شود، 
مسابقه مرحله دوم بسیار حساس و نقس گیر بود و مهدی زاده پس 
از تساوی صفر بر صفر مقابل موسی بک سلطان از قزاقستان در 

هانتی برنده شد.
کاراته کای پرافتخار استان قم در سومین رقابت خود از پیکارهای 
لیگ جهانی کاراته وان در ترکیه مقابل الکساندر گوتنیک از روسیه 
با حساب دو بر صفر نتیجه را واگذار کرد و با توجه به شکست 
کاراته کای روس در مرحله بعد، بدین ترتیب مهدی زاده به سادگی 

از گردونه این مسابقات کنار رفت.
*دومین ناکامی متوالی مهدی زاده در لیگ جهانی 2019

این اتفاقات در مسابقات لیگ جهانی کاراته وان ترکیه در شرایطی 
برای مهدی زاده رخ داد که وی یک ماه قبل در رقابت دیگری از 
پیکارهای لیگ جهانی به میزبانی کشور مراکش نیز با شکست از 

حریف ژاپنی خود حذف شده بود و روند ناکامی های مهدی زاده 
بعد از اتفاقات بد سال ۲۰۱۸ همچنان برای وی ادامه دارد.

مهدی زاده سال گذشته در مهمترین میادین برون مرزی نظیر 
پیکارهای قهرمانی آسیا، رقابت های قهرمانی جهان و چند مرحله 
از لیگ جهانی کاراته وان با ناکامی مواجه شد و دست خالی از 
میدان رقابت بیرون رفت، در شرایطی که تنها مدال وی از سال 

۲۰۱۸ به نقره بازی های آسیایی جاکارتای اندونزی باز می گردد.
*تغییر وزن اجباری کاراته های پرافتخار قم

امیر  معتقدند  کارشناسان  برخی  که  است  حالی  در  این 
مهدی زاده باید از همان ابتدا در وزن اختصاصی و افتخارآفرین 
خود یعنی منهای ۶۰ کیلوگرم می ماند تا راحت تر در مسابقات 
این مرحله لیگ جهانی کاراته وان در استانبول ترکیه نتیجه بگیرد، 
اما هم مهدی زاده، هم کارشناسان این رشته و هم علاقمندان به 
کاراته می دانند که وزن منهای ۶۰ کیلوگرم وزن المپیکی نیست و 
مهدی زاده به اجبار باید یک وزن بالاتر یعنی در منهای ۷۰ کیلوگرم 

برای رسیدن به سهمیه المپیک مبارزه کند.
*زندگی ورزشی ام را به بهترین شکل تمام می کنم

پرافتخارترین کاراته کای ایران در مسابقات جهانی ابراز کرد: هیچ 
دلیل دیگری برای عدم نتیجه گیری من وجود ندارد و از اینکه من 
را تحمل می کنید و با نتایج بد ناراحت تان می کنم من را ببخشید، 
تنها راه رسیدن به المپیک رنکینگ نیست و فقط چهار نفر از این 
طریق به المپیک می رسند، نگران سهمیه هم نباشید، مسابقات 
گزینشی سال آینده راحت ترین مسیر برای کسب سهمیه است که 
هدف من آن مسابقات خواهد بود. وی یاد آور شد: در پایان چه با 
المپیک چه بی المپیک و چه با سهمیه و چه بی سهمیه، چیزی که 
برای من روشن است این است که یک سال دیگر بیشتر مزاحم 
جامعه بزرگ کاراته نیستم و این قول را می دهم که به بهترین شکل 
)المپیک( تمامش کنم، نه ادعایی داشتم چه زمانی که قهرمان 
جهان شدم و نه اصلا برای تکبر و غرور تلاش کردم فقط به عشق 

مردم و خانواده ام بوده و هست.

خاموشی ستاره قم در لیگ جهانی 2019 
مهدی زاده: بیشتر از یك سال دیگر مزاحم جامعه کاراته نیستم 

پپ  شد  مدعی  ایتالیایی  رسانه  یک 
فصل  در  پیر  بانوی  هدایت  گواردیولا 

پیش رو را برعهده خواهد گرفت.
 Giornalistica« ایتالیایی  خبرگزاری 
یوونتوس  باشگاه  شد  مدعی   »Italia
پپ  با  خرداد(   ۱۴( ژوئن   ۴ تاریخ  در  
خواهد  امضا  رسمی  قرارداد  گواردیولا 
ماسیمیلیانو  و  یوونتوس  باشگاه  کرد. 
با  همکاری  فصل  پنج  از  پس  آلگری 

یکدیگر در پایان فصل جاری به همکاری شان با یکدیگر پایان می دهند.
بر اساس گزارش این خبرگزاری، پپ گواردیولا برای امضای قراردادی چهار ساله 
با مدیران باشگاه یوونتوس به توافق رسیده و در ازای هر فصل حضور روی نیمکت 
 Giornalistica« .سرمربیگری راه راه پوشان تورین ۲۴ میلیون یورو دریافت خواهد کرد
Italia« همچنین خبر داد امضای قرارداد در تاریخ ۴ ژوئن صورت خواهد گرفت و این 
سرمربی اسپانیایی ۱۰ روز پس از امضای قرارداد به طور رسمی به هواداران و رسانه ها 
معرفی خواهد شد. پیش از این، خبر ملاقات پپ گواردیولا با فابیو پاراتیچی، مدیر 
ورزشی تیم فوتبال یوونتوس در شهر میلان از سوی رسانه های ایتالیایی منتشر شده 
بود که به شایعه حضور سرمربی کنونی منچسترسیتی روی نیمکت راه راه پوشان تورین 

دامن زد. گواردیولا پیش از این گفته بود که قصدی برای ترک منچسترسیتی ندارد.

 مهاجم لهستانی سرخپوشان مونیخی 
از احتمال پیوستن لروی سانه به بایرن 

استقبال کرد.
روبرت لواندوفسکی در واکنش به شایعه 
علاقه مندی باشگاه بایرن مونیخ به جذب 
فصل  در  منچسترسیتی  از  سانه  لروی 
ضمن  پیش رو  تابستانی  نقل وانتقالات 
استقبال از حضور این بازیکن در جمع 
سرخپوشان مونیخی گفت: سانه بازیکنی 

باکیفیت و فوق العاده  است که پتانسیل بالایی دارد. بارها بازی لروی را دیده ام و باید 
بگویم که او بازیکن خیلی خوبی است. او می تواند بایرن را به سطحی بالاتر برساند و 
باعث پیشرفت تیم شود. وی با اشاره به قطعی بودن پیوستن بنجامین پاوار و لوکاس 
هرناندس به بایرن مونیخ در تابستان پیش رو صحبت های خود را اینطور ادامه داد: 
پنجره نقل وانتقالات هنوز باز نشده، اما پیوستن دو بازیکن به جمع ما قطعی شده و 
می دانیم که بازیکنان دیگری هم به جمع ما اضافه خواهند شد. هر بازیکنی هم که 
به بایرن ملحق خواهد شد، بلافاصله به تیم کمک خواهد کرد و باعث ارتقای سطح 
کیفی مان خواهد شد. لواندوفسکی که دو فصل دیگر با بایرن مونیخ قرارداد دارد، با ۲۲ 
گل زده عنوان بهترین گلزن رقابت های بوندس لیگا در فصل ۱۹-۲۰۱۸ را از آن خود 

کرد. او فصل گذشته هم این عنوان را به خود اختصاص داده بود.

توماس توخل امیدوار به پیروزی در آخرین 
بازی فصل و ماندن ۲ ستاره تیمش است.

 توماس توخل در کنفرانس خبری پیش از 
آخرین بازی تیمش در  فصل جاری رقابت های 
)لوشامپیونه( مقابل  فرانسه  اول  لیگ دسته 
پیروزی  به  امیدواری  ابراز  ضمن  رمس 
ستاره  امباپه،  کیلیان  ماندن  به  تمایلش  از  

فرانسوی در پایتخت خبر داد.
 سرمربی تیم فوتبال پاری سن ژرمن در این 

باره گفت: در ۲ سال گذشته پیوند قدرتمندی بین ما  و کیلیان امباپه ایجاد شده و داستان 
مشترک  همچنان در فصل آتی هم ادامه خواهد داشت. اگر از من به عنوان مربی در 
خصوص ادامه حضور او نیمار در پاریس سوال بپرسید، پاسخم مثبت است  اما در فوتبال 
امکان رخ دادن هر اتفاقی وجود دارد. آدم ساده لوحی نیستم و باید با دقت نقل و انتقالات 

را دنبال کنیم. 
در پنجره نقل و انتقالات اتفاقات ممکن است اتفاقات دیوانه کننده ای رخ دهد.به عنوان 
مربی خواهان ادامه حضور هر  ۲ بازیکن در پاری سن ژرمن هستم اما اگر این اتفاق رخ 

نداد، راه حلی پیدا خواهیم کرد.
 او در پایان افزود: برای انجام آخرین بازی فصل انگیزه زیادی داریم و مایلیم به عنوان 

قهرمان، لیگ را با پیروزی به پایان برسانیم.

گواردیولا با قراردادی ۴ ساله سرمربی 
یوونتوس می شود

لواندوفسکی: سانه می تواند بایرن مونیخ را 
به سطحی بالاتر برساند

توماس توخل: مایلم امباپه و نیمار
 در پاریس بمانند
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دموکرات ها ؛تحرکات نگران  کننده ایران را از ترامپ نمی پذیرند

دموکرات ها، سد راه تندروی
 کاخ سفید در خلیج فارس 

با افزایش تنش ها میان ایران و آمریکا، اینک دموکرات های کنگره با نگاهی نگران 
وارد گود شده اند تا ستیزه جویی و زیاده خواهی های دولت جدید این کشور را به 
چالش بکشند؛ سیاست هایی که از نگاه آنان به ناامنی بیشتر خاورمیانه دامن زده و خطر 
وقوع جنگ را افزایش می دهد. ورود ترامپ به کاخ سفید با حضور اکثریت نمایندگان 
جمهوری خواه در کنگره )مجلس سنا و نمایندگان( همزمان بود. پارسال اما با انتخابات 
میان دوره ای کنگره، ترکیب سیاسی کنگره تغییر یافت به طوری که جمهوریخواهان 
همچنان اکثریت خود را در سنا حفظ کردند ولی بیشتر کرسی های مجلس نمایندگان 
را از دست دادند. از آن زمان اقدامات ترامپ بیش از پیش زیر ذره بین نمایندگان کنگره 
قرار گرفته است؛ واقعیتی که دیروز سه شنبه خود را نشان داد.دیروز سناتورها و اعضای 
مجلس نمایندگان برای بررسی تنش های اخیر بین ایران و آمریکا تشکیل جلسه دادند؛ 
جلسه ای پشت درهای بسته که در آن دولتمردان این کشور همچون »مایک پمپئو« 
وزیر امور خارجه، »پاتریک شاناهان« وزیر دفاع موقت و »جوزف دانفورد« رئیس ستاد 

مشترک ارتش آمریکا حضور داشتند تا به پرسش های نمایندگان کنگره پاسخ گویند.
دور از انتظار نبود که در آن جلسه، مقامات ارشد ترامپ به دفاع از مواضع و اقدامات 
کاخ سفید بپردازند. به عنوان نمونه وزیر دفاع موقت ترامپ، تقویت نیروهای نظامی آمریکا 
در خلیج فارس را برپایه اصل بازدارندگی ارزیابی کرد که این امر بسترساز توقف عملیات 
خرابکارانه ایران در این پهنه جغرافیایی شده است. وی پیشتر نیز اعزام جنگ افزارهای 
آمریکایی به آب های خلیج فارس را تاکتیکی زیرکانه دانسته بود.اما دموکرات های کنگره، 
سخنان شاناهان و دیگر مقامات کاخ سفید را اغراق آمیز دانستند که بیشتر با هدف 
بسترسازی برای آغاز جنگ صورت می گیرد. از نگاه این جناح سیاسی، تاکنون اطلاعاتی 
به دست نیامده که نشانگر تشدید تهدیدات و تحرکات خرابکارانه تهران باشد به ویژه آن 
که مقامات جمهوری اسلامی هر گونه اتهامی مبنی بر دست داشتن در انفجارهای اخیر 
را رسما رد کرده اند.دموکرات ها، ترامپ و تیم او را از هر اقدام تحریک آمیزی که منجر 
به درگیری نظامی با ایران شود برحذر داشته اند چرا که معتقدند تقویت جنگ افزارهای 
نظامی آمریکا در منطقه به ناامنی بیشتر منجر شده است. در روزهای اخیر که کاخ سفید 
ناو آبراهام لینکلن را به خلیج فارس گسیل داشت و متعاقب آن چهار بمب  افکن بی 52 
و سامانه دفاع موشکی پاتریوت را در خاورمیانه مستقر ساخت، تنش ها بین تهران و 
اشنگتن رو به فزونی گرفته است.به دلیل همین افزایش تنش ها در منطقه، چندین 
انفجار و حمله موشکی در روزهای اخیر صورت گرفته است که انفجار چهار نفت  کش در 
بندر فجیره امارات متحده عربی، خرابکاری در دو ایستگاه انتقال نفت عربستان و حمله 
موشکی به سفارت آمریکا در بغداد از آن جمله است. امروز چهارشنبه نیز برخی منابع از 

حمله دیگری به فرودگاه نجران در عربستان از سوی یمن خبر داده اند.
مقامات عربی- غربی این گونه اقدامات خرابکارانه را به ایران نسبت می دهند در حالی 
که مقامات جمهوری اسلامی آن را مشکوک و توطئه دشمنان می دانند. در همین 
ارتباط بود که چند روز پیش »محمدجواد ظریف« وزیر امور خارجه کشورمان اقدامات 
خرابکارانه را قابل پیش بینی ارزیابی و تاکید کرد »از قبل پیش  بینی کرده بودیم که عده  
ای بخواهند با انجام برخی از اقدامات، تنش در منطقه را دامن بزنند.« ظریف همچنین در 
صفحه توئیتر خود نوشته بود: این پیش  بینی به دلیل نابغه بودن نیست بلکه به این دلیل 

که تیم 'بی' چنین گستاخانه از نسخه جان بولتون پیروی می  کند. 
درک تبعات و پیامدهای ناخوشایند افزایش حضور نظامیان و تسلیحات آمریکایی 
در آب های خلیج فارس، دموکرات ها را نسبت به تداوم چنین شرایطی نگران ساخته 
است. آنها دیروز علاوه بر نشست مشترک با مقامات دولت ترامپ، در نشست جداگانه 
و غیرعلنی با دولتمردان دوره اوباما همچون »وندی شرمن« رایزن هسته ای آن زمان 
به گفت وگو نشستند؛ دموکرات هایی که می دانستند توافق هسته ای به امنیت بیشتر 
منطقه خواهد انجامید و از این رو بعد از 22 ماه مذاکرات سخت و فشرده در نهایت برجام 
را خلق کردند؛ توافقی که مورد بی مهری ترامپ قرار گرفت و یکسال بعد از آن خارج شد.

از نگاه دموکرات ها با ورود ترامپ به کاخ سفید اختلافات و تنش ها بین آمریکا و 
کشورهای متحد و غیرمتحد افزایش چشمگیری یافته است. از این رو آنها رویارویی 
ایران و آمریکا را به شدت رد می کنند، همانند »برنی سندرز« سناتور دموکرات و رقیب 
انتخاباتی ترامپ که درگیری نظامی با تهران را فاجعه مطلق دانسته و از دروغ های مکرر 
دولتمردان کشور خود انتقاد می کند. سندرز بر این باور است همان طور که در مورد 
ویتنام به مردم دروغ گفته شد و کشته شدن 59 هزار آمریکایی هزینه آن دروغ بود، اینک 
نیز این دروغ ها مطرح می شود.رقیب انتخاباتی ترامپ در دوره قبل و کنونی به دلیل واهی 
آمریکا مبنی بر وجود سلاح  های کشتار جمعی در عراق اشاره کرد که در سال 2003 
بسترساز اشغال این کشور شد؛ دروغی که مدتی بعد نمایان گشت و هیچ گونه سلاح 

کشتار جمعی در این کشور جنگ زده کشف نشد. 
بنابراین دموکرات ها و همچنین برخی جمهوریخواهان با توجه تجربیات خود در حوزه 
سیاست خارجی آمریکا، در برهه کنونی شعارهایی چون »تحرکات و رفتار های نگران 
 کننده ایران« از سوی ترامپ و تیم او را نمی پذیرند؛ شعارهایی که کاخ سفید برای پیشبرد 

اهداف خود از آنها بهره می گیرد.

موافقان و مخالفان نظام پارلمانی چه می گویند؟

»نظام پارلمانی« منهای نظام حزبی
 ایده ای خطرناک علیه »مردمی بودن« 

بررسی مجدد ایده »نظام پارلمانی« را شاید بتوان یکی از مهمترین محورهای دیدار 
دانشجویان با رهبر معظم انقلاب دانست.

»نظام پارلمانی« یکی از مهمترین مباحث مطرح شده در دیدار چهارشنبه شب 
گذشته دانشجویان با رهبر انقلاب بود، آنجا که نماینده یکی از تشکل های دانشجویی به 
انتقاد از ساختارهای سیاسی کشور پرداخت و خواستار بررسی دوباره ایده »نظام پارلمانی« 
مبتنی بر ولایت مطلقه فقیه شد. پیشنهادی که رهبر انقلاب در پاسخ به آن فرمودند؛» 
این مسائل را در مجمع بازنگری قانون اساسی به تفصیل بحث کردیم و به این نتیجه 
امروز رسیدیم، چرا که مشکلات نظام پارلمانی برای کشور بیش از مشکلات نظام ریاستی 

است.« 
اما این اولین بار نیست که موضوع نظام پارلمانی مطرح می شود، بحث »نظام 
پارلمانی« به صورت جدی در مهر سال ۱390 در سفر رهبر معظم انقلاب به کرمانشاه 
مطرح شد. ایشان در بیاناتی چنین فرضی را غیرممکن ندانستند و فرمودند: »اگر یک 
روزی در آینده های دور یا  نزدیک - که احتمالاً در آینده های نزدیک، چنین چیزی پیش 
نمی آید - احساس بشود که به جای نظام ریاستی مثلًا نظام  پارلمانی مطلوب است - مثل 
اینکه در بعضی از کشورهای دنیا معمول است - هیچ اشکالی ندارد؛ نظام جمهوری 
اسلامی  می تواند این خط هندسی را به این خط دیگر هندسی تبدیل کند؛ تفاوتی 

نمی کند. و از این قبیل.«
از همان زمان و پس از سخنان رهبر انقلاب بود که این موضوع بارها و بارها در محافل 
مختلف سیاسی و دانشجویی مطرح و درباره مزایا و معایب آن بحث هایی مطرح شد. 
این بار نیز دانشجویان و در دیدار شب گذشته خود با رهبری خواستار بررسی مجدد ایده 

»نظام پارلمانی« البته با محوریت ولایت مطلقه فقیه شدند.
موافقان: نظام پارلمانی یعنی مسئولیت پذیر کردن بیشتر رئیس جمهور

اما ایده نظام پارلمانی مخالفان و موافقانی دارند. موافقانی که  بر این نظرند انتخاب 
رئیس جمهور به وسیله نخبگان منتخب مردم به این معنا نیست که مجلس کاملا 
رئیس جمهور را تحت نظر می گیرد و از او بازخواست می کند بلکه این حرکت به معنای 

مسئولیت پذیرتر کردن بیشتر رئیس جمهور است.
این گروه از موافقان نماد اصلی دموکراسی را در پارلمان می دانند و معتقدند که این 
نماد اصلی در نظام پارلمانی، رئیس قوه مجریه را انتخاب و از او بازخواست می کند بنابراین 

رئیس جمهور باید در همه امور در مقابل مجلس پاسخگو باشد.
موافقان همچنین با رد این ادعا که در نظام پارلمانی نقش مردم کمرنگ می شود، 
تاکید دارند که اتفاقا با سیستم پارلمانی، حوزه نظارتی مردم بر قوه مجریه قوی تر می 

شود.
آیا نظام پارلمانی به درد سیاست ایران نمی خورد؟

ایده »نظام پارلمانی« مخالفانی هم دارد که معتقدند نظام پارلمانی به درد سیاست 
ایران نمی خورد.مخالفان عمده دلیل خود را از یک سو بر نبود تحزب واقعی در کشور به 
عنوان علت تامه حاکم شدن »نظام پارلمانی« می دانند و از سویی دیگر ارزش قائل شدن 
برای رای مستقیم مردم را امری مهم و ضروری در نظام مردمسالاری می دانند که با طرح 

نظام پارلمانی از میان خواهد رفت. 
در واقع مخالفان اجرای نظام پارلمانی را تضعیف »جمهوریت« می دانند و بر این نظرند 
که سیستم ریاست جمهوری کنونی به دموکراسی که امام در قانون اساسی به آن اشاره 

کرده بسیار نزدیک است.
این طیف فکری معتقدند نظام پارلمانی بدون ساختار نظام حزبی سخن پوچی است 
که پایه  جمهوریت حکومت را می لرزاند چراکه هر گونه سخنی از نظام پارلمانی با موضوع 
تحزب ارتباط وثیقی دارد و  اساسا نظام پارلمانی بدون ساختار نظام حزبی سخن کاملا پوچ 

و بیهوده ای است که منجر به فروپاشی پایه جمهوریت می شود.
مخالفان همچنین تاکید دارند که در نظام ریاستی هم امکان استیضاح وزرا و هم 
رییس جمهور وجود دارد اگرچه استیضاح رییس جمهور به  دلیل وضعیت خاص باید دو 
سوم آرای مجلس را داشته باشد. از طرفی در بحث نظام پارلمانی شرط اولیه آن است 
که نظام  حزبی به موازات آن مستقر باشد؛ این درحالی است که احزاب در کشور ما برای 

انتخابات ایجاد می شوند و اینکه کادر بسازند  اصلا وجود ندارد.

نکتـه

ویـژه

راویان قرارگاه خاتم الانبیا در دوران جنگ ۸ ساله  از  یکی 
معتقد است که نتیجه ترورهای بی رحمانه منافقین رشد گونه ای 
افراط گرایی مذهبی است و نتیجه افت روحیه ایثارگری هزینه های 
فوق العاده ای است که سنگینی آن را جامعه باید متحمل شود. 
زمانی ما با کمترین هزینه بیشترین دستاوردها را داشتیم اما امروز 
بیشترین هزینه را باید تقبل کنیم تا به چیزی کمتر از آن دستاوردها 

برسیم. 
محسن رشید از سرداران بازنشسته سپاه که یکی از راویان 
قرارگاه خاتم الانبیا در دوران جنگ ۸ ساله بوده و 3 سال پس از 
پایان جنگ یعنی از ابتدای دهه ۱3۷0 به مدت ۱0 سال مسئولیت 
مرکز مطالعات و تحقیقات جنگ را برعهده داشته و به عبارتی دیگر 
در تمام طول مدت خدمت در سپاه با مقوله تاریخ جنگ سروکار 
داشته و نزدیک به دو دهه بعد از بازنشستگی هم همواره در تدوین 
تاریخ جنگ به سربرده و اکنون در مجموعه ای به نام کانون راویان 
جنگ ۸ ساله، به رصد کردن تاریخ نویسی دیگران از جنگ مشغول 
است. مشروح گفت وگوی ایلنا با محسن رشید را در ذیل می خوانید:

موضوع جنگ و انقلاب ابزاری برای جناح بندی شده است 
گفته  عراق  ایران-  جنگ  از  متعددی  روایت های   *
می شود و همین امر باعث شده در برخی از مسائل بنیادی 
درباره هشت سال دفاع مقدس و تقابل بین دو کشور ایران 
و عراق علامت سوال های متعددی به وجود بیاید، مخصوصا 
در این روزها برای اینکه خود را صاحب آن روزها نشان 
دهند مسائلی را مطرح می کنند که به علامت سوال هایی 
که در ذهن مخاطب وجود دارد می افزایند؛ سوالی که امروز 
مطرح است و برای آن هم پاسخ قانع کننده ای داده نشده 
این است که چرا ما روایت های مختلفی از هشت سال دفاع 

مقدس داریم؟ 
پاسخ روشن است؛ تاریخ روایت ثابتی ندارد چرا؟ چون فردی 
که می خواهد تاریخ را بیان کند آن از زاویه دید خود پدیده ها را 
مشاهده می کند. طبیعتا زاویه دید انسان ها هم با یکدیگر متفاوت 
است؛ همین تفاوت زاویه نگرش و نگاه است که باعث می شود آنچه 
را نقل می کنند و شما می بینید و یا می شنوید متفاوت باشد.مطلب 
بعدی این است که فردی که تاریخ را  می نویسد، نمی تواند حساب 
خود را از تاریخ جدا کند و بی طرفانه بنویسد؛ برای همین است که 
می گویند هیچ وقت خوب نیست فرماندهان و حاکمان، تاریخ خود 
را بنویسند؛ چرا؟ چون نمی توانند حساب خود را از آن جدا کند. 
نکته بعدی بسیار مهم این است که وقایع جنگ و انقلاب، دستاویز 
شده که در تقابل یکدیگر قرار دارند و چون این جریان ها مخالف 
یکدیگر هستند، شما خبرهای متناقض می شنوید و می بینید. هنر 
یک انسان منصف این است که وقتی چیزی را می شنود و یا می بیند 
آن هایی را که هم پوشانی دارند و آن هایی را که با یکدیگر تقابل 
دارند، مورد ارزیابی قرار دهد. روایت کسی که در قرارگاه نشسته 
معتبرتر  از کسی است که از یک سنگر به میدان جنگ نگاه می کند. 
همچنان که اظهارات یک سرباز در خط، از جزئیات نبرد دقیق تر 
است تا فردی  که از پشت بی سیم صحنه را فرماندهی می کند.

آن چه امروز مشکل ماست این است که این موضوع ) جنگ و 
انقلاب( ابزاری برای جناح بندی،  دسته بندی و گروه بندی شده و تا 
این مشکل وجود دارد،  آسیب ها و آفت های فروانی را برای انقلاب و 
جنگ رقم می زند.]مثلا آقای رضایی یک حرفی را می زند جریانی 
که مخالف ایشان است و همگون نیست، در فاز مقابله قرار می گیرد 
و جریانی که موافق ایشان است سکوت می کند. ما در دهه اول و 
تقریبا دهه دوم انقلاب چنین مشکلی را نداشتیم این مشکل مربوط 

به دهه سوم به بعد است.[
با پوستین وارونه ایثارگری

 گره ای از جامعه باز نخواهد شد!
* امروز در کشور شاهد هستیم که یک عده جنگ و 
انقلاب را مصادره کرده اند و معتقدند جریان مقابل آنها هیچ 
اقدامی انجام نداده و زحمتی برای نظام و انقلاب نکشیده 
است، تاریخ جنگ و انقلاب نشان می دهد از همه اقشار 
در آن زمان در میدان جنگ و انقلاب بوده اند و برای حفظ 
چرا  اساسا  داده اند،  و خون  جان  کشور  ارضی  تمامیت 
بعضی ها چنین تفکری دارند و خود را صاحب و مالک همه 

چیز در کشور می دانند؟ 
بگذارید نکته مهمی را بگویم؛ اگر این حس و حالی که امروز 
در جامعه وجود دارد، در زمان انقلاب و جنگ وجود داشت، نه 
انقلاب پیروز می شد و نه جنگ به جایی می رسید. آن زمان به هیچ 
عنوان کسی باورش نمی شد نظام پهلوی دوم که ژاندارم منطقه 
بود و جزیره ثبات نامیده می شد، این گونه فرو بریزد.بعید بود توانی 
وجود داشته باشد که از پس نظام با ثبات و حاکمیت توانمند رژیم 
پهلوی بربیاید. آن چه باعث پیروزی انقلاب شد وجود فرهنگی به 
نام » ایثارگری« بود.]البته بماند که امروز این واژه هم امروز دستاویز 
شده است و ما هم  در این گفت وگو کاری به صورت بیرونی این 
واژه نداریم به ذاتش می پردازم؛ مفهوم واقعی این واژه یعنی چه؟ 
عینیت یافتن این واژه، با اهدای مرغ و تخم مرغ آن پیرزن روستایی 
است که همه دارایی اش را برای جنگ هدیه می کند، و دست آخر 
هم احساس می کند هنوز خیلی بدهکار است اما در حال حاضر  نه 
تنها تخم مرغش را نمی دهد بلکه حاضر نیست از یارانه اش بگذرد[ 
فرهنگ ایثارگری بود که بسترهایی را برای موفقیت های اولیه 
انقلاب فراهم کرد؛ حالا اگر ایثارگری و احساس شرمندگی در 
برابر جامعه و نظام و اسلام، جای خود را به طلب کاری از مردم 
و نظام و اسلام بدهد، آنگاه شعارهای ایثارگرانه به پوستین وارونه 
ایثارگری شبیه تر است تا به ماهیت ایثارگری و یقینا با پوستین 

وارونه ایثارگری، گره ای از جامعه باز نخواهد شد!

]بگذارید خاطره ای را برای شما بگویم،  اواخر دوران خدمتم 
برای سمیناری به اصفهان دعوت شدم؛ اصفهانی ها بیشترین 
خدمت و نقش را در پیروزی جنگ داشته اند. در انقلاب هم کم 
نگذاشته اند، عمده لشگرهای قبراق ما تعلق به دیار اصفهان دارند. 
حتی فرماندهان بزرگ برخی از لشکرهای قبراق غیراصفهانی، از 
بین فرماندهان اصفهانی برگزیده می شدند که نمونه اش شهید 
حاج همت است که اصالتا شهرضایی است. به خاطر دارم در شروع 
سخنرانی گفتم شما اصفهانی ها به انقلاب خیلی بدهکار هستید! 
یک دفعه همشان برآشفتند؛ گفتم می دانید شما اصفهانی ها همان 
هستید که سوژه اول شهرستان قبل از انقلاب گروه تئاتر ارحام 
صدر بود آیا فراموش کرده اید که قبل از انقلاب یکی از شهرهایی 
که میدان فعالیت مبلغان مسیحی بود، شهر شما بوده، اما امروز شما 
آن اصفهانی گذشته نیستید و این تحول را مدیون انقلاب هستید.[

آنان که خود را طلبکار انقلاب می دانند
 اساسا انقلابی نیستند

به عبارتی دیگر، آنان که خود را طلبکار انقلاب می دانند، 
اساسا انقلابی نیستند. اگر به سخنان امام خمینی بازگردیم، امام 
به صراحت اعلام می کرد که انقلاب مدیون کسی نیست و چه بسا 
اگر از این زاویه به انقلاب نگاه کنیم، آن وقت معلوم می شود که چرا 
امام خمینی معتقد بود که این انقلاب انفجار نور بوده است. چه 
نوری؟ نوری که منیت انسان ها را در پرتو نورانیت خود ذوب کند. 
حال آیا کسی که خود و یا طایفه خود را عامل موفقیت و پیروزی 
انقلاب می داند، حق دارد که خود را پرچمدار راه خمینی)ره( و 

شهدا قلمداد کند؟!    
کسانی که خود را سهیم در پیروزی انقلاب و موفقیت های در 
جنگ می دانند را از جنس طلبکاران انقلاب و جنگ باید دانست. 
یکی از عوامل مهم مشکلات امروز جامعه ما همین طلبکاری هاست 
آن هم نه طلبکاری که قدرت ندارد،  اتفاقا قدرت هم دارد. آن هایی 
که می گویند دیگران نبودند ما بودیم همان هایی هستند که انقلاب 

را نفهمیدند.
] چه بسا که این افراد در انقلاب بوده اند کسی هم انکار نمی کند 
سابقه شان را نگاه کنید کاملا مشخص است و این ها با کسانی که از 
فداکاری های گذشته شان پشیمان هستند، فرقی نمی کنند. توضیح 
بیشتر می دهم یک عده هستند که ایثارگرانه در جریان انقلاب 
و جنگ بوده اند ولی امروز پشیمانند، در مقابل این ها هم افرادی 
هستند که آنها هم ایثارگرانه در جنگ و انقلاب حضور داشته اند 
اما کارشان بجایی رسیده که احساس مالکیت می کنند؛ بطوری که 
حتی حاضر نمی شوند به واقعیت حضور دیگران تمکین نمایند هر 
دو این گروه راه به ناکجا آباد می برند. اینان خواسته و یا ناخواسته، 

آب به آسیاب آفات انقلاب و جنگ می ریزند.[
نتیجه ترورهای بی رحمانه منافقین 

رشد گونه ای افراط گرایی مذهبی است
* شما به فرهنگ ایثار اشاره کردید،  چرا این فرهنگ در 
دهه های بعد در جامعه از بین رفت و ما کمتر شاهد بودیم که 

افراد به معنای واقعی کلمه دست به این کار بزنند؟ 
جامعه بعد از دهه اول انقلاب  چندین چرخش داشت. پیشنهاد 
می کنم که شما تفاوت های انتخابات مجالس اول تاکنون را شاخص 
بگیرید. انتخابات مجلس ها حکایت از رویکردهای موجود جامعه ما 
دارد. اگرچه نمی شود بطور مطلق، نتیجه انتخابات مجالس را منطبق 
با رویکرد افکار عمومی جامعه تصور کرد. اما شاخص خیلی مناسبی 
است. کیفیت، گرایش و کمیت های آماری صندوق های انتخابات، 
شاخص های مهمی برای شناخت سیر تحولات جامعه ۴0 ساله 
ماست.ضمن اینکه این تحول الزاما روبه جلو نباید فرض شود. این 
چرخش ها فقط یک چرخش سیاسی نیست بلکه  یک چرخش 
مبنایی هم هست. یک کد به شما می دهم بررسی کنید. چه شد که 
مجلس سوم به چهارم رسید؟ چرا کسانی که در مجلس سوم پیروز 
می شوند حتی برای مجلس چهارم در مساجد راه شان نمی دهند 
که سخنرانی کنند؟ یا چرا کسی که در مجلس پنجم نفر اول 
تهران است، در منظر گرایشات مجلس چهارمی ها سیبل تهاجمات 
قرار می گیرد؟ اصلا هیچ می دانید که تفاوت مجلس اول با دوم 
چیست؟ آیا هیچ می دانید که ترورهای بی رحمانه منافقین موجب 
چه چرخشی در کشور شد؟ و مجلس دوم نتیجه مستقیم چه 
عواملی است؟ این ها را کنار هم بگذارید چرخش ها مشخص است 
و این چرخش ها ما را به اینجا رساند. نتیجه ترورهای بی رحمانه 

منافقین رشد گونه ای افراط گرایی مذهبی است و نتیجه افت روحیه 
ایثارگری هزینه های فوق العاده ای است که سنگینی آن را جامعه 
باید متحمل شود. زمانی ما با کمترین هزینه بیشترین دستاوردها را 
داشتیم اما امروز بیشترین هزینه را باید تقبل کنیم تا به چیزی کمتر 

از آن دستاوردها برسیم.
اگر می خواهید کشوری را زیر و رو کنید

 تاریخش را بگیرید
*بحث مصادره بسیار مهم است،  عده ای خود را در جامعه 
همه کاره می دانند و حتی خود را وطن دوست تر از بقیه 

نشان می دهند!
اجازه دهید به همین نکته ای که اشاره کردید بپردازیم،  دهه 
هفتاد مقام معظم رهبری از تهاجم فرهنگی سخن گفتند ولی 
از زاویه دید من، تهاجم پذیری در حال وقوع بود و اگر دیوارهای 
مستحکم خودباوری ما فرونریخته بود، فرهنگ مهاجم به درون قلعه 

جامعه ایرانی راه پیدا نمی کرد.
 ]قبل از این که بخواهم این بحث را باز کنم بگذارید نکته ای 
را بیان کنم؛  می دانید که هویت یک جامعه به تاریخی است که 
دارد، تاریخ را از یک جامعه بگیرید، هویتش را سلب کرده اید؛ ببنید 
اگر می خواهید در یک جامعه تغییرات مفید ایجاد کنید، می توانید 
اصلاحات انجام دهید تا توسعه پیدا کنید اما اگر می خواهید آن را 
زیر و رو کنید تاریخش را باید بگیرید. جامعه بی تاریخ، جامعه ای 
بی هویت، آسیب پذیر و بدون حریم دفاعی در برابر هجوم بیگانگان 

است. جامعه بدون بی ریشه و متزلزل است.[
حالا این تعریف را بگذارید کنار آن تعریفی که از جریان 
مصادره کننده انقلاب گفتم، جریانی که خواستار سوار شدن بر 
انقلاب و نظام است؛ چه موقعیت خطرناکی پیش می آورد و چه 
پنجره ای را باز می کند برای جریانی که می خواهد ریشه تاریخی 

ما را بزند.
حال سوال پیش می آید این جریان چگونه ریشه های تاریخی 
ما را می زند؟ این کار را چگونه انجام می دهد؟ بسیار زیرکانه دست 
به این کار می زند. نمی رود ریشه تاریخ ایران باستان را بزند،  حتی 
معترض تا قبل از انقلاب نمی شود حتی یک سری فکت های 
افتخارآمیز را عرضه می کند برای اینکه اعتماد مخاطبش را جلب 
کند. پس چه می کند؟ بجای نفی تاریخ، انقطاع قطعی از تاریخ را 

هدف قرار داده و زیر پای وضعیت موجود ما را خالی می کند.  
آنهایی که کارهای بزرگی می کنند

 خطاهای شان هم بزرگ است
جریانی که قصدش زدن ریشه های تاریخی ماست، کارش را آغاز 
کرده است، متاسفانه برخی دوستان اصلاح طلب من هم در این دام 
افتاده اند و متوجه نیستند. متاسفانه اشتباه در این مورد کم نیست 
بلکه موضوعی دامن گیر شده من از این بابت خیلی نگران هستم. 
چند وقت پیش یک سخن غیرقابل قبولی از آقای رضایی شنیده 
شد اما واقعا این اشتباه را باید تا آنجا توسعه داد که همه افتخارات 

دوران جنگ را روی هوا ببرد.
 محسن رضایی بلاتردید یک شخصیت فاخر نظامی در دهه اول 
بوده است. نقش عالی محسن رضایی در زمان جنگ غیرقابل تردید 
است. البته آنهایی که کارهای بزرگی می کنند، خطاهای شان هم 

حتما بزرگ خواهد بود. 
چون وقتی از انسانی تعریف می کنیم، معنایش این نیست 
که از شخصیتی بدون اشتباه حرف می زنیم. به قول مشهور 
درباره معصومین علیهم السلام که حرف نزده ایم که هیچ خطایی 
درباره شان متصور نیست. بلکه درباره نوع بشر صحبت می کنیم 
که برخی بر برخی دیگر از برخی از ابعاد برتری دارند. خب اگر 
یکی از اشتباهات گذشته یا حال حاضر شخصی را مورد مداقه قرار 
دادیم، باید افتخاراتش را هم بر باد دهیم؟ ضمن اینکه این افتخارات 
فردی نیست. یک جامعه تلاش کرده تا یک قهرمانی را در رشته ای 
بپروراند. مثلا اگر نبودند شخصیت هایی مانند شهید بروجردی، 
شهید کلاهدوز، شهید حسن باقری، شهید باکری، شهید حسین 
خرازی، شهید همت و ... کجا محسن رضایی؛ محسن رضایی 

می شد.
نفی  رضایی،  محسن  موفقیت های  نفی  دیگر  عبارتی  به 
قهرمانانی است که اگر نقش آفرینی آنان نبود، امکانی هم برای بروز 
توانمندی های امثال محسن رضایی بوجود نمی آمد. خوب دقت 
نمایید که اگر خطایی از شخصی سر زد، طبعا جای انتقاد و چه 

بسا جای مؤاخذه داشته باشد. ولی عمل خطا جای انتقاد دارد نه 
اینکه شخصیت آن فرد را هدف انتقادات خویش قراردهیم. به ما 
فرموده اند نهی از خطا و منکر کنید اجاز نداده اند که هویت انسانی 
یک فرد را هرچند خطایی از وی سرزده باشد، زیر سوال ببریم. این 
نحوه رفتارها نه تنها از نظر اخلاقی ناپسند است، بلکه آسیب رساندن 
به خودمان را درپی دارد. یعنی ظاهرش هجو کردن یک انسان 
است اما حقیقتش هجو کردن دارایی یک جامعه و ضایع کردن یک 

سرمایه اجتماعی است. 
امروز کدام یک از دستاوردهای انقلاب و نظام نیست که مورد 
هجوم هجوآمیز غیرمنصفانه قرار نگرفته باشد؟ حاصل این پدیده 
آزار دهنده چیست؟! خب در ظاهر موجب آرامش معترضان به 
ناهنجاری های امروز جامعه است. لیکن وجهه پنهان آن تخریب 
حلقه پیوند تاریخ امروز ما با گذشته استو بی تردید چنین پدیده ای 
با هدف گذاری دست های پنهان و بدست کسانی که نمی دانند چه 
اتفاقی در حال وقوع است، عملیاتی می شود. دغدغه من اینجاست 
که نتیجه چنین هجمه هایی برباد رفتن افتخارات گذشته است. 
گذشته نزدیک، حلقه ای است برای پیوند به گذشته دور. اگر این 
حلقه قطع شود، گذشته دور قابلیت وارونه جلوه کردن پیدا می کند.

اصلاح طلبان مردم پسندتر هستند
* نقد به اصلاح طلبان این روزها زیاد و در برخی از مقاطع 

انتقادها شدت گرفته چرا این اتفاق افتاده است؟
نقد من به سران اصلاحات نیست بلکه در این باره نقد من به بدنه 
اصلاحات است. می گویم اصلاح طلبان ناخواسته در زمینی بازی 
می کنند که این زمین حلقه وصل ما را با قبل از انقلاب قطع می کند 
به طوری که انگار ما ۴0 سال خلاء داریم و باید این سال ها را کنار 
بگذاریم . این ۴0 سال یعنی دو نسل می شود؛ شما می خواهید 
دو نسل را  کنار بگذارید پس چه می خواهید به ما تحویل دهید؟ 
البته نباید فراموش کنیم که اگر ما به حفظ پیوند با گذشته متعهد 
هستیم، به معنی پذیرش دربست گذشته نیست. اما یادمان باشد 
که حتی اشتباهات گذشته، اگرچه قابل نسخه برداری نیست اما 
چرا مبنایی برای تجربه  ندوزی محسوب نشود. ما برای زندگانی مان 
هزینه کرده ایم. یقینا هیچ سرمایه گذاری بدون ضرر نیست.و قرار 
نیست که هزینه های بشری صد در صد به سود برسد. ولی تجربه 

اندوزی از خطاها، با تخطئه کردن از زمین تا آسمان فرق دارد. 
* اگر بخواهیم برای این جریان اسم بگذارید آن را با چه 

نامی می خوانید؟
جریان سوم؟

جریان سوم خودی نیست و اساسش 
از جنس جاسوسی ،  نفوذ و براندازی است

*  بله ، این جریان سوم را چه می نامید؟
جریان سوم نیست، یک جریان خائنی است که از خارج از کشور 
مدیریت می شود و جریان بیگانه است. دو جریان اصلاح طلب و 
اصولگرا هرچند که مورد انتقاد هستند، اما خودی هستند. ولی آن 
جریان سوم خودی نیست و اساس اش از جنس جاسوسی ،  نفوذ 

و براندازی است. 
حالا چرا این قصه گرفته است؟ یعنی چه عاملی باعث شده 
که ما در زمین بیگانه بازی کنیم ولی احساس مان خدمت باشد؟ 
علت این است که متاسفانه اعتمادی عمومی نسبت به حاکمیت 
بطور محسوسی کاهش پیدا کرده است. اصلاح طلبان از نظر درصد 
جمعیت، بخش بیشتری از جامعه را نسبت به اصولگرایان تشکیل 

می دهند و مردم پسندتر هستند
] قصدم این نیست که بگویم اصولگراها مردم پسند نیستند، 
اتفاقا در برخی از موارد اصولگراها مردم پسندتر هستند؛ از جمله در 
ابعاد مذهبی اصولگرایان جذاب ترند تا اصلاح طلبان و اصلاح طلبان 

همزبانی بیشتری با مردم دارند تا اصولگرایان.[ 
حال چرا این نفوذ جریان بیگانه میسر شده است؟ به دلیل بی 
اعتمادی بدنه جامعه نسبت به حاکمیت. وجود بی اعتمادی مهم 
ترین چالش و آسیب  امروز نظام است. اگر این بی اعتمادی از ابتدا 
وجود داشت، ما در انقلاب و جنگ هرگز موفق  و پیروز نمی شدیم. 

امروز مسئولان ما باید این بی اعتمادی را جبران کنند.
مردم خطاهای دهه اول انقلاب را 

 به حساب نظام نمی گذاشتند
* سوال اینجاست چرا در زمان جنگ و انقلاب مردم این 
اعتماد را به حاکمیت داشتند، ایستادند شهید دادند و از 
کشور دفاع کردند اما امروز شاید به نظر برسد که این حس 

شاید تا حدودی کمرنگ تر شده است؟
با  انقلاب و جنگ احساس دوگانگی  ببنید مردم در دوره 
حاکمیت نداشتند و خود را از آن جدا نمی دانستند. حال شما ممکن 
است سوال بپرسید آیا این رفتارهایی که امروز در بعضی ها وجود 
دارد، آن زمان نبود؟ چرا وجود داشت؛ اینطور نبود که در دهه اول 
اختلاس وجود نداشته باشد اما غیر از این اینقدر شایع و فجیعانه 
نبود و اگر هم بود مردم آن را به پای حکومت نمی وشتند و آن را 
به حساب فرد متهم می گذاشتند. اینطوری نبود که مردم آن را  
به حساب نظام نمی گذاشتند به وجود نمی آمد مشخص است که 
وجود داشت ولی مردم آن را  به حساب نظام نمی گذاشتند بلکه به 
پای بیگانه می نوشتند اما امروز به پای حاکمیت می نویسند و باید 

بگویم و گوشزد کنم این یک زنگ خطر بزرگی است.
 چرا امروز این بی اعتمادی که معضلی برای کشور شده است و 
بارها هم کارشناسان نسبت به این قضیه هشدار داده اند وجود دارد؟

بحث در این زمینه مفصل است اما اجمالا عرض کنم که دو 
عامل آزاردهنده وجود دارد که فوق العاده تاثیر منفی می گذارد؛ یکی 
تبعیض و دیگری احساس عدم صداقت. البته مصداق های تبعیض 
کم نیست و مصداق عدم صداقت هم بویژه در دوره دولت دهم 

دیگر عینی شد.  

سردارمحسن رشید: 

مسئولان باید بی اعتمادی موجود را جبران کنند

حسـین الله کـرم معتقـد اسـت کـه سـخنان رهبـری دربـاره حضـور جوانـان 
حزب اللهی در سـطح مدیران ارشـد کشـور تنها نباید به جایگاه ریاسـت جمهوری و 

وزرا تفسـیر شـود و تمامـی سـطوح مدیریتـی کشـور را در برگیـرد.
رهبر انقلاب اسـلامی در دیداری که چهارشـنبه شـب با دانشـجویان داشـتند بار 
دیگـر بـر »جوان گرایـی« تاکیـد کردنـد با این تفـاوت که ایـن بار سـخنان رهبری با 
تکیـه بـر گام دوم انقلاب، به روشـنی ناظر بر جوان گرایی در سـطح کلان مدیریتی و 

مدیران ارشـد کشـور بود.
رهبـر انقـلاب در این دیدار خطاب به دانشـجویان فرمودند »اکنون ما نیازمند یک 
حرکت عمومیِ منضبط، پرسرعت و همراه با پیشرفتِ محسوس و با محوریت جوان 
متعهد و حزب اللهی، به سـمت چشـم انداز و اهداف بلند انقلاب اسـلامی هسـتیم تا 

حضور تأثیرگذار جوانان در نظام مدیریتی کشـور تحول به وجـود آورد.«
رهبـری هم چنیـن تاکیـد کردند »ایـن فعالیت ها به ورود نسـل جـوان متعهد به 
عرصه مدیریت کشـور منجر خواهد شـد و طبعاً هنگامی که جوانان متعهد و حزب 
اللهـی بـه معنـای حقیقی کلمـه، جزو مدیران ارشـد کشـور شـدند، حرکت عمومی 
شـتاب و رونـق بیشـتری خواهـد گرفـت.« در همیـن راسـتا حسـین الله کـرم فعال 
سیاسـی اصولگرا معتقد اسـت که سـخنان رهبری درباره حضور جوانان حزب اللهی 
در سـطح مدیران ارشـد کشـور تنها نباید به جایگاه ریاسـت جمهوری و وزرا تفسـیر 

شـود و تاکیـد رهبری تمامی سـطوح مدیریتـی کشـور را در برمی گیرد.
عضـو شـورای هماهنگی حزب الله که بـا خبرآنلاین گفت وگو کـرده، درباره تعبیر 
حزب اللهـی بـودن بـرای مدیـران جوان هـم می گوید: »منظـور رهبری بـه نیروهای 
انقلابی سـه جریان اسـت اما این نیروها بیشـتر در نیروهای اصولگرا دیده می شـود.«

مشروح گفت وگوی خبرآنلاین با حسین  الله کرم را در ادامه می خوانید:

* آقـای الله کـرم! رهبر انقلاب در دیـدار اخیر با دانشـجویان بر حضور 
جوانـان متعهـد و حزب اللهـی در سـطح مدیـران ارشـد کشـور تاکیـد 

داشـتند، تفسـیر شـما از این بخش از سـخنان رهبری چیسـت؟
رهبـر انقـلاب معتقدنـد بـا توجـه بـه گام دوم کـه چهـل سـاله دوم انقـلاب را 
دربرمی گیـرد، ایـن جوانـان هسـتند کـه بایـد گام دوم را دنبـال کننـد، چـون آنهـا 
می تواننـد ایـن گام را به پایان برسـانند، از این رو ماننـد دوران اول انقلاب و زمان دفاع 

مقـدس کـه جوانـان بـار انقـلاب را به دوش گرفتنـد و تا به امـروز آن را جلـو بردند و 
حـالا در اواخـر عمـر خـود به سـر می برنـد، در گام دوم انقلاب هم باید مسـئولیت بر 

دوش جوانـان نسـل بعد انقلاب گذاشـته شـود.

* شـما تـا چـه انـدازه این سـخن رهبـری را ناظـر بـه جوان گرایی در 
سـطوحی چـون ریاسـت جمهـوری یـا وزرای دولـت می دانید؟

ایـن موضـوع در مـورد یک یا دو بخش از نظام نیسـت، بلکه منظـور رهبری تمام 
سـطوح اسـت و اگـر ما بخواهیم ایـن را تنها ناظر به یک بخش خـاص بدانیم، غفلت 
کرده ایم.برخی معتقدند که دولت روحانی، دولت کهنسـالی اسـت، که البته به نظرم 
درسـت اسـت. امـا از نظـر مـن دولـت اول آقـای روحانـی می توانـد ناظـر حرف های 
رهبـری باشـد والا اگـر بخواهیـم منصفانـه صحبت کنیـم باید بگوییـم که مخاطب 

سـخنان رهبری کل سـاختار نظام است.

* سـخنان رهبـری در مـورد نیروهای متعهـد و حزب اللهـی را چگونه 
تفسـیر می کنید، شـاید عده ای این تفسـیر را داشـته باشـند که جوانان 
حزب اللهـی تنها شـامل اصولگرایان می شـود، شـما تعبیرتان چیسـت؟ 

در یـک نـگاه کلان تـر از آنجـا کـه نـگاه خاص به سـبک زندگـی و اشـرافی گری 
در سـه جریـان اصلـی کشـور در سـطوح بالا شـکل گرفته اسـت، منظـور رهبری به 
نیروی انقلابی هر سـه جریان اسـت، اما این نیروهای حزب اللهی بیشـتر در نیروهای 
اصولگـرا دیـده می شـود. البتـه من فکر می کنم کـه جریان انقلابـی و حزب اللهی در 
دو جریـان دیگـر )اعتدالـی و اصلاح طلـب( کشـور هم وجود داشـته باشـد، به مفهوم 
اینکه حل مشـکلات را در داخل کشـور بداند و سـبک زندگی غیر اشـرافی را انتخاب 

باشند. کرده 

* رهبـر انقـلاب در انتصابات اخیر خـود به نوعـی جوان گرایی را مدنظر 
داشـتند، چقدر این انتصابات رهبری را الگوی مناسـبی برای سـایر نهادها 

می دانید؟
بایـد دقـت بیشـتری بـر نیـروی جـوان داشـته باشـیم. شـاید در نظـر اول وقتی 
صحبـت از نیـروی جـوان می شـود افـراد محـدوده سـنی ۱۸ تـا 30 سـال را در نظر 
داشـته باشـند اما رهبری این دایره را گسـترده تر کردند و با انتصاب هایشـان نشـان 
دادنـد کـه نیـروی جوان تا سـن ۴0 سـال را شـامل می شـود. ایـن نگاه بـه انتصابات 
رهبـری می توانـد برای سـه قوه و سـایر نهادها مورد توجه قرار بگیـرد به نظر من این 

بایـد در ارکان نظام دیده شـود.

* بـه نظر می رسـد این کادرسـازی کـه رهبری بـر آن تاکیـد دارند در 
بدنـه مدیریت کشـور پـس از ۴۰ سـال بـا تاخیـر در حال شـکل گرفتن 
اسـت، فکـر می کنیـد سـخنان رهبـری چقـدر در جهـت شـروع ایـن 

کادرسـازی موثر باشـد؟ 
اسـتارت ایـن کار را خـود رهبـر انقـلاب از زمانی کـه موضوع نیروهای جهـادی را 
برای پیشـرفت کشـور و محرومیت زدایی مطرح کردند زدند و بعد از آن تاکیدات یک 
نیـروی اجتماعـی شـکل گرفت. بعد این جریـان جهادی با مدافعین حـرم گره خورد 
و در مسـائل سیاسـی و فرهنگی هم شـکل جریان انقلابی حضور پیدا کرد. تبلور این 
حرکـت هـم در انتصاب هایی اسـت کـه رهبر انقـلاب  در قوه قضائیـه، امامان جمعه 
و سـازمان تبلیغـات اسـلامی انجـام دادند. نکته مهم این اسـت کـه این افـراد باید از 

نیروهای انقلابی باشند.

نیروهای انقلابی و حزب اللهی در هر ۳ جریان سیاسی کشور وجود دارند

الله کرم: تاکید رهبری بر جوان گرایی معطوف به همه مسئولان است نه دولت
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شيعيان ما، تا زمانى كه در روابط ميان خود و خدايشان نيك بنگرند، 
و به پيشوايانشان حسن نيتّ داشته باشند، و به برادرانشان نيكى 

كنند، و با ناتوانشان دلسوز و مهربان باشند، و به نيازمندانشان كمك 
كنند، همواره ]از جانب خداوند عز و جل[ مورد عنايت، محفوظ، و در 

پناه و مصون خواهند بود
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نامحـرمانه

دریــچه

اعلام دلیل تیراندازی در چند نقطه از تهران 
مرکز اطلاع رسانی پلیس پایتخت علت تیراندازی شب گذشته در چند نقطه از تهران را اعلام کرد.

به گزارش ایسنا،  پنجشنبه شب گذشته مأموران پلیس آگاهی برای دستگیری شش عضو یک گروه از 
سارقان وارد عملیات شدند که این سارقان به محض مشاهده عوامل پلیس با یک دستگاه سواری پژو 
اقدام به فرار کردند که در پی آن تعقیب و گریز میان مأموران پلیس و متهمان آغاز شد.تعقیب و گریز 
میان پلیس و مأموران ادامه داشت تا اینکه در بزرگراه شهید کاظمی، راننده سواری پژو، خودروی خود 
را به موتورسیکلت حامل سه نفر که از اعضای یک خانواده بودند، کوبید تا با این اقدام بتواند مأموران را 
پشت سر گذاشته و متواری شود، اما در همین حین گشت های کمکی از سوی پلیس نیز وارد عمل شده 
و یک گروه از مأموران مقدمات انتقال سه عضو این خانواده به بیمارستان را فراهم کرده و گروه های دیگر 
به تعقیب متهمان ادامه دادند.در جریان تعقیب و گریز، مأموران که با بی توجهی راننده خودروی پژو به 
دستور ایست پلیس روبه رو شدند، با رعایت قوانین بکارگیری سلاح اقدام به شلیک شش تیر در طول 
مسیر تعقیب و گریز کرده و سرانجام در محدوده چهارراه سیدالشهدا در خیابان جشنواره تهرانپارس 
اقدام به دستگیری این افراد کرده و آنان را به مقر انتظامی منتقل کردند.با انتقال این افراد، رسیدگی 
به پرونده شان در پلیس آگاهی تهران بزرگ در دستور کار قرار گرفت و آسیب رساندن به اعضای یک 

خانواده در جریان تعقیب و گریز و بی توجهی به فرمان پلیس نیز به جرایم شان افزوده شد.

پیگیری نامگذاری خیابانی به نام »ناصر حجازی« 
 رییس کمیته ورزش شورای شهر تهران از پیگیری برای نامگذاری خیابانی به نام مرحوم ناصر 
حجازی خبر داد.حجت نظری در گفت وگو با ایسنا با اشاره به فرارسیدن سالگرد درگذشت ناصر 
حجازی، فوتبالیست مشهور کشورمان گفت: زنده یاد ناصر حجاری در دوم خردادماه سال ۱۳۹۰ فوت 
کرد اما متأسفانه علی رغم آنکه از چهره های شاخص ورزشی کشور و مورد احترام طرفداران تمامی 
تیم های فوتبال و ورزش دوستان ایرانی است، هیچ اقدامی برای نامگذاری معبر یا فضایی به نام او نشده 
است.وی با بیان اینکه به منظور پاسداشت نام این چهره ورزشی کشور و دروازه بان مطرح تیم ملی و 
تیم استقلال تهران پیشنهاد نامگذاری معبری به نام او را به کمیسیون نامگذاری شورای شهر تهران 
ارائه کرده است، گفت: در جلسه قبلی کمیسیون نامگذاری، به این درخواست رسیدگی و بنا شد معابر 
پیشنهادی دقیق تر بررسی شود و در جلسه بعدی در مورد آن تصمیم گیری نهایی صورت پذیرد.رئیس 
کمیته ورزش شورای شهر تهران درباره اینکه آیا معابر پیشنهادی برای نامگذاری به نام مرحوم حجازی 
مشخص شده یا خیر، گفت: چند مسیر و معبر پیشنهادی ارائه شده است. در این خصوص رایزنی هایی 

با همسر و خانواده مرحوم حجازی نیز خواهیم کرد و در نهایت گزینه های قطعی اعلام می شود.

نخست وزیر انگلیس استعفا کرد 
 ترزا می با تاکید بر اینکه در مورد مساله بریگزیت موضعی درست داشته از پست نخست وزیری 
انگلیس استعفا کرد.به گزارش ایسنا، به نقل از اسکای نیوز، تراز می امروز از منصب خود در ریاست حزب 
محافظه کار انگلیس و نخست وزیری این کشور استعفا کرد.می در مقابل دفتر نخست وزیری بیانیه ای را 
خواند و گفت: "اکنون برای من روشن شده که منافع بریتانیا با یک نخست وزیر تازه بهتر تامین می شود. 
"وی افزود: "من امروز اعلام می کنم که جمعه هفتم مه )دو هفته دیگر( از رهبری حزب محافظه کار 
استعفا می کنم. " "من با ریاست حزب به توافق رسیده ام که روند انتخاب رهبر جدید از هفته آینده آغاز 
شود. "با آنکه نمی توان گفت: رقابت درون حزبی برای انتخاب رهبر جدید دقیقا چقدر طول می کشد، اما 
کارشناسان می گویند احتمالا در پایان ژوئیه، حدود دو ماه دیگر رهبر جدید حزب محافظه کار مشخص 

خواهد شد.تعداد قابل توجهی از اعضای حزب محافظه کار برای این رقابت اعلام آمادگی کرده اند. 

مارادونا بازداشت شد 
دیگو مارادونا اسطوره فوتبال آرژانیتن به اتهام شکایت همسر سابقش مبنی بر بدهکاری 5 میلیون 
پوندی در یک فرودگاه بازداشت شد. براساس گزارش روزنامه ایندیپندنت او قصد داشت مکزیک را 
به مقصد بوینس آیرس ترک کند.کارکنان شرکت هواپیمایی تی ای ام با تماس با اداره پلیس از آنها 
خواستند تا به منظور بررسی موضوع به فرودگاه تام جوبین ریو چند نیرو به محل واقعه اعزام کنند.پس 
از چند ساعت بازپرسی و مذاکره با اگوستین مولین مشاور مارادونا، سرمربی تیم دورادوس مکزیک با رفع 
اتهام آزاد شد.یکی از سخنگوهای شرکت هواپیمایی تی ای ام تایید کرد که مارادونا پس از این حادثه 
برای بازگشت به کشورش از این خطوط هوایی استفاده نکرده است.مارادونا در سال های اخیر با یک 
دوجین مشکل کوچک و بزرگ از جمله اعتیاد به کوکائین و الکل دست و پنجه نرم کرد و اخیرا نیز پس 

از یک جراحی کاهش وزن چشمگیری پیدا کرده است.

 ترامپ: تیلرسون احمق است 
رئیس جمهوری آمریکا که نه تنها مخالفان، بلکه موافقان خویش را نیز به بدترین القاب خطاب می 
کند، روز پنجشنبه رکس تیلرسون وزیر خارجه پیشین را 'فردی احمق' توصیف کرد. دونالد ترامپ در 
حساب کاربری توئیتر خود نوشت: 'رکس تیلرسون مردی احمق بود و برای پست وزارت امور خارجه 
هرگز فردی آماده و مناسب نبود. ترامپ افزود: او داستانی از خود ساخت مبنی بر این که من در دیدار 
با ولادیمیر پوتین رئیس جمهوری روسیه که در هامبورگ اتفاق افتاد، هرگز آماده نبودم. من فکر نمی 
کنم پوتین هم همین نظر را داشته باشد. نگاه کنید آمریکا چطور عمل می کند.'گفته می شود علت 
اصلی کنار گذاشته شدن تیلرسون در 2۱ اسفند ۹6 از کابینه دولت ترامپ، اختلاف های عمیق میان 
وی و رئیس جمهوری درباره مسائل مهم بین المللی از جمله کره شمالی و ایران بوده است.به دنبال اقدام 
غیر منتظره و خارج از عرف ترامپ در چگونگی اعلام خبر برکناری تیلرسون، ناظران مسائل آمریکا در 

رسانه های این کشور نسبت به نحوه عزل وی اظهار شگفتی کرده  بودند. 

علی ربیعی سخنگوی دولت شد
 علی ربیعی به عنوان دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهور و سخنگوی دولت انتخاب شد.یکی از 
رسانه های نزدیک به دولت از انتخاب »علی ربیعی« به عنوان دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهور و 
سخنگوی دولت خبر داد.محمود واعظی رئیس دفتر رئیس جمهور نیز در صفحه شخصی خود در توئیتر 
از صدور حکم ربیعی توسط رئیس جمهور طی روزهای آینده خبر داد و نوشت: »همانگونه که چهارشنبه 
در جمع خبرنگاران دولت گفتم، مراحل مقدماتی تعیین سخنگوی دولت انجام شد و دیروز آقای دکتر 
ربیعی با رئیس جمهور دیدار و برنامه خود را تقدیم ایشان کرد. ان شاالله مراحل نهایی کار و صدور حکم 

ایشان هم در هفته آتی انجام خواهد شد«.

استانی شدن انتخابات منتفی شد
 سخنگوی کمیسیون شوراها اظهار داشت: با توجه به اینکه ایرادات شورای نگهبان و مجمع تشخیص 
به طرح استانی شدن انتخابات، ایرادات اساسی و ریشه ای است، استانی شدن انتخابات مجلس منتفی 
است.اصغر سلیمی سخنگوی کمیسیون شوراها و سیاست داخلی مجلس اظهار داشت: با توجه به اینکه 
ایرادات شورای نگهبان و مجمع تشخیص به طرح استانی شدن انتخابات ایرادات اساسی و ریشه ای 
است، استانی شدن انتخابات منتفی است.نماینده مردم سمیرم در مجلس افزود: ایراداتی هم هیأت 
نظارت مجمع در مورد سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری گرفته است، بنابراین اگر بر مصوبه 
مجلس پافشاری کنیم و طرح استانی شدن انتخابات مجلس به مجمع تشخیص مصلحت نظام هم 

برود، رد خواهد شد.

عذرخواهی شبکه پنج به خاطر یک مداحی 
شبکه پنج سیما با محکوم کردن گفتار در تضاد وحدت یک مداح، از برادران و خواهران اهل سنت 
عذرخواهی کرد.به گزارش  ایسنا، پایگاه اطلاع رسانی سیما با این اعلام این خبر در توضیح آن آورده 
است: »در پی پخش مراسم جشن میلاد امام حسن مجتبی )ع(، در بخش کوتاهی از برنامه که به 
صورت زنده روی آنتن بود، متأسفانه یک مداح بر خلاف سیاست های وحدت آفرین رسانه ملی عمل 
کرده که این رفتار به هیچ وجه مورد تأیید شبکه نبوده و ضمن محکوم کردن آن شبکه پنج سیما از 
همه برادران و خواهران اهل سنت عذرخواهی می کند.«در این خبر اعلام شده است: »برخورد قاطع با 

تمامی افرادی که در این اتفاق نقش داشته اند، حتماً صورت می گیرد.«

یادداشت های شهر سیل زده/ ۱۹
محمد خامه یار

روح همدلی خوبی در جای جای شهر حاکم است. روحانی، ارتشی، نیروهای جهادی و مردمی، بر و 
بچه های  سپاه  بسیج همه و همه در کنار هم به پاکسازی و شست و شوی خانه ها، توزیع مایحتاج و 
رفع مشکل آنان مشغول اند. کار هیچ نهاد و ارگان و اداره ای را نباید دست کم گرفت. نیروهای پلیس در 
ایجاد نظم و امنیت، کار بچه های آتش نشانی،  راهداری، شرکت آب و برق در خور تحسین است. همه 

کنار  مردم رنج دیده اند و حضورشان نشاط بخش و شادی آور است. 
افراد خیر و نیک اندیش هم دنیایی  دارند و برخی از آنان عجب ریز بین و اهل دقت نظرند. این را از 

لابه لای کمک هایی که آنان دارند می توان فهمید. 
داخل بار انداز و انبار کمک های مردمی که هیچ وقت فکر نمی کردم چنین  توسعه ای پیدا کند، 

هر آنچه به دور از ذهن دارم، می یابم. 
انباری که هدایای مردمی را در خود جای داده است و مردم  علاوه بر تامین پوشاک و خوراک سیل 
زدگان، به فکر تامین اسباب بازی کودکان بوده، کمک جهیزیه نوعروسان که وسایل زندگی آنان را آب 
برده است، تامین فرش و ظرف و کفش و حتی مسواک و خمیر دندان و چادر و روسری  آنان بوده 
اند. در لابه لای کالاهای اهدایی از نخ و سوزن و وسایل خیاطی تا وسایل برقی و وسایل ساختمانی به 
چشم می خورد. گاه هم افراد بی بضاعت که خود در تامین مایحتاج زندگی خود با هزاران مشکل دست 
و پنجه نرم می کنند، وسایلی را اهدا کرده اند که از ارزش ریالی چندانی برخوردار نیست، اما دنیایی از 
عشق و محبت و دلدادگی و حس انسان دوستی را  به همراه دارد، مثل دستمال کوچکی که  قدری 
نخود و کشمش را در آن می بینم، مثل دستمالی که نان خشک روستایی  در آن قرار دارد. مثل یک 
بسته دستمال کاغذی که داخل یک پلاستک قرار دارد، مثل، چند استکان و نعلبکی که در لابه لای 
چند تکه پارچه کهنه پیچیده شده است تا نشکند... هر چه هست و هر آنچه می بینم جز سخاوت و ایثار 

مردم نیست. درود بر غیرت و شرف این مردم.

قاچاق گوسفند با اتوبوس ...!!! کاریکاتور

محمدعلى رجبى

معاون شهردار قم  خبرداد

آمادگی پارکینگ های سطح شهر برای 
پذیرش خودروها در شب های قدر

معاون شهردار قم گفت: پارکینگ های اطراف حرم، اطراف مسجد 
مقدس جمکران و سایر مکان های پرتجمع در شب های قدر آماده پذیرش 

خودروهای شهروندان هستند.
عباس ذاکریان اظهار کرد: جلسات متعددی با حضور دست اندرکاران 
بخش های مختلف شهرداری به منظور رفاه حال بیشتر شهروندان قم در 
شب های قدر برگزار شده است و مجموعه اقدامات گسترده ای در این راستا 
صورت می گیرد.وی ادامه داد: در حوزه حمل و نقل، تاکسیرانی و اتوبوسرانی 
آمادگی های لازم در سطح شهر برای انتقال شهروندان به مراسمات لیالی 
قدر با محوریت حرم مطهر حضرت معصومه)س(، مسجد مقدس جمکران، 
مصلی قدس، مسجد خضر)ع(، گلزار شهدا، امامزاده ابراهیم )ع( و سید 
معصوم)ع( و … صورت گرفته است.معاون شهردار قم اضافه کرد: در شب های 
قدر هم اتوبوس های شهری و هم تاکسی های سواری برای نظم دهی بیشتر 
اقدام به جا به جایی شهروندان برای رسیدن به مراسمات و بازگشت از 
مراسمات می کنند.ذاکریان در ادامه با اشاره به آمادگی پارکینگ های سطح 
شهر برای استقرار موتورسیکلت ها و خودروهای شهروندان در شب های 
قدر اذعان کرد: پارکینگ های اطراف حرم، اطراف مسجد مقدس جمکران 
و سایر مکان های پرتجمع در شب های قدر آماده پذیرش خودروهای 
شهروندان هستند و برای پارک موتورسیکلت ها نیز مکان های مشخصی 
در نظر گرفته شده است و از مردم خواهشمندیم موتورهای خود را در 
مکان های در نظر گرفته شده پارک کنند تا ترافیک روان شود.وی بیان 
کرد: چون بعد از اتمام مراسم  شب  قدر شهروندان قصد بازگشت سریع به 
منزل برای خوردن سحری دارند تصمیم بر این است هزینه پارک خودروها 
در پارکینگ ها هنگام ورود آن ها به پارکینگ دریافت شود تا موقع خروج 
از پارکینگ ترافیک ایجاد نشود و شهروندان بتواند به راحتی و سرعت از 

پارکینگ خارج شده به منزل بازگردند.

سید محسن میرهادی :

مناطق هشتگانه قم به مناسبت شهادت 
امام علی)ع( سیاهپوش می شود

مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری و محیط زیست 
شهرداری قم گفت: همزمان با شب های قدر و شهادت امام علی)ع( مناطق 

هشتگانه قم به صورت ویژه و با رویکرد پوششی سیاهپوش می شوند.
سیدمحسن میرهادی اظهار کرد: در شب های قدر ستادهای خدمات 
رسانی مناطق هشتگانه با محوریت هسته مرکزی شهر یعنی حرم مطهر 
حضرت معصومه)س(، مسجد مقدس جمکران و شهدای کوه خضر)ع( 
فعال هستند.وی اضافه کرد: اقدامات خدماتی از جمله آماده سازی فضای 
و  پسماند  جمع آوری  نظافتی، شست وشو،  خدمات  مراسم،  برگزاری 
بکارگیری ماشین آلات مکانیزه از جمله اقدامات در نظر گرفته شده برای 
لیالی قدر به منظور تأمین رفاه شهروندان است.مدیرکل نظارت و هماهنگی 
امور خدمات شهری و محیط زیست شهرداری قم ادامه داد: موضوع مهم 
دیگری که بخش امور خدمات شهری شهرداری همزمان با شب های قدر 
انجام می دهد سیاهپوش کردن مناطق هشتگانه به صورت ویژه و با رویکرد 
پوششی است که در نقاط مختلف شهری صورت می گیرد.میرهادی بیان 
کرد: نیروها و پرسنل های خدمات شهری قم در شب های قدر در سطح 
شهر از جمله در هسته مرکزی شهر به صورت آماده باش قرار دارند و به 
ارائه خدمت به شهروندان می پردازند.وی عنوان کرد: برپایی ایستگاه های 
صلواتی و نصب داربست به منظور هدایت دسته های هیأت های مذهبی 
در میدان امام خمینی)ره( و چند نقطه دیگر از دیگر اقدامات معاونت امور 
خدمات شهری و محیط زیست شهرداری قم در شب های قدر است.وی 
افزود: اداره پیشگیری از تخلفات شهری شهرداری به منظور جمع آوری 
متکدیان در شب های قدر فعالیت ویژه ای دارد.میرهادی خاطرنشان کرد: 
سازمان ترافیک و حمل و نقل شهرداری نیز تدابیر لازم را به منظور سهولت 
در جا به جایی شهروندان اندیشیده و دستورالعمل های لازم را به همین 

منظور ابلاغ کرده است.

معاون خدمات شهری شهردار قم خبرداد

سرمایه گذاری ۲۰۰ میلیارد تومانی 
در شهرک خودرو

معاون خدمات شهری شهردار قم بر سرمایه گذاری 2۰۰ میلیارد تومانی 
در شهرک خودرو تاکید کرد.

سیدامیر سامع در بازدید معاون سیاسی امنیتی استاندار و فرماندار قم از 
شهرک خودرو قم، با بیان اینکه این شهرک در سه فاز ساخته می شود اظهار 
کرد: یک سری از فازهای این شهرک در ۴ بلوک و برخی در پنج بلوک 
در حال ساخت است و مجموعا شهرک خودرو ۱6 بلوک دارد.وی با تاکید 
بر اینکه نمایشگاه های خودرو و تعمیرگاه ها در این شهرک مستقر خواهند 
شد تصریح کرد: بلوک های جلویی نمایشگاه ها هستند و بلوک های پشتی را 
تعمیرگاه ها تشکیل می دهند.معاون شهردار قم با بیان اینکه نمایندگی های 
خودروسازان نیز در این شهرک مستقر خواهند شد افزود: هزار و 5۰۰ 
واحد مجموعا در این شهرک احداث خواهد شد که واحدهای آن در حال 
فروش است.وی بیان کرد: حجم سرمایه گذاری در کل پروژه بالغ بر 2۰۰ 
میلیارد تومان است و پروسه دریافت و پرداخت مالی نیز در حال انجام است. 
سامع بیان کرد: مشکل شهرک بحث تامین کنتور بود و خوشبختانه پس از 
پیگیری ها تمام کنتورهای لازم نصب شده و در حال حاضر نیازمند تبلیغات 
و اطلاع رسانی برای حضور واحدها در شهرک هستیم.وی ادامه داد:  شهرک 
صنوف در فضایی بالغ بر ۱۳۰ هکتار در حال احداث است که به مرور صنوف 

دیگر نیز در آن مستقر خواهند شد.

* ترغیب صنوف مزاحم شهری برای استقرار در شهرک صنوف
معاون سیاسی امنیتی استاندار قم در حاشیه این بازدید بر ترغیب صنوف 
مزاحم شهری برای استقرار در شهرک صنوف تاکید کرد.محمدرضا هاشمی 
، با تاکید بر امکانات مطلوبی که در شهرک صنوف برای استقرار صنوفی 
چون آهن فروشان و درب و پنجره فروشان آماده شده است اظهار کرد: نیاز 
است که زیرساخت ها و امکانات این شهرک تکمیل شده و هرچه سریع تر 
صنوف به این شهرک منتقل شوند.وی با تاکید بر ظرفیت مطلوب و ویژه 
شهرک صنوف خاطرنشان کرد: نیاز است که اطلاع رسانی و تبلیغات لازم در 
خصوص ظرفیتهای شهرک صنوف صورت گرفته و صنوف مرتبط ترغیب 
شده و سریع تر در شهرک مستقر شوند.معاون سیاسی امنیتی استاندار قم 
گفت: امکانات ایمنی و امنیتی و فضاهای خدماتی چون بانک ها و غیره نیز 

در این شهرک با استقبال صنوف و استقرار آنها مستقر خواهند شد.

به مناسبت شب های قدر  صورت گرفت 

نصب پرچم های مناسبتی و ریسه های 
مشکی در سطح شهرقم 

 سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم گفت: جمع آوری ریسه های 
رنگی و پرچم های رنگی از سطح شهر و نصب پرچم های مشکی، ریسه های 
مشکی، ونصب پرچم های مناسبتی به مناسبت شب های قدر از جمله 

اقداماتی است که در راستای فضاسازی به این مناسبت انجام گرفته است.
سیدمحمد موسوی منش در با اشاره به اقدامات انجام شده توسط 
سازمان زیباسازی شهرداری قم به مناسبت شب های قدر اظهار کرد: در 
تقویم مناسبتی سال، شب های قدر جزء شب هایی مشخص شده است که 

فضاسازی به صورت گسترده می شود.
وی ادامه داد: همکاران در بخش فضاسازی شهری و خدمات شهری 
فضاسازی سطح شهر به مناسبت شب های قدر را با هم افزایی هرچه بیشتر 

و بهتر انجام می دهند.
سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم اضافه کرد: جمع آوری 
ریسه های رنگی و پرچم های رنگی از سطح شهر و نصب پرچم های 
مشکی، ریسه های مشکی، ونصب پرچم های مناسبتی به مناسبت 
شب های قدر از جمله اقداماتی است که در راستای فضاسازی به این 

مناسبت انجام گرفته است.

اخبــار

فرماندار قم گفت: وضعیت روزه خواری 
و عفاف و حجاب در قم بحرانی نیست، 
رابطه  این  در  جمع بندی  یک  به  باید 
برسیم تا نوع مواجه با چالش های موجود 

را با تدبیر حل کنیم.
مرتضی حیدری ظهر روز  پنجشنبه در 
نشست راهکارهای توسعه و ترویج عفاف 
و حجاب به ویژه در ماه مبارک رمضان که 
در سالن جلسات فرمانداری برگزار شد، 
اظهار داشت: این جلسه پیرو تذکر جدی 
امام جمعه قم آیت الله حسینی بوشهری 
مبنی بر حرمت شکنی ماه مبارک رمضان 
توسط برخی کسبه در سطح شهر قم 
که سبب خدشه دار شدن وجهه  ام القرای 
پیگیری  به منظور  و  اسلام شده  جهان 
موضوع و برخورد با حرمت شکنان این ماه 

تشکیل شده است.
فرماندار قم افزود: بعد از نماز جمعه 
توسط  موضوع  طرح  و  گذشته  هفته 
امام جمعه  به این جمع بندی رسیدیم که 
هر یک از دستگاه های وظایف خاص خود 
را دارند که این وظایف به طرق مختلف 
ابلاغ شده است، همچنین هر یک از این 
دستگاه ها مواجهه با این پدیده را فراتر از 

قانون و وظیفه شرعی خود می دانند.
این  بنده  اعتقاد  داد:  ادامه  حیدری 
بوده که این جلسه باید ۱5 روز قبل از 
ماه رمضان تشکیل می شد اما امیدواریم با 
وجود گذشت ۱5 روز از ماه رمضان بتوانیم 

جبران مافات کنیم.
حیدری با اشاره به رفتارهای مرموز 
و دوگانه و دسیسه افکنی دشمنان علیه 
جمهوری اسلامی ایران گفت: با وجود 
همه این دسیسه ها ۴۰ سال است که 
دسیسه ها  این  جلوی  اسلامی  انقلاب 
ایستاده و خم به ابرو نیاورده است، عموم 
مردم پشتیبان نظام اسلامی بوده و در بین 

دشمنان افراد خبیث و معاند وجود دارد 
که با توطئه های خود به دنبال در برابر هم 

قرار دادن مردم و مسئولان هستند.
وی یادآور شد: به نظر می رسد باید 
در مواجهه با منکرات در جامعه مقداری 
از  سال   ۴۰ زیرا  کنیم  عمل  جدی تر 
اسلامی  انقلاب  شکوهمند  پیروزی 
ایثار و جان فشانی  با  می گذرد که توأم 
عزیزان بسیاری بوده است، و اصلًا زیبنده 
نیست که بیاییم و در مورد رعایت نکردن 
حجاب در جامعه اسلامی سخن بگوییم، 
در دوره دوم انقلاب اسلامی باید ریشه 
مفاسد آرام آرام خشکیده شده و از بین 

برود.
وی با اشاره به جایگاه ویژه شهر مقدس 
قم در میان سایر شهرها و استان ها اذعان 
و  عفاف  و  روزه خواری  وضعیت  کرد: 
حجاب در قم بحرانی نیست، باید به یک 
جمع بندی در این رابطه برسیم تا نوع 
مواجه با چالش های موجود را با تدبیر 

حل کنیم.
حیدری مطرح کرد: ستاد امربه معروف 
و نهی از منکر برای جمع بندی همه موارد 
گفته شده به وجود آمده است، باید این 
ستاد جمع بندی از وضعیت قم در زمینه 

عفاف و حجاب به مردم ارائه دهد و انتظار 
این است این ستاد در این زمینه جدی تر 

ورود کند.
فرماندار قم در پایان خاطرنشان کرد: 
شهر مقدس قم دارای شرایط خاصی بوده 
و به دلیل زائرپذیر بودنش لازم است در 
مبادی ورودی شهر و در محل های منتهی 
به حرم مطهر محل هایی را برای افرادی 
که نمی توانند روزه بگیرند در نظر گرفته 

شود.
غلامرضا  والمسلمین  حجت الاسلام 
داشت:  اظهار  نشست  این  در  شریفی 
مردمی شدن امر به  معروف و نهی از منکر 
در سطح کشور و استان باید از همین 

ادارات قم شروع شود.
معاون تبلیغ حوزه های علمیه استان 
از بی نتیجه بودن برگزاری  انتقاد  با  قم 
جلسات متعدد در زمینه عفاف و حجاب 
گفت: اگر همه ادارات و ارگان ها امر به  
معروف و نهی از منکر را از خودشان شروع 
می کردند مسئله عفاف و حجاب برطرف 
می شد، همچنین مجموعه ها و ارگان های 
مرتبط با مسئله عفاف و حجاب باید بعد از 
برگزاری گزارش دقیق درباره عملکرد خود 

و پیشرفت روند کار ارائه دهند.

لزوم  بر  تأکید  با  همچنین  شریفی 
عملکرد  مورد  در  مدیران  مطالبه گری 
حجاب  و  عفاف  مسئله  با  که  اداراتی 
مرتبط و درگیر هستند، تصریح کرد: باید 
مطالبه گری در این رابطه وجود داشته 
باشد و از دستگاه های مربوطه خواست 
که چه میزان به عقاید خود عمل کرده اند.

معاون تبلیغ حوزه های علمیه استان 
قم با تأکید بر تفکیک اعتقادات و تظاهر 
در زمینه عفاف و حجاب گفت: از وقتی که 
به  خودروها  در  کمربند  بستن  بحث 
وجود آمده چه میزان کاهش تصادفات را 
داشته ایم، در زمینه ترویج عفاف و حجاب 
در جامعه نیز این گونه است، درصورتی که 
و  خانواده ها  میان  در  حجاب  مسئله 
تک تک افراد جامعه نهادینه شود دیگر 

بدحجابی در جامعه نخواهیم داشت.
به گفته شریفی همه ارگان های مرتبط 
با عفاف و حجاب جلسه برگزار می کنند اما 
کسی مطالبه گری نمی کند. امروز دعای 
عرفه و اعتکاف کشوری شده، دلیل این 
امر فضاسازی در این رابطه است، مدت 

زیادی است.
همچنین در این جلسه، حجت الاسلام  
روابط  اکرامی  حسینعلی  والمسلمین 
عمومی بهزیستی قم با اشاره به وجود 
قم  بهزیستی  در  امربه معروف  ستاد 
گفت: علاوه بر وجود این ستاد شورای 
امربه معروف نیز داریم، قبل از ماه مبارک 
رمضان در ارتباط با ترویج عفاف و حجاب 
در سطح شهر جلساتی برگزار کرده ایم و 

پیگیر این مسئله هستیم.
وی تعداد اعضای این ستاد را 6۳ نفر 
افزود: شهر قم در زمینه  عنوان کرد و 
روزه خواری وضعیت  و  و حجاب  عفاف 
بهتری دارد که باید این وضعیت بهتر هم 

شود.

فرماندار قم: 

وضعیت بدحجابی در قم بحرانی نیست 

استاندار قم با اشاره به احصاء وظیفه دستگاههای اجرایی در قانون جامع ایثارگران، بر 
لزوم تلاش و اهتمام جدی مدیران برای اجرای کامل این قانون شد.

دکتر بهرام سرمست در اولین جلسه شورای هماهنگی امور ایثارگران استان که در  
سالن جلسات امام جواد)ع( استانداری قم برگزار شد، با اشاره به مجاهدت های جانبازان 
و ایثارگران طی ۴ دهه انقلاب اسلامی، بر انجام اقدامات و خدمات عملی در ارتباط با 
این قشر تاکید کرد.استاندار قم با بیان ضرورت حفظ  ارزش های دفاع مقدس  و ترویج 
فرهنگ ایثار و شهادت، اضافه کرد: ترویج فرهنگ ایثار و شهادت از وظایف مهم شورای 
هماهنگی امور ایثارگران قم است و این شورا می تواند زمینه توسعه فرهنگ ایثار و 
شهادت را جهت امنیت و توسعه آینده کشور  ایجاد کند.سرمست به روحیه ایثارگری 
در بین ملت های مختلف بعنوان یک نقطه استراتژیک اشاره و  اظهار کرد: در فرهنگ 
ملل این روحیه مردم پشتوانه قدرت و امنیت یک کشور است. وی مردم را مهمترین و 
بزرگترین سرمایه انقلاب اسلامی در برابر توطئه ها و تهدیدات دشمنان خارجی دانست و 
تصریح کرد: روحیه ایثارگری و شهادت طلبی از ویژگی های اخلاقی برجسته ملت ایران 
است.سرمست وظیفه دستگاه های اجرایی بر مبنای قانون جامع ایثارگران را مورد توجه 
قرار داد و گفت: دستگاه های اجرایی موظف به اجرای کامل این قانون در فرآیندهایو 
سازمانی و اداری هستند.استاندار قم با تاکید بر جایگاه شورای هماهنگی امور ایثارگران 
در راستای ترویج فرهنگ ایثار، ادامه داد: این شورا باید حلقه وصل بین جامعه ایثارگری و 
دستگاه های اجرایی باشد و  پیشنهادات اصلاحی ایثارگران را در شورا بررسی و پیگیری 

کند.استاندار قم همچنین  حماسه آزادسازی خرمشهر را یاد آور شد و خاطر نشان کرد: 
آزاد سازی خرمشهر نقطع عطفی در تثبیت غرور ملی در بین ایرانیان بود و با گذشت 

زمان بر عظمت و شکوه این حماسه افزوده می شود.
* خانواده شهدا وایثارگران  اسوه های صبر و استقامت هستند

استاندار قم همچنین  در دیدار با خانواده شهدای دفاع مقدس ا اشاره به نقش خانواده 
شهدا و ایثارگران در تبیین اندیشه ها و آرمان های شهدا، خانواده شهدا را اسوه های 
صبر و استقامت دانست.استاندار قم در این دیدارها ضمن آرزوی قبولی طاعات و عبادات، 
به سالروز آزادسازی خرمشهر اشاره کرد و افزود: ایثارگران در عملیات بیت المقدس، با 
جان نثاری، حماسه آزادی خرمشهر را رقم زدند.سرمست خانواده شهدا را اسوه صبر و 
استقامت دانست و اضافه کرد: مردم و مدیران موظفند در مسیر خدمت به این عزیزان و 
انجام وظایف محوله تمام اهتمام خود را بکار برند.وی پایداری و صلابت نظام جمهوری 
اسلامی را مرهون خون شهدا و از خودگذشتگی ایثارگران دانست و ادامه داد: باید قدردان 
این فداکاری ها باشیم و در عمل پایبندی به آرمان های شهیدان را سرلوحه کار خود قرار 
دهیم.وی  باتاکید بر لزوم  سرکشی مدیران به خانواده معظم شهداو ایثارگران  خاطر نشان 
کرد: این برنامه ها باید در طول سال استمرار داشته باشد در ابتدای این جلسه مشاور 
هماهنگی امور ایثارگران استاندارو مدیر کل بنیاد شهید و امورایثارگران به بیان گزارشی 
از اقدامات استان در حوزه خود پرداختند.لازم به ذکر است در این جلسه استاندار قم از 

خانواده شهیدان وکیلی ناطق و خلیلی با اهدای لوح تقدیر کرد.

استاندار قم تاکید کرد

اهتمام جدی دستگاههای اجرایی برای اجرای کامل قانون جامع ایثارگران

کل  اداره  فرهنگی  میراث  معاون 
و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث 
گردشگری قم با بیان اینکه بازار کهنه قم 
با خطر بالقوه آتش سوزی مواجه است 
گفت: ۴ میلیارد ریال از محل اعتبارات 
بازآفرینی ستاد بحران استان برای کف 
سازی و ساماندهی تاسیسات برقی بازار 
کهنه و بازار چهار سوق در نظر گرفته 

شده است. 

شاهین ایل بیگی افزود: ساماندهی 
تأسیسات برق بازار کهنه قم، تیمچه بازار 
و پاساژ حجت که دارای ارزش تاریخی 
آتش  از  منظور جلوگیری  به  هستند 

سوزی احتمالی ضروری است.
سازی  ایمن  عدم  داد:  ادامه  وی 
از  بسیاری  که  است  مشکل  مناسب 
بازار  از جمله  تاریخی کشور  بازارهای 
کهنه قم را تهدید می کند به گونه ای که 

این بازار، تیمچه بازار و پاساژ حجت با 
خطر بالقوه آتش سوزی مواجه است.

ایل بیگی، با اشاره به حادثه آتش 
سوزی بازار قدیم تبریز ادامه داد: این 
موضوع زنگ هشداری است تا مانع از 
تکرار چنین حوادثی در سایر بازارهای 
اثر آتش سوزی  تاریخی کشور شد.بر 
بازار قدیمی تبریز که اواسط اردیبهشت 
به  شد،  حریق  دچار  جاری  سال  ماه 

این اثر تاریخی ارزشمند خسارت های 
سنگینی وارد شد.معاون میراث فرهنگی 
اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری قم ادامه داد: در روزهای 
گذشته جلسات متعددی با هیأت مدیره 
بازار، تیمچه، بازار کهنه و پاساژ حجت 
به منظور رعایت اصول ایمنی و ضرورت 
ایمن سازی این مکان های تاریخی انجام 

داده ایم.

معاون میراث فرهنگی قم :

بازار کهنه قم با خطر بالقوه آتش سوزی مواجه است 


